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سالانه 380 تن عسل در قم تولید می شود

منبع: قم پرسشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/09/30

علی اصغر همت روز سه شنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، ضمن اشاره به این که کندوهاي زنبور عسل در مناطق محتلف
استان مستقر است، بیان کرد: سطح تولید سالانه عسل درقم به طور میانگین 380 تن است که در این میان 10 تن

از کندوهاي سنتی و 370 تن از کندوهاي مدرن...

علی اصغر همت روز سه شنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، ضمن اشاره به این که کندوهاي زنبور عسل در مناطق محتلف
استان مستقر است، بیان کرد: سطح تولید سالانه عسل درقم به طور میانگین 380 تن است که در این میان 10 تن از کندوهاي

 
سنتی و 370 تن از کندوهاي مدرن به دست می آید. 

وي با تاکید بر کیفیت بالاي عسل تولید شده درقم، افزود: قم داراي 379 زنبورستان است و 467تنَ در این رابطه مشغول به کار
هستند، همچنین یکهزار و 247 کندوي سنتی و 41هزار و 844 کندوي مدرن در آن فعال است، تعداد کلونی هاي زنبور عسل استان

 
نیز به بیش از 43 هزار مورد می رسد. 

وي همچنین با اشاره به این که سالانه 439 کیلوگرم ژل رویال در قم استحصال می شود، ادامه داد: ژل رویال که به نام هاي ژل
سلطنتی یا ژل ملکه زنبور عسل در میان مردم شناخته شده یک ماده شیري رنگ است که صرفا براي غذاي اختصاصی ملکه زنبورها

 
مورد استفاده قرار می گیرد، این ماده بسیار پر انرژي و مقوي بوده و داراي خواص درمانی و فواید زیادي است. 

همت با بیان این که استحصال محصولات متنوع از زنبور عسل به دلیل بالابردن فرصت هاي اشتغال و درآمدزایی مورد استقبال
زنبورداران استان قرار گرفته است، گفت: استحصال هر کیلو ژل رویال براي 2 تن فرصت اشتغال ایجاد می کند که همین موضوع

 
اهمیت استحصال هرچه بیشتر این ماده را در میان زنبورداران نشان می دهد. 

وي افزود: استحصال زهر نیز با تنوع بخشی به محصولات مرتبط با زنبور عسل، اقتصاد زنبورداران استان را از تک محصولی خارج می

 
کند و به همین دلیل ترویج آن در دستورکار معاونت بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي قم قرار گرفته است. 

وي با اشاره به ارزش بالاي اقتصادي این محصول، ادامه داد: زهر زنبور عسل براي درمان بسیاري از بیماري ها مورد استفاده قرار می

 
گیرد و نتایج آن در بهبود افراد بیمار به اثبات رسیده است، به همین دلیل این محصول بازار فروش مناسبی دارد. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: در همین رابطه سالانه به طور میانگین حدود 50 گرم زهر نیز در کنار

 
سایر محصولات مرتبط با زنبور عسل در قم استحصال و براي مصرف در موارد مورد نظر عرضه می شود. 

کلنی هاي زنبور در همه بخش هاي قم شامل کهک، جعفریه، سلفچگان، خلجستان و مرکزي توسط زنبورداران استان مورداستفاده

 
قرار می گیرند و به طور متوسط از هر کلنی 15 کیلوگرم عسل به دست می آید. 

از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزي، یک هزار و 100 تن بانوان هستند، همچنین میزان متوسط تولید



آپلود عکس

 
بخش کشاورزي استان قم در سال حدود یک میلیون تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات است. 

بیشتر بهره برداران بخش کشاورزي قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوي که کشاورزي به تنهایی حدود 50 درصد

 
اشتغال روستاییان در بخش هاي مختلف استان را به خود اختصاص داده است. 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



بانک و بیمه ارز 4200 در راستاي حمایت از مصرف کننده یا رانتی براي وارد

کننده؟

منبع: قم پرسشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/09/30

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، از فروردین ماه سال 1397 و پس از نوسانات ارزي سال 1396 دولت به منظور حمایت از مردم
در مقابل فشارهاي اقتصادي اقدام به تخصیص ارز 4200 تومانی تحت عنوان ارز ترجیحی کرد اما این سیاست با وجود بار

مالی بسیار زیادي که بر...

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، از فروردین ماه سال 1397 و پس از نوسانات ارزي سال 1396 دولت به منظور حمایت از مردم در
مقابل فشارهاي اقتصادي اقدام به تخصیص ارز 4200 تومانی تحت عنوان ارز ترجیحی کرد اما این سیاست با وجود بار مالی بسیار

 
زیادي که بر ذخایر ارزي کشور داشته، داراي کمترین میزان اثرگذاري بوده است. 

طبق برخی از برآوردها در سال هاي پس از تصویب این طرح بیش از 60 میلیارد دلار از ذخایر ارزي کشور براي واردات کالاهاي
اساسی با نرخ 4200 تومان اختصاص یافته است در حالی که با وجود ثابت بودن نرخ ارز براي واردات، قیمت کالاهاي وارد شده با این
نرخ، همراه با تورم همواره افزایش یافته است. بنابراین ادامه دادن این روند نه تنها کمکی به اقتصاد کشور نخواهد کرد، بلکه آثار و
هزینه هاي سنگینی به بخش تولید کشور (به جهت عدم رقابت پذیري با کالاهاي وارداتی با ارز ترجیحی) و هدر رفت منابع ارزي

 
کشور خواهد داشت. 

 
توزیع رانت 

مخالفان ارز 4200 تومانی همواره بر این موضوع تاکید داشته اند که شیوه مدیریت بازار ارز و کالاها با ارز یارانه اي منجر به ایجاد
رانت و فساد در اقتصاد می شود. تجربه هاي نوسانات ارزي سال هاي گذشته و اختصاص ارز یارانه اي به برخی واردکنندگان شاهدي

 
بر این مدعاست. 

واردات با ارز ترجیحی به حدي براي واردکنندگان جذابیت دارد که آمارها نشان می دهد تعداد شرکت هاي فعال در واردات نهاده از
زمان تخصیص این ارز به این حوزه طی سه سال از مرز 400 شرکت عبور کرده است در صورتی که شرکت هاي فعال در این حوزه تا

 
پیش از آن به 15 شرکت نیز نمی رسید. 

همچنین میزان رشد واردات کالاهاي اساسی تا زمانی که مشمول دریافت ارز ترجیحی می شدند در کنار کاهش واردات آن ها پس از
خروج از شمول دریافت ارز ترجیحی، شاهد روشنی است که دلالت بر توزیع رانت قابل توجه ناشی از واردات این کالاها با نرخ ارز

 
ترجیحی دارد. 

 
خروج کالاهاي وارداتی از کشور 

اختلاف قیمت بالاي ارز ترجیحی و ارز آزاد باعث شده تا صادرات مجدد محصولات صرفه اقتصادي بالایی داشته باشد. نمونه این اتفاق
را می توان در وجود مقادیر زیادي از کالاهاي وارداتی مانند برنج و روغن در کشورهاي همسایه مانند عراق و افغانستان مشاهده کرد.



آپلود عکس

هرچند صادرات کالاهایی که مشمول ارز ترجیحی هستند، ممنوع شده اما به علت وسعت مرز و حاشیه سود بالاي آن جلوگیري کامل

 
از قاچاق این کالاها امري غیرممکن است. 

 
از بین بردن قدرت رقابت براي تولیدکنندگان داخلی 

تخصیص ارز 4200 تومانی از دو طریق موجب به هم خوردن بهره وري در بخش تولید می شود. به دلیل یارانه و رانت بالاي ایجادشده
و حذف رقابت یا حداقل محدود کردن رقابت، انگیزه تولید بهینه از تولیدکننده گرفته می شود. همچنین تخصیص یارانه به بخشی از

 
زنجیره موجب به هم خوردن تعادل چرخه تولید می شود. 

از سویی اختصاص ارز 4200 تومانی به محصولات وارداتی به معناي آن است که به جاي حمایت از تولید داخل از تولیدات خارجی

 
حمایت شود. این اتفاق موجب افزایش وابستگی به ارز و همچنین کاهش اشتغال و تولید ثروت می شود. 

 
افزایش تقاضاي کالاهاي یارانه اي 

تخصیص یارانه به بخشی از سبد خانوار در مقابل بخش دیگر موجب شده است تا تمایل مصرف کننده به مصرف برخی از کالاها
افزایش یابد. این افزایش اگرچه شاید در برخی موارد همچون افزایش مصرف گوشت مرغ در مقابل کاهش گوشت قرمز توجیهاتی

 
داشته باشد؛ اما در مواردي چون مصرف روغنبه هیچ عنوان مناسب نیست. 

 
خلق پایه پولی 

به علت محدودیت هایی که دولت در سال 1399 بنا به دلایل مختلف چون وضعیت کرونا زده اقتصادي جهانی داشته، امکان تأمین
ارز کافی از محل صادرات نفت را نداشته است. اما اصرار مبنی بر باقی ماندن سیاست ارز ترجیحی بی شک موجب افزایش پایه پولی و

 
تورم شده که در نهایت بیشترین ضرر آن به قشر ضعیف خواهد رسید. 

در مجموع بررسی تمام جوانب تخصیص و تامین ارز ترجیحی نشان می دهد ادامه این روند کشور را از نظر منابع ارزي دچار مشکل

 
می کند و با توزیع رانت گرهی از مشکلات اقتصادي کشور باز نخواهد شد. 

 
منبع : مهر 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



معتمدیان : نیازمند تقویت ناوگان حمل و نقل استان هستیم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/09/30

استاندار آذربایجان غربی گفت: تلاش می کنیم از ظرفیت هاي مغفول مانده استان براي ایجاد فرصت هاي اشتغال جدید،
خلق ثروت و افزایش درآمد استفاده کنیم و در این مسیر حلقه هاي مفقوده و مشکلات شناسایی و با پیگیري هاي ملی و

ارائه راهکارهاي مناسب این مشکلات حل خواهد شد .

 
 December 2021 21

 
    

 
 

 
 

 
- دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان 

 
- تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد 

 
- نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده 

 
- افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان 

 
- مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

  A  خانه  استان ها  آذربایجان غربی



 
 کدخبر: 1276442  ارسال به دیگران  پرینت  1400/09/30 08:43:04 

 
 

معتمدیان : نیازمند تقویت ناوگان حمل و نقل استان هستیم استاندار آذربایجان غربی گفت: تلاش می کنیم از ظرفیت هاي مغفول
مانده استان براي ایجاد فرصت هاي اشتغال جدید، خلق ثروت و افزایش درآمد استفاده کنیم و در این مسیر حلقه هاي مفقوده و

 
مشکلات شناسایی و با پیگیري هاي ملی و ارائه راهکارهاي مناسب این مشکلات حل خواهد شد . 

به گزارش خبرگزاري برنا از آذربایجان غربی، محمدصادق معتمدیان در دیدار مدیران و فعالان حوزه حمل و نقل استان که به مناسبت
گرامیداشت هفته حمل و نقل ، رانندگان و راهداري صورت گرفت، با قدردانی از تلاش فعالان این حوزه در ارائه خدمات به مردم اظهار
داشت: یکی از مهمترین پیشران هاي پیشرفت استان ترانزیت و تجارت مرزي است و با توجه به مزیت ها و پتانسیل هاي استان در

 
این زمینه و هم مرز بودن استان با سه کشور از این ظرفیت می تواند در شتاب بخشیدن به روند توسعه استان بهره برد. 

استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: تلاش می کنیم از ظرفیت هاي مغفول مانده استان براي ایجاد فرصت هاي اشتغال جدید ، خلق
ثروت و افزایش درآمد استفاده کنیم و در این مسیر حلقه هاي مفقوده و مشکلات شناسایی و با پیگیري هاي ملی و ارائه راهکارهاي

 
مناسب این مشکلات حل خواهد شد . 

 
تعاملات منطقه اي استان در تجارت بین الملل افزایش می یابد 

وي با تاکید بر اهمیت توسعه ترانزیت و استفاده از این ظرفیت براي توسعه صادرات محصولات استان و افزایش درآمدهاي استانی بر
باز تعریف جدید در حوزه ترانزیت منطقه اي تاکید کرد و افزود: شناسایی مسیر هاي جدید ترانزیت و افزایش تعاملات منطقه اي و

 
تقویت ناوگان حمل و نقل استان می تواند بستر هاي تحقق اهداف صادراتی کشور در استان را فراهم کند. 

معتمدیان با اشاره به توافق جمهوري اسلامی ایران و ترکیه در سطح معاملات تجاري اظهار داشت: آذربایجان غربی به عنوان تنها

 
استان هم مرز با ترکیه می تواند در رسیدن به این هدف، نقش موثر و تاثیر گذاري ایفا کند. 

 
فعالیت هاي مرزي باید روان سازي شود 

وي روان سازي و رفع موانع در روند صادرات و ساماندهی فعالیت هاي مرزي  در مرزهاي استان را مورد تاکید قرار داد و افزود: مرز
محل توقف نیست و محل عبور است و با تغییر نگاه به روان سازي فعالیت هاي مرزي و ایجاد مدیریت واحد در مرز و ساماندهی

شرایط  فعلی می توان به این مهم دست یافت. 



استاندار آذربایجان غربی اقتصادي کردن زیر ساخت هاي عمرانی را در کاهش هزینه هاي حمل و نقل و به صرفه بودن صادرات موثر
دانست و بیان داشت : تلاش می شود با اجراي طرح استفاده بهینه از حمل و نقل ریلی و هوایی و استفاده از سیستم هاي حمل و نقل

 
ترکیبی زمینه صادرات محصولات تولیدي استان به کشورهاي منطقه  بویژه کشورهاي جنوب شرق آسیا را فراهم کنیم . 

 
نیازمند تقویت ناوگان حمل و نقل استان هستیم 

معتمدیان با اشاره به تقویت ناوگان حمل و نقل استان افزود : از ویژگی هاي مهم استان حمل و نقل بین الملی است و در این  مسیر

 
از تمامی ظرفیت هاي قانونی براي نوسازي و تقویت سیستم حمل و نقل استفاده می کنیم. 

وي با تاکید بر ضرورت راحتی و ایمنی مسافران در استفاده از سیستم حمل و نقل مسافري  ادامه داد: براي تامین ایمنی و راحتی

 
مردم ضروري است ناوگان حمل و نقل عمومی در حوزه برون شهري نوسازي و بهسازي شود. 

استاندار آذربایجان غربی در خصوص تامین مایحتاج مردم و حمل و نقل کالاهاي مورد نیاز استان از بنادر جنوبی تاکید کرد و افزود:

 
علاوه بر تامین کالاهاي اساسی مردم از بنادر جنوب به دنبال مسیر هاي جدید و نزدیک از جمله ظرفیت بنادر شمال کشور هستیم . 

معتمدیان با اشاره به حمایت از بخش خصوصی اظهار داشت : با توجه به محدود بودن منابع مالی کشور، حمایت هاي لازم از سرمایه
گذاران بخش خصوص در بخش حمل و نقل استان صورت خواهد گرفت.



دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/09/30

استاندار هرمزگان از تشکیل قرارگاه حضرت قمر بنی هاشم(ع) براي اجراي طرح هاي آبرسانی در هرمزگان، خبر داد.
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- دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان 

 
- تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد 

 
- نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده 

 
- افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان 

 
- مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

 
  A  خانه  استان ها  هرمزگان

 کدخبر: 1276441  ارسال به دیگران  پرینت  1400/09/30 08:39:10 



 
 

دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان استاندار هرمزگان از تشکیل قرارگاه حضرت قمر بنی هاشم(ع) براي اجراي طرح هاي

 
آبرسانی در هرمزگان، خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از هرمزگان، مهدي دوستی در نشست بررسی مشکلات و برنامه ریزي براي اجراي طرح هاي آبرسانی در

 
استان هرمزگان، اظهار کرد: حل مشکلات حوزه آب نیازمند کار جهادي و ارائه برنامه مدون است. 

دوستی افزود: برنامه ریزي اولیه باید بر مبناي پهنه بندي اعتباري، کیفی و جمعیتی صورت بگیرد که امکان واگذاري بخش اجرایی

 
پروژه هاي آبرسانی به دستگاه هاي اجرایی، نهادها، صنایع و خیران وجود داشته باشد. 

وي گفت: همه این اقدام هاي عملیاتی و پروژه ها با مدیریت و نظارت فنی آبفاي هرمزگان و ذیل قرارگاه حضرت قمر بنی هاشم(ع)

 
تعریف خواهد شد اما مجریان پروژه ها به صورت مستقل عمل خواهند کرد. 

دوستی تصریح کرد: با رایزنی هایی که انجام شده و در شرف انجام است، بهره گیري از منابع اعتباري دیگر نهادها و کمک خیران در

 
دستور کار قرار دارد. 

استاندار هرمزگان گفت: بر اساس طرح اولیه، به دنبال این هستیم که خط انتقال، ایستگاه پمپاژ و تاسیسات اصلی را با کمک منابع
دولتی تامین و اجراي شبکه داخلی که هزینه کمتري به نسبت سایر اجزاي پروژه دارد را به دیگر نهادها و خیرانی که تمایل دارند در

 
این حوزه مشارکت کنند واگذار کنیم. 

انتهاي پیام



ناظم الشریعه: پس از تعویض ها افت و خیز نداشتیم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/09/30

سرمربی تیم ملی فوتسال ایران پس از برد شاگردانش مقابل ایتالیا به نکاتی اشاره کرد.
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- دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان 

 
- تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد 

 
- نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده 

 
- افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان 

 
- مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

 
  A  خانه  ورزشی  فوتبال و فوتسال

 کدخبر: 1276443  ارسال به دیگران  پرینت  1400/09/30 08:38:00 



 
 

ناظم الشریعه: پس از تعویض ها افت و خیز نداشتیم سرمربی تیم ملی فوتسال ایران پس از برد شاگردانش مقابل ایتالیا به نکاتی اشاره

 
کرد. 

به گزارش برنا، سید محمد ناظم الشریعه گفت: پیروزي جوانان باغیرت را به ملت تبریک می گویم. پیروزي برابر ایتالیا در خود ایتالیا

 
پس از 30 سال نشان از قدرت و استعداد فوتسال ایران است. از مربیان باشگاهی بازیکنان نیز تشکر می کنم. 

وي ادامه داد: همچنین به بازیکنان تبریک می گویم که در مدت زمان کم برنامه ها را اجرا کنند. در حال حاضر بزرگترین حسن تیم

 
ما این است که وقتی جوان با جوان تعویض شد هیچ افت و خیزي در تیم رخ نداد. 

سرمربی تیم ملی فوتسال افزود: اتفاقی که در اواخر نیمه اول رخ داد، سرمنشا آن بی تجربگی بود که باید آن را قبول کنیم. قصد

 
ندارم درباره داوري صحبت کنم اما باید بپذیریم که داوري نقطه ضعف داشت. باید پخته تر عمل کنیم و درصد اشتباه را کم کنیم. 

ناظم الشریعه در پایان گفت: از مربیان لیگ که بازیکنان را در اختیارمان قرار دادند تشکر می کنم. بازیکنان همه تلاششان را کردند و
به خودشان و خانواده و جامعه فوتسال تبریک می گویم. از فدراسیون بابت مهیا کردن این شرایط جهت نشان دادن استعدادهایمان

 
تشکر می کنم. 

انتهاي پیام//



تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/09/30

نماینده مردم شهرستانهاي خوي و چایپاره در مجلس شوراي اسلامی بهمراه مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان
آذربایجان غربی ، مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب خوي و هیئت همراه از تصفیه خانه فاضلاب روستاي وار شهرستان خوي

بازدید کردند .
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- دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان 

 
- تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد 

 
- نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده 

 
- افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان 

 
- مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

  A  خانه  استان ها  آذربایجان غربی



 
 کدخبر: 1276440  ارسال به دیگران  پرینت  1400/09/30 08:37:57 

 
 

تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد نماینده مردم شهرستانهاي خوي و چایپاره در مجلس شوراي اسلامی بهمراه
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان غربی ، مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب خوي و هیئت همراه از تصفیه خانه فاضلاب

 
روستاي وار شهرستان خوي بازدید کردند . 

به گزارش خبرگزاري برنا از آذربایجان غربی ، لطیف خوش سیرت در تشریح این پروژه گفت : با استفاده از اعتبارات صندوق توسعه
ملی در  استانهایی که روستاها  داراي شاخصه هاي احداث تصفیه خانه فاضلاب بودند از جمله  آذربایجان شرقی و غربی اردبیل
کرمانشاه زنجان همدان کردستان روستاهاي داراي شرایط انتخاب که از استان آذربایجان غربی 4 روستا انتخاب شد که یکی از این

 
روستاها ، روستاي وار شهرستان خوي بود . 

خوش سیرت تصریح کرد : عملیات اجرایی تصفیه خانه فاضلاب روستاي وار شامل بخشهاي حوضچه SBR، یونیت کلرزنی و
ساختمان بهره برداري در حال اجرا می باشد . وي به نوع فرآیند تصفیه این تصفیه خانه اشاره کرد و افزود : فرآیند تصفیه ، تصفیه

 
خانه روستاي وار از نوع SBR که یکی از به روزترین فرآیندهاي تصفیه فاضلاب در جهان می باشد است. 

رئیس هیئت مدیره شرکت اعلام کرد : عملیات لوله گذاري شبکه جمع آوري روستاي وار بطول 24 کیلومتر از سال 96 آغاز شده و با
پیشرفت 100 درصدي به پایان رسیده است و با اتمام عملیات اجرائی تصفیه خانه فاضلاب این روستا جمع آوري و تصفیه فاضلاب

 
انجام خواهد گرفت . 

رئیس هیئت مدیره شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی ظرفیت تصفیه ، تصفیه خانه فاضلاب روستاي وار 895 متر مکعب در شبانه

 
روز اعلام کرد و افزود : تصفیه خانه فاضلاب این روستا 90 درصد پیشرفت فیزیکی دارد . 

در ادامه عادل نجف زاده نماینده مردم شهرستانهاي خوي و چایپاره در مجلس شوراي اسلامی گفت : شبکه جمع آوري فاضلاب
روستایی یکی از شاخصه هاي توسعه یافتگی روستاهاست و  اجراي چنین طرحی نشان از اهتمام و تلاش مسئولان براي خدمات

 
رسانی مطلوب به مردم است. 

وي به جلسه اخیر خود با مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور اشاره کرد : در این جلسه نیز تاکید به اتمام سریع این
پروژه داشتیم . 



روستاي وار با جمعیت 5100 نفر  و 1460 فقره انشعاب آب از توابع شهرستان خوي از جمله روستا هاي بزرگ با حجم تولید فاضلاب

 
زیاد است . 

لازم به توضیح است که این پروژه با عنوان طراحی، اجرا و بهره برداري از سیستم جمع آوري و تصفیه فاضلاب روستایی نواحی شمال

 
غرب ایران (زون 4) در حال اجرا می باشد. 

انتهاي پیام



نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/09/30

چند پروژه مهم ترافیکی با کارکرد ترافیکی توسط شهرداري منطقه 5 در سطح شهر در حال اجرا است.
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- دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان 

 
- تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد 

 
- نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده 

 
- افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان 

 
- مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

 
  A  خانه  استان ها  آذربایجان شرقی

 کدخبر: 1276431  ارسال به دیگران  پرینت  1400/09/30 08:35:48 



 
 

نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده چند پروژه مهم ترافیکی با کارکرد ترافیکی توسط شهرداري

 
منطقه 5 در سطح شهر در حال اجرا است. 

به گزارش خبرگزاري برنا در آذربایجان شرقی،  میر علی اصغر نساج شهردار منطقه 5 تبریز ضمن اعلام این مطلب گفت: پل هاي
میدان شهید فهمیده هر کدام با حدود 400 متر طول و با 500 میلیارد ریال هزینه نقش مهمی در کاهش ترافیک و روان سازي تردد

 
وسایط نقلیه خواهند داشت. 

وي ادامه داد: با بهره برداري از پل باغمیشه به اتوبان پاسداران و پاسداران به کوي ولی عصر (عج) ترافیک میدان شهید فهمیده

 
کاهش می یابد. 

شهردار منطقه 5  تبریز همچنین دومین تقاطع غیر همسطح اتوبان ولایت را یکی دیگر از پروژه هاي عمرانی با کارکرد ترافیکی
دانست و افزود: دومین تقاطع غیر همسطح اتوبان ولایت با 400 متر طول و بزرگترین پل بتنی تبریز پس از بهره برداري دسترسی از

 
کوي نصر به کوي ولی عصر (عج) را میسر می کند. 

نساج مسیرگشایی باند کندرو جنوبی جاده تهران را دیگر پروژه ترافیکی ذکر کرد و گفت: این مسیر با حدود چهار کیلومتر طول پس

 
از اتمام، علاوه بر ساماندهی ورودي شرق تبریز نقش ترافیکی مهمی ایفا خواهد کرد. 

وي به احداث تقاطع غیر همسطح رسالت نیز اشاره کرد و افزود: این پروژه نیز پس از اتمام، ترافیک ورودي جنوب غرب تبریز را

 
کنترل خواهد کرد. 

شهرداري منطقه 5 تبریز در سال جاري دوربرگردان پاسداران به نصر را با 200 میلیارد ریال هزینه افتتاح کرده که در کاهش ترافیک

 
اتوبان پاسداران و تسهیل تردد از اتوبان به کوي نصر موثر بوده است. 

انتهاي پیام



افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/09/30

با حضور قائم مقام کمیته امداد بهره برداري از 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در استان سیستان و بلوچستان آغاز شد.
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- دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان 

 
- تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد 

 
- نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده 

 
- افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان 

 
- مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

 
  A  خانه  استان ها  سیستان و بلوچستان

 کدخبر: 1276439  ارسال به دیگران  پرینت  1400/09/30 08:35:10 



 
 

افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان با حضور قائم مقام کمیته امداد بهره برداري از 10 طرح اشتغال

 
پرورش ماهی در استان سیستان و بلوچستان آغاز شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از سیستان و بلوچستان ، مصطفی خاکسار در مراسم بهره برداري از 10 طرح اشتغال استخر پرورش ماهی
در استان سیستان و بلوچستان که با حضور رئیس بانک اقتصاد نوین و مسئولان استانی و نمایندگان مجلس برگزار شد، با تقدیر از
مجاهدت ها و صبوري مردم استان، افزود: مردم این استان، ویژگی هاي خوب زیادي دارند، از جمله خونگرمی، وفاداري به نظام و

 
تحمل سختی ها که این موضوع نشان می دهد استحقاق خدمت بیشتري دارند. 

وي با اشاره به شرایط سخت اقتصادي در کشور به ویژه براي محرومان، ادامه داد: شرایط حاضر ایجاب می کند که این خدمت هر چه
سریع تر و وسیع تر انجام شود. اساس انقلاب اسلامی، تحقق عدالت اجتماعی است و عدالت اجتماعی جز با رفاه عمومی، رسیدگی به

 
مردم و آباد کردن زندگی محرومان محقق نمی شود. 

قائم مقام کمیته امداد، همدلی را رمز موفقیت در خدمت به مردم دانست و اظهار کرد: خوشبختانه در سیستان و بلوچستان همدلی

 
بین مردم و مسئولان موج می زند و باید از این پتانسیل براي پیسبرد برنامه ها و اهداف بهره ببریم. 

خاکسار با بیان اینکه ضرورت خدمت در سیستان و بلوچستان بیشتر از مناطق دیگر کشور است، تاکید کرد: کمیته امداد دستگاهی
نیست که یک صرفا کار تخصصی داشته باشد و منافع سازمانی خود را دنبال کند؛ کمیته امداد اگر خدمتی انجام می دهد، در واقع

 
وظایف ذاتی نظام در کمک به محرومان را تقبل کرده است. 

وي با بیان اینکه کمیته امداد از تمام ظرفیت ها براي کمک رسانی به خانواده هاي نیازمند استفاده می کند، خاطرنشان کرد: باید با
رویکرد توانمندسازي، زمینه خودکفایی و خروج مددجویان از چرخه حمایت را فراهم کنیم تا با عزت نفس و روي پاي خود زندگی

 
کنند. 

قائم مقام کمیته امداد خطاب به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی حاضر در این مراسم هم گفت: نهادهاي حمایتی باید از نظر
اعتبارات مورد توجه قرار بگیرند؛ این روزها که مجلس در حال بررسی بودجه سال 1401 است، باید در خصوص بودجه و حمایت

 
اعتباري از دستگاه هاي حمایتی، تصمیمات جدي گرفته شود. 



 
انتهاي پیام 

 
  

 
وبگردي 

 
 طرح اشتغال پرورش ماهی 

 
لینک کوتاه :  کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید:      

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا  1400/09/30 07:17 شهبازي: برخی بازیکنان ظرفیت حضور در تیم ملی را ندارند/ ایراندوست به همه مسابقات لیگ

 
توجه می کند 

1  1400/09/30 00:30 مشحون: رسانه هاي معاند در مهاجرت ورزشکاران مقصر هستند/ از امکانات بهره می برند و در زمان نتیجه

 
گیري تصمیم به رفتن می گیرند! 

2  1400/09/29 06:24 جوانمردي: عدم کسر مالیات از پاداش مدال آوران اتفاق بسیار مثبتی است/ موفقیت در بازي هاي آسیایی

 
اهمیت زیادي دارد 

 
3  1400/09/28 20:30 ملی پوش معروف مجوز حضور در تیم ملی را گرفت/ حاضرم فقط براي ایران بازي کنم 

 
4  1400/09/28 15:42 مشتاقم به تیم ملی برگردم/ به وطنم عرق دارم 

 
5  1400/09/28 15:09 ابراز تمایل ملی پوش سرشناس براي بازگشت به تیم ملی 

 
6  1400/09/28 00:10 رویاهاي پوشالی ورزشکاران براي مهاجرت/ رفتند و با ناکامی به وطن خود پُشت کردند! 

 
7  1400/09/27 06:24 منصوریان: قهرمانان را به راحتی کنار نگذارید/ تعامل تنها راه حل مشکلات وزنه برداري است 

 
8  1400/09/27 00:30 پروانه: هدف گذاري اشتباه کادر فنی نقطه ضعف تیم بود/ خطاي یک ورزشکار را به پاي کل تیم نگذاریم 

 
9  1400/09/26 05:33 خوراکچی: الان وقت صحبت در مورد نیمکت تیم ملی نیست/ هیچ فصلی قول قهرمانی ندادم 

10  1400/09/25 06:24 طهماسبی: عدم نیاز تیم ملی به کادر فنی حرف منطقی نیست/ تلاش می کنیم از همه ظرفیت ها بهره

 
ببریم 

 
VAR 06:24 1400/09/24  11 از نیم فصل دوم وارد لیگ برتر می شود/ قضاوت دشوار است و باشگاه ها کمک کنند 
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مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/09/30

استاندار هرمزگان ضمن تمجید از عملکرد مجموعه دستگاه قضایی در استان هرمزگان، گفت: عملکرد دادگستري استان
هرمزگان قابل تحسین است.

 
 December 2021 21

 
    

 
 

 
 

 
- دوستی: اجراي طرح هاي آبرسانی درهرمزگان 

 
- تصفیه خانه فاضلاب وار بزودي به بهره برداري می رسد 

 
- نقش آفرینی پروژه هاي عمرانی با کاهش ترافیک تبریز در سال آینده 

 
- افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان 

 
- مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

 
  A  خانه  استان ها  هرمزگان



 
 کدخبر: 1276438  ارسال به دیگران  پرینت  1400/09/30 08:34:25 

 
 

مهدي دوستی: عملکرد دادگستري هرمزگان قابل تحسین است استاندار هرمزگان ضمن تمجید از عملکرد مجموعه دستگاه قضایی در

 
استان هرمزگان، گفت: عملکرد دادگستري استان هرمزگان قابل تحسین است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از هرمزگان، مهدي دوستی در آیین تکریم و معارفه رئیس کل دادگستري استان هرمزگان، اظهار کرد:
عملکرد حوزه قضایی استان در مدت حضور آقاي صالحی رئیس کل سابق دادگستري هرمزگان بسیار چشم گیر و در خور تحسین
بوده است و مجموعه این اقدام ها باعث اعتماد دستگاه قضایی و استفاده از وي در مسئولیت حساس دیگري در مجموعه قضایی کشور

 
شد 

دوستی افزود: با تلاش هاي صورت گرفته در دادگستري هرمزگان از جمله ارتقاء رتبه این مجموعه در زمینه کاهش ورودي پرونده،
کاهش مانده و کاهش اطاله دادرسی، بی شک نه تنها بر مبناي آمار بلکه بر اساس پایش نظرات مردم، این مجموعه عملکرد موفقی

 
داشته است. 

وي همچنین مجتبی قهرمانی رئیس کل جدید دادگستري استان هرمزگان را فردي با روحیه کار جهادي برشمرد و گفت: با توجه به
شفافیت و قاطعیت مثال زدنی آقاي قهرمانی، نسبت به ارتقاء وضع موجود بسیار خوشبین هستم و امیدواریم ثمره تعامل دولت و

 
دستگاه قضایی، ایجاد آرامش، آسایش و رفاه بیشتر براي مردم شریف و نجیب هرمزگان باشد. 

استاندار هرمزگان همچنین در پایان این آیین، با اهداء لوح سپاس از مجموعه تلاش هاي علی صالحی در مدت تصدي مسئولیت

 
رئیس کل دادگستري استان هرمزگان قدردانی کرد. 

آیین تکریم و معارفه رئیس کل دادگستري استان هرمزگان با حضور حجت الاسلام والمسلمین مصدق معاون اول قوه قضائیه، حجت
الاسلام والمسلمین دکتر محمد عبادي زاده نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس، مهندس مهدي دوستی
استاندار هرمزگان، نمایندگان مردم استان هرمزگان در مجلس شوراي اسلامی، فرماندهان نظامی و انتظامی، مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی و مدیران و کارکنان دستگاه قضایی استان برگزار شد. 

در این آیین، ضمن قدردانی از تلاش هاي علی صالحی رئیس کل سابق دادگستري هرمزگان، مجتبی قهرمانی به عنوان رئیس کل

 
جدید دادگستري استان هرمزگان معرفی شد. 



انتهاي پیام



معضلی به نام «سد معبر» در تویسرکان/ گردوها مشکل راتشدید کرده اند!

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/09/30

همدان- سد معبر در پیاده روها و خیابان هاي تویسرکان معضلی است که سالیان سال باعث نقض حقوق شهروندي در این
شهر شده است.

 همدان- سد معبر در پیاده روها و خیابان هاي تویسرکان

 
معضلی است که سالیان سال باعث نقض حقوق شهروندي در این شهر شده است. 

خبرگزاري مهر - گروه استان ها: سد معبر در خیابان ها و پیاده روهاي کم عرض تویسرکان باعث مشکلاتی براي ماشین ها و رفت و
آمد افراد به وجود آورده است و عابران پیاده به دلیل شلوغی پیاده روها به ناچار مجبور می شوند از خیابان گذر کنند و با توجه به

 
منطقه گردشگري تویسرکان این معضل شکل ناپسندي به شهرستان داده است. 

سد معبر در تویسرکان با فصول مختلف بیشتر می شود، ماجراي فصل گردو و بازار گرم خرید و فروش آن و سد معبر در میدان اصلی
و خیابان هاي اصلی موضوعی تمام شدنی نیست. خیابان ها و پیاده روهاي این شهرستان وضع نامنظمی به خود می گیرند و سال ها
است که مسئولین این شهرستان در فکر مکانی براي بازارچه خرید و فروش گردو هستند؛ اما متأسفانه این فکر هنوز عملی نشده

 
است. 

در این شهرستان معابر عمومی متعلق به مغازه داران، دست فروشان و دوره گردان شده است و جمله «معابر عمومی متعلق به عموم

 
شهروندان است»، در این شهرستان به فراموشی سپرده شده است. 

مطابق تبصره 1 بنده 2 قانون 55 سد معبر توسط بازاریان و افراد دیگر برعهده شهرداري گذاشته شده است؛ همچنین بنده 20 ماده

 
55 سد معابر عمومی و اشتغال پیاده روها ممنوع است. 

از مصادیق سد معبر می توان از سد معابر توسط دست فروشان، نصب دکه هاي غیرمجاز، تخلیه نخاله، ریختن مصالح، آجر و سیمان
در معابر عمومی بدون مجوز شهرداري، توقف اتومبیل در مکان هاي غیرمجاز، وسایل نقلیه جهت فروش کالا و اشغال پیاده روها و

 
میادین توسط افرادي که از آنجا به عنوان محل سکونت استفاده می کنند نام برد. 



اینگونه تخلفات می تواند موجبات سد معابر عمومی، اشغال پیاده روها و استفاده غیرمجاز از آنها و میادین و پارك ها و باغ هاي

 
عمومی را فراهم آورد و شهرداري ها برابر تکلیف موظف است در ممانعت از ایجاد سد معبر قدم بردارد. 

 
 

 
اخطارها شروع شده است 

در این خصوص، شهردار تویسرکان در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: تعداد 17 رأي پلمب در این شهرستان براي سد معبر صادر شده

 
است. 

 
محمد حسین پور مطرح کرد: کسانی نیز با اخطار پلمب به شهرداري مراجعه و تعهد می دهند که سد معبر تکرار نشود. 

وي با بیان اینکه از همشهریان خواهشمندم که با نیروهاي شهرداري همکاري و از سد معبر جلوگیري کنند و ما را مجبور به قوه

 
قهریه نکنند، اظهار کرد: با همراهی مردم تویسرکان جمع آوري بنرها، تابلوهاي غیرمجاز و سایبان ها انجام گرفته است. 

 
شهردار تویسرکان خاطرنشان کرد: خط قرمز بنده رعایت قانون است و روند قانونی در این مسیر، در حال انجام است. 

وي با بیان اینکه در چند روز گذشته به کسانی که سد معبر کرده بودند، 10 روز اخطار داده بودیم، افزود: از روزي که به افراد اخطار
داده می شود، این 10 روز محاسبه می شود تا دفاعیات خود را به شهرداري و اعضاي کمیسیون ارجاع دهند که به آن رسیدگی

 
خواهد شد. 

حسین پور متذکر شد: نکته قابل اهمیت در عملکرد شهرداري تویسرکان این است که به صورت تعاملی و همراهی شهروندان کارها را

 
انجام می دهد. 

وي خاطرنشان کرد: منفی گرایی بعضی از سایت ها و مردم سلیقه اي است اما در این مسیر، ملاك ما انجام وظیفه اي است که به ما

 
سپرده شده و از اصحاب رسانه که با بردباري برنامه ها و دیدگاه هاي ما و مردم را اطلاع رسانی می کنند، کمال تشکر را داریم. 



 
 

 
تویسرکان؛ از سد معبر مغازه داران تا سد معبر دستفروشان 

در این خصوص، رئیس شوراي اسلامی شهر تویسرکان نیز به خبرنگار مهر گفت: امروزه سد معبر یکی از مسائل مهم بسیاري از شهرها

 
است و رفع سد معبر از وظایف اصلی و مشترك شهرداري محسوب می شود. 

علی خزایی مطرح کرد: هرچیزي که باعث انسداد معابر عمومی شود؛ به طوري که عبور و مرور براي مردم دشوار شود، خلاف قانون

 
است. 

وي با بیان اینکه سد معبر در شهرستان تویسرکان به دو نوع دیده شده است؛ یکی سد معبر مغازه داران و دومی، سد معبر دست

 
فروشان که در هر دو مورد حقوق شهروندي رعایت نمی شود. 

خزایی در این خصوص اضافه کرد: در برخورد با این افراد، شهرداري تویسرکان تذکر با احترام و آرامش را ملاك کار خود قرار داده

 
است. 

وي با بیان اینکه طبق ماده 101 معابر خیابان هاي داخل شهر که تفکیک شده باشند، متعلق به شهرداري است؛ تاکید کرد: طبق

 
تبصره 6 ماده 96 قانون شهرداري کلیه کوچه ها، میادین و پیاده روها و مسیر رودخانه ها و نهرها همه در مالکیت شهرداري است. 

رئیس شوراي اسلامی شهر تویسرکان ادامه داد: در واقع، شهرداري موظف است که از معابر به عنوان یک ملک عمومی حفاظت و از

 
تجاوز اشخاص جلوگیري کنند. 

خزایی در ادامه صحبت هاي خود با بیان اینکه متأسفانه یکی از موارد رایج و متداول که بیشتر مردم مرتکب آن شده اند، سد معبر
است، اضافه کرد: از اقدامات شهرداري و شوراي شهر تویسرکان در مورد وانت هاي دوره گرد، ثابت و دست فروش ها که هفته اي سه
روز در نقاط مختلف شهر مبادرت به فروش اجناس می کردند، می توان به این اشاره کرد که مقرر شد تا در تمام هفته در محل هاي

 
مورد نظر که شهرداري مشخص نموده است، جانمایی شوند. 

خزایی تصریح کرد: یکی از مواردي که بیشتر در خیابان هاي اصلی باعث سد معبر شده، نصب پلاکارد بدون مجوز یا پارچه نوشته ها

 
به صورت افقی در سطح معابر و پیاده روها بود که در دستور کار شهرداري و شوراي شهر تویسرکان قرار گرفت. 



 
 

وي در این راستا یادآور شد: برخورد با وسایل نقلیه که در مکان هاي مناسب اقدام به ریختن مصالح ساختمانی کرده اند و موانع
فیزیکی و غیرمجاز در پیاده روها، حفاري غیر مجاز، فاقد اصول ایمنی و فاقد تابلوهاي هشدار دهنده برابر تبصره یک بند دو ماده 55

 
قانون شهرداري ها از وظایف شهرداري و در دستور کار قرار گرفته است. 

رئیس شوراي اسلامی شهر تویسرکان در بخش پایانی این گفتگو خاطرنشان کرد: در خصوص سد معبر در خیابان باهنر و انقلاب

 
تویسرکان اقدامات خوبی انجام شده که اطلاع رسانی خواهد شد. 

مشکلات سد معبر در شهرستان کوچکی چون تویسرکان مشکلات بزرگی را به وجود آورده است؛ مشکلاتی از جمله عبور و مرور
بانوان، معلولان، کالسکه کودکان، تردد در خیابان ها، تصادفات، نامنظمی در شکل و شمایل خیابان ها و پیاده روها از جمله این

 
مشکلات است. 

این درحالی است که طبق تبصره یک بند 2 ماده 55 قانون شهرداري ها، سد معابر عمومی، اشغال پیاده روها و استفاده غیرمجاز

 
ممنوع است. 

معضل سد معبر اصناف موجب بروز اغتشاشات بصري است که با انواع و اقسام نمونه هاي سد معبر از قبیل سد معبر توسط صنوف،
وانت بارهاي دوره گرد و ثابت، ریختن مصالح و نخاله هاي ساختمانی و آهن آلات اطراف ساختمان هاي در حال ساخت، نصب
داربست هاي فلزي در پیاده روها بدون مجوز و رعایت نکات ایمنی غیره مواجه هستیم و در شهرستان تویسرکان به این وضعیت،

 
فروش گردو در پیاده روها نیز باید افزود به نوعی که دست و پاي میدان اصلی تویسرکان در ایامی از سال در پوست گردو می ماند. 

حال با این تفاسیر، امید است تا براي رفع معضل سد معبر، فرهنگ سازي و ایجاد بستر تعامل با شهروندان مورد توجه قرار گیرد و با
تدابیر اندیشیده شده و جدیت مسئولین در اجراي آن، شاهد این باشیم که کسبه، بازاریان، دست فروشان، دوره گردان، وانت بارها در

جایگاه اصلی خود مستقر و دستورالعمل ها شفاف و مناسب در این مسیر اجرایی شوند.



آیلان ماسک؛ شخصیت سال / اما و اگرهاي انتخاب تایم

منبع: انرژي امروزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/09/30

کارا آلیمو | سی ان ان در یک سال اخیر، واکسن هایی که دانشمندان برجسته براي مقابله با همه گیري کرونا ساخته اند،
جان تعداد زیادي از انسان ها را نجات داده است و در این مدت، متخصصان بخش بهداشت و درمان، با تلاش شبانه روزي

توانسته اند، میلیون ها نفر را که به این ویروس مبتلا شده بودند، درمان کنند. ...

 
کارا آلیمو | سی ان ان 

در یک سال اخیر، واکسن هایی که دانشمندان برجسته
براي مقابله با همه گیري کرونا ساخته اند، جان تعداد
زیادي از انسان ها را نجات داده است و در این مدت،
متخصصان بخش بهداشت و درمان، با تلاش شبانه روزي
توانسته اند، میلیون ها نفر را که به این ویروس مبتلا شده
بودند، درمان کنند. حالا نشریه «تایم»، ایلان ماسک را به
عنوان چهره سال 2021 انتخاب کرده است. این انتخابات،
اطلاعات بسیار زیادي درباره اولویت هاي ما به عنوان یک
فرهنگ و تمرکزي که بر ثروتمندان داریم، حتی وقتی
اقدامات آنها خودخواهانه و بدون مسوولیت پذیري است، به

ما می دهد. ایلان ماسک، مدیرعامل شرکت هاي «تسلا» و «اسپیس ایکس» است؛ شرکت هایی که در بالاترین سطح نوآوري قرار
دارند (البته باید به این موضوع اشاره کرد که تسلا با پرونده اي در خصوص ایمنی خودروهاي خودران خود مواجه است و کارگران

 
شرکت هم، مدیران آن را به تبعیض نژادي متهم کرده اند). 

نشریه تایم، با انتخاب یک شخص به عنوان چهره سال، قصد ندارد او را مورد ستایش قرار دهد، بلکه اثرگذار بودن فرد انتخاب شده
مورد نظر است؛ اما حتی بر مبناي این معیار نیز، انتخاب ایلان ماسک به عنوان چهره سال منطقی نیست. ماسک، به عنوان یک مدیر
برجسته در حوزه فناوري، ثروت عظیمی جمع آوري کرده؛ اما عموما نخواسته است، از قدرتی که در اختیار دارد و از پول و جایگاهش،
به گونه اي استفاده کند که جهان به جایی بهتر تبدیل شود. انتخاب شدن به عنوان چهره سال، افتخار محسوب نمی شود. در 94سال
اخیر که هر سال، یک نفر به عنوان چهره سال، از سوي نشریه تایم برگزیده شده است، افرادي که انتخاب شده اند، لزوما از لحاظ

 
شخصیتی و اخلاقی قابل ستایش نبوده اند؛ اما فردي که انتخاب می شود، در مرکز توجهات قرار می گیرد. 

بیانیه نشریه تایم براي اعلام انتخاب ایلان ماسک به عنوان چهره سال، با توصیف او به عنوان ثروتمندترین انسان جهان شروع می
شود. از این جهت، انتخاب او با فرهنگ آمریکایی که در آن ثروت ستایش می شود سازگار است؛ اما باعث تاسف است که تایم، فردي
را به عنوان چهره سال انتخاب کرده  است که ثروت خود را خوب مدیریت نمی کند و کارهاي انسان دوستانه اش هیچ تناسبی با
میزان ثروتش ندارد. آن طور که در نیویورك تایمز توضیح داده شده، قبل از سال جاري طبق یک تخمین، میزان کمک هاي انسان
دوستانه ایلان ماسک 100میلیون دلار بود که براي هر کس رقمی قابل ملاحظه است؛ به جز ایلان ماسک که چنین ثروت عظیمی



دارد. موضوع تاسف برانگیز دیگر این است که ایلان ماسک، مانند دو میلیاردر دیگر صدر فهرست، یعنی جف بزوس و ریچارد برانسون،
در حال سرمایه گذاري قابل ملاحظه براي بردن انسان به فضاست؛ در حالی که همین جا روي زمین در حوزه هاي متعدد به سرمایه
گذاري نیاز است. براي مثال میلیون ها نفر از مردم افغانستان، همین حالا با گرسنگی شدیدي مواجه هستند. زمستان امسال، جان

 
بیش از نیمی از جمعیت این کشور یعنی 8/ 22میلیون نفر به دلیل کمبود مواد غذایی در خطر است. 

موضوع بدتر این است که ایلان ماسک، دیگر ثروتمندان را از کمک به انسان هاي نیازمند دلسرد کرده است. او اخیرا ارزش کمک
هایی را که ثروتمندان می توانند به بشریت ارائه کنند، مورد تردید قرار داده است. براي مثال، او اخیرا از برنامه جهانی غذا انتقاد کرده
و تاثیر این برنامه را به چالش کشیده است. او از مدیران این برنامه خواسته است تا توضیح دهند که چطور قصد دارند، به گرسنگی در
جهان پایان دهند. ماسک حتی پیشنهاد داده که بخشی از سهام خود را خواهد فروخت تا هزینه پایان بخشیدن به گرسنگی در جهان
را بپردازد. سازمان ملل در پاسخ به سوال ایلان ماسک، برنامه اي مفصل ارائه کرد؛ اما او سکوت کرده است. ماسک همچنین، یک
نظرسنجی انجام داد و در آن از مردم پرسید که آیا او باید مالیات پرداخت کند؟ اجازه دهید صریح باشیم. همه ما باید سهم خود را از
مالیات پرداخت کنیم تا از منابع مالی حاصل از آن براي امور عمومی نظیر آموزش، امنیت و محیط زیست که همه ما از آن استفاده

 
می کنیم، بهره گرفته شود. 

ماسک، در حوزه همه گیري کرونا نیز بدون مسوولیت پذیري رفتار کرد. زمانی که فاصله گذاري اجتماعی ضروري بود تا از به خطر
افتادن جان انسان ها جلوگیري شود، او خواستار بازگشایی اقتصاد شد و این درخواست، رفتار خودخواهانه اي است. او همچنین اوایل
عرضه واکسن براي کرونا نسبت به ایمنی این واکسن ابراز تردید کرد و گفت، واکسن نخواهد زد. این اقدام، سبب بدبینی نسبت به
واکسن کرونا شد. هر فرد مشهوري باید دقیقا عکس این اقدامات را انجام می داد و از جایگاه اجتماعی اش براي تشویق مردم به

 
واکسن زدن استفاده می کرد. 

با آنکه بعدا ایلان ماسک گفت، واکسن زده و از واکسن زدن حمایت کرد؛ اما اظهارنظرهاي اولیه او در زمانی بسیار مهم صورت گرفت؛
زمانی که دیدگاه ها درباره واکسن کرونا در حال شکل گرفتن بود. ماسک باید درك بهتري از تاثیرش بر مردم داشته باشد. موضوع
دیگر این است که کاملا واضح است، ماسک کسی نیست که به توجه بیشتري نیاز داشته باشد. این کارآفرین، ظاهرا فکر می کند
چنان انسان جالبی است که یک بار براي اطلاع رسانی به مخاطبان خود درباره زمان رفتن به حمام توییتی منتشر کرد. با آنکه به
راحتی می توان درك کرد، چرا او تا این اندازه خودشیفته است و آینده اي با خودروهاي خودران و سفر توریستی به فضا مسلما جذاب

 
است؛ اما مشخص نیست، ما به عنوان یک فرهنگ، چرا باید به مردي توجه کنیم که ویژگی هاي شخصیتی اش شایسته توجه نیست. 

تصور کنید اگر نشریه تایم، به جاي انتخاب ایلان ماسک، بر دانشمندان، متخصصان و کارکنان سیستم درمان که زمان و انرژي خود را
صرف خدمت به دیگران کرده اند، تمرکز می کرد، چه پیام متفاوتی به جهان فرستاده می شد. همه ما ممکن است به پیشرفت هاي
فناوري علاقه مند باشید؛ بدون آنکه لازم باشد افرادي نظیر ایلان ماسک را که رفتارشان الگو نیست، مورد ستایش قرار دهیم. با آنکه
فعالیت هاي او در حوزه کسب وکار و کارآفرینی مسلما شایسته بحث و بررسی است، نیازي نیست از مردي الگو بسازیم که ویژگی

 
هاي شخصیتی اش، الگوي ارزشمندي براي پیروي دیگران نیست. 

منبع: دنیاي اقتصاد



تکلیف شرکت ها و بانک ها در هزینه کرد امور پژوهشی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/09/30

مقایسه لایحه بودجه 1401 با لایحه بودجه 1400 نشان می دهد بند حمایت از پژوهش هاي تقاضامحور در سال 1401
تغییر کرده است و دستگاه هاي اجرایی تنها یک درصد بودجه به پژوهش اختصاص می دهند.

 مقایسه لایحه بودجه 1401 با لایحه بودجه 1400 نشان
می دهد بند حمایت از پژوهش هاي تقاضامحور در سال 1401 تغییر کرده است و دستگاه هاي اجرایی تنها یک درصد بودجه به

 
پژوهش اختصاص می دهند. 

به گزارش خبرنگار مهر، بر اساس لایحه بودجه سال 1401 در تبصره 9 که با عنوان آموزش، پژوهش و فرهنگ درج شده است،

 
موضوع اعتبارات هزینه اي پژوهشی دستگاه هاي اجرایی مشخص شده است. 

در بند ه این تبصره آمده است: در راستاي اجراي بند (ب) ماده 64 قانون برنامه ششم توسعه مبنی بر اختصاص یک درصد از اعتبارات
هزینه اي تخصیص یافته به دستگاه هاي اجرایی (به استثناي فصول 1 و 6) به امور پژوهشی و توسعه فناوري، شوراي برنامه ریزي و

 
توسعه استان مجاز است: 

اعتبارات موضوع این ماده را از سرجمع اعتبارات هزینه اي استان مندرج در جدول 10 این قانون کسر کند و با هماهنگی دستگاه
هاي اجرایی استانی و بر اساس اولویت ها و سیاست هاي پژوهشی مصوب و نیازهاي استان و در چهارچوب دستورالعمل ابلاغی
سازمان برنامه و بودجه کشور که با هماهنگی وزارتخانه هاي علوم، تحقیقات و فناوري و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تدوین می
شود، براي امور پژوهشی و توسعه فناوري به دستگاه هاي اجرایی استانی تعیین شده توسط آن شورا از جمله جهاد دانشگاهی

 
اختصاص دهد. 

دستگاه هاي مذکور مکلفند نحوه هزینه کرد این بند را هر شش ماه یک بار به شورایعالی علوم، تحقیقات و فناوري و مرکز آمار ایران
گزارش دهند و شورایعالی علوم، تحقیقات و فناوري موظف است گزارش سالانه این بند را حداکثر تا پایان مردادماه سال 1401 به

 
مجلس شوراي اسلامی ارائه کند. مرکز آمار ایران مکلف است سالانه اطلاعات مربوط به هزینه کرد تحقیق و توسعه را منتشر کند. 

 
 (ISC) الزام ثبت در سامانه نظام ایده ها و نیازها (نان) پایگاه استنادي جهان اسلام



شرط استفاده از اعتبارات این بند، درج اولویت ها، نیازها و مسائل تحقیقاتی توسط دستگاه هاي اجرایی در سامانه نظام ایده ها و

 
نیازها (نان) در پایگاه استنادي جهان اسلام (ISC) است. 

و- شرکت ها، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت مندرج در پیوست شماره 3 این قانون، مکلفند در اجراي تکالیف قانونی
مربوط، حداقل 40 درصد از هزینه امور پژوهشی خود مندرج در آن پیوست را در مقاطع سه ماهه به میزان 25 درصد به حساب

 
صندوق شوراي عالی علوم، تحقیقات و فناوري نزد خزانه داري کل کشور واریز کنند: 

تا صرفاً در راستاي حل مسائل و مشکلات همان شرکت ها از طریق توافقنامه با دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی و پژوهشی اعم از
دولتی و غیردولتی، جهاد دانشگاهی، پارك هاي علم و فناوري و حوزه هاي علمیه و در قالب طرح (پروژه) هاي کاربردي، عناوین پایان
نامه هاي تحصیلات تکمیلی، طرح (پروژه) هاي پسادکتري و طرح (پروژه) هاي تحقیقاتی دانش آموختگان تحصیلات تکمیلی غیر

 
شاغل به مصرف برسانند. 

در صورت واریز نشدن وجوه مربوط در موعد مقرر توسط هر یک از شرکت ها، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت، به خزانه
داري کل کشور اجازه داده می شود رأساً مبلغ مربوط را از حساب آنها نزد خزانه برداشت کرده و آن را به حساب صندوق مذکور

 
موضوع این بند واریز کند. 

این مبالغ براي دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی و پژوهشی و جهاد دانشگاهی مازاد بر درآمد اختصاصی پیش بینی شده آنها در
این قانون محسوب و عیناً پس از تبادل توافقنامه توسط آنها با سازمان برنامه و بودجه کشور و صندوق شوراي عالی علوم، تحقیقات و
فناوري، توسط این صندوق به مؤسسات آموزش عالی یا پژوهشی و یا جهاد دانشگاهی طرف قرارداد برگشت داده می شود، به طوري

 
که تا پایان سال مالی کل مبلغ توافقنامه ها تسویه شود. 

اعتبارات موضوع این بند در دانشگاه ها و مؤسسات آموزشی و پژوهشی اعم از دولتی و غیردولتی و فناوري و جهاد دانشگاهی و حوزه
هاي علمیه در قالب قراردادهاي مشخص هزینه می شود. حداقل سهم قابل پرداخت به دانشجویان، پژوهشگران پسادکتري، دانش

 
آموختگان پژوهشگر و نیروهاي کارورز از مبلغ هر طرح (پروژه) 60 درصد است. 

شرکت ها، بانک ها و مؤسسات موضوع این بند می توانند حداکثر تا 10 درصد از مبلغ 40 درصد هزینه امور پژوهشی مذکور را از
طریق دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی اعم از دولتی و غیردولتی وابسته به خود و جهاد دانشگاهی و حوزه هاي علمیه در چهارچوب

 
آیین نامه اجرایی این بند هزینه کنند. 

آیین نامه اجرایی این بند شامل سازوکارهاي مربوط، چگونگی مصرف و سایر موارد به پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و
همکاري وزارتخانه هاي امور اقتصادي و دارایی، علوم، تحقیقات و فناوري، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، صنعت، معدن و تجارت

 
و جهاد کشاورزي پس از ابلاغ این قانون تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد. 

 
این در حالی است که در لایحه بودجه 1400 در بند ه آمده بود: 

«در راستاي اجراي بند (ج) ماده (64) قانون برنامه ششم توسعه مبنی بر حمایت از پژوهش هاي تقاضامحور، کلیه دستگاه هاي
اجرایی موضوع ماده (5) قانون مدیریت خدمات کشوري که از اعتبارات برنامه (پژوهش هاي کاربردي) استفاده می کنند، مکلفند



حداقل معادل 10 درصد این اعتبارات را با اعلام فراخوان در موضوعات مورد نیاز خود، از طریق پایان نامه هاي تحصیلات تکمیلی

 
دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و پارك هاي علم و فناوري هزینه کنند.» 

 
امکان فروش اموال براي تامین هزینه حمایت از طرح ها و پروژه هاي مرتبط با رشد و پیشرفت کشور 

همچنین در لایحه بودجه سال 1401 در تبصره 18 که با عنوان تولید و بهره وري آمده است، به موضوع رشد و پیشرفت کشور با
استفاده از پروژه هاي دانش بنیان اشاره شده است. در لایحه بودجه 1401 وزارت علوم می تواند از محل فروش اموال، بخشی از

 
بودجه حمایت از طرح هاي پژوهشی را تامین کند. 

 
در این تبصره آمده است: تبصره 18 - تولید و بهره وري 

الف- به منظور رشد و پیشرفت کشور از طریق ارتقاء بهره وري و توسعه سرمایه گذاري ها بر پایه آمایش سرزمین و همچنین پروژه
هاي دانش بنیان و پیشران، صندوق کارآفرینی امید به صندوق پیشرفت و عدالت ایران تغییر نام یافته و با 31 صندوق استانی تابعه،

 
فعالیت خود را آغاز خواهد کرد. 

بر اساس بند 1 بند ب تبصره 18 به روساي دستگاه هاي اجرایی و استانداران اجازه داده شده است که اموال و دارایی منقول و

 
غیرمنقول مازاد دولتی را بفروشند و منابع حاصل را به حساب خزانه داري کل کشور واریز کنند. 

منابع این صندوق و واحدهاي استانی آن از محل ردیف ها و جداول قانون بودجه سنواتی (از جمله فروش اموال منقول و غیر منقول
مازاد، سهم استان ها از حقوق دولتی معادن، مازاد درآمدهاي استانی و 20 درصد از اعتبار قانون استفاده متوازن از امکانات کشور و
توزیع عادلانه و رفع تبعیض و ارتقاي سطح مناطق کمتر توسعه یافته و تحقق پیشرفت و عدالت، اعتبارات حمایت از تولید قانون

 
هدفمند سازي یارانه ها) به عنوان کمک و کمک هاي بلاعوض بخش غیر دولتی تامین می شود. 

معادل وجوه واریزي به صندوق پیشرفت و عدالت ایران نزد خزانه داري کل کشور توسط دستگاه هاي اجرایی ملی صرف حمایت از
طرح ها و پروژه هاي مرتبط با رشد و تولید همان دستگاه در چهارچوب جدول شماره 18 و وجوه واریزي دستگاه هاي استانی در

 
اختیار صندوق استانی تابعه در استان مربوطه قرار می گیرد. 

در بند 2 بند ب عنوان شده است: «در صورت درخواست وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی و
پژوهشی تحت پوشش آن، وجوه واریزي به خزانه داري کل کشور قابل واریز به حساب صندوق شوراي عالی علوم، تحقیقات و فناوري

 
نزد خزانه داري کل کشور است. 

در لایحه بودجه سال 1401 در جدولی با عنوان دستگاه هاي اجرایی موضوع تبصره 18 و محورهاي اصلی برنامه هاي افزایش تولید و
ایجاد و تثبیت اشتغال، در ادامه این موضوع آمده است. به این ترتیب با فروش اموال از طرح هاي ذکر شده در این جدول حمایت می

 
شود. 

 
جدول دستگاه هاي اجرایی موضوع تبصره 18 و محورهاي اصلی برنامه هاي افزایش تولید و ایجاد و تثبیت اشتغال 



 
 

 
 

 
این در حالی است که در بند طرح هاي کلان و حمایت یورویی از طرح هاي دانش بنیان در لایحه بودجه 1401 حذف شده است. 

در بند ه تبصره 4 لایحه بودجه 1400 آمده بود: «ه - در صورت دریافت مجوز از مقام معظم رهبري (مدظله العالی)، به دولت اجازه
داده می شود مبلغ 2 میلیارد و 845 میلیون یورو از منابع ورودي سال 1400 صندوق توسعه ملی را به صورت تسهیلات ارزي با

 
تضمین دولت به شرح جدول زیر برداشت کند و این منابع را با رعایت شرایط مندرج در ذیل جدول به مصرف برساند: 



75 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در صد روزه ابتدایی دولت

سیزدهم

منبع: پول نیوزشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/09/30

مدیر عامل بانک توسعه تعاون از پرداخت 75 هزار میلیارد ریال تسهیلات این بانک طی صد روزه ابتدایی فعالیت دولت
سیزدهم خبر داد.

مدیر عامل بانک توسعه تعاون از پرداخت 75 هزار میلیارد ریال تسهیلات این بانک طی صد روزه ابتدایی فعالیت دولت سیزدهم

 
خبر داد. 

حجت اله مهدیان مدیر عامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت:
دولت سیزدهم برنامه هاي متعددي براي ارتقاي سطح تولید و

 
اشتغال کشور به اجرا در آورده است. 

وي افزود: بانک توسعه تعاون در مدت فعالیت صد روزه دولت 75
هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت نموده است و 5362 میلیارد
ریال تسهیلات تکلیفی و با رویکرد حمایتی به معرفی شدگان

 
اعطا گردیده است. 

مهدیان با تاکید بر لزوم افزایش سرمایه بانک و پیگیري مجدانه
مدیران ارشد بانک بر تحقق این امر مهم گفت: موضوع افزایش
سرمایه این بانک دولتی مورد وفاق نمایندگان مجلس و دستگاه
هاي دولتی بوده است و سرمایه بانک از 9 هزار میلیارد ریال به
28 هزار میلیارد ریال افزایش یافته است که نیاز است با تحقق
مواد قانونی مندرج در قوانین بودجه دو سال اخیر سرمایه بانک

 
به چهل هزار میلیارد ریال برسد. 

مدیر عامل بانک توسعه تعاون گفت: عملکرد صد روزه بانک موید آن است که 1180 میلیارد ریال تسهیلات طرح اشتغال پایدار

 
روستایی و عشایري و 1160 میلیارد ریال تسهیلات ماده 52 قانون بودجه پرداخت شده است. 

وي افزود: 109 بنگاه هاي کوچک و متوسط مجموعا از 3 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون بهره مند شده اند و 2 هزار

 
میلیارد ریال تسهیلات نیز به شرکت هاي دانش بنیان تعلق گرفته است. 

مهدیان توضیح داد: بانک توسعه تعاون طی مدت اخیر میزان واگذاري اسناد خزانه اسلامی در شعب بانک را از 940 هزار میلیارد ریال
به 1050 میلیارد ریال افزایش داده است و در راستاي انجام تکالیف ماده 16 قانون رفع موانع تولید، چهل فقره اموال تملیکی به میزان

 
162 میلیارد ریال به فروش رفته است. 

مدیر عامل بانک توسعه تعاون گفت: مانده مصارف بانک از 345 هزار میلیارد ریال فراتر رفته است و سهم منابع ارزان قیمت از 39.5

 
درصد به 41.1 درصد افزایش یافته است. 

وي افزود: کارنامه تسهیلاتی بانک بیانگر آن است که 71 درصد پرتفوي تسهیلاتی بانک به بخش تولید اختصاص یافته است و بانک

 
در مدیریت ریسک و کنترل نرخ مطالبات غیر جاري نیز تدابیر ویژه اي اتخاذ نموده است. 



مهدیان خاطر نشان کرد: بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از بانک هاي عامل طرح اقدام ملی مسکن براي اعطاي تسهیلات خرید
ساخت و خرید 2000 واحد مسکونی برگزیده شده است و بانک در اجراي بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال جاري نیز حضور دارد.
وي گفت: بانک توسعه تعاون در تفاهم نامه سه جانبه با معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق ضمانت سرمایه
گذاري تعاون براي حمایت، توسعه کارآفرینی، پشتیبانی و مانع زدایی از کسب و کار هاي تعاونی و پرداخت 20 هزار میلیارد ریال
تسهیلات حضور دارد و 17 فقره قرارداد سپرده گذاري صندوق توسعه ملی به میزان 5950 میلیارد ریال با مجموعا براي بکارگیري

جهت پرداخت تسهیلات ماده 52 قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت منعقد شده است.



مرکز رشد تجهیزات پزشکی تبریز براي توسعه شرکت هاي دانش بنیان می

کوشد

منبع: ایرناشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/09/30

تبریز-ایرنا- مدیر مرکز رشد واحدهاي فناوري تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تبریز گفت: این مرکز، محلی ایده آل
براي رشد و توسعه شرکت هاي دانش بنیان در حوزه هاي مختلف داروئی و لوازم پزشکی است.

 تبریز-ایرنا- مدیر مرکز رشد واحدهاي فناوري تجهیزات
پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تبریز گفت: این مرکز، محلی ایده آل براي رشد و توسعه شرکت هاي دانش بنیان در حوزه هاي مختلف

 
داروئی و لوازم پزشکی است. 

اسماعیل هاشمی اقدم روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، افزود: این مرکز آمادگی همه گونه همکاري و مساعدت براي شرکت
هاي دانش بنیان فعال در حوزه تولید و توزیع تجهیزات و لوازم مختلف و متنوع علم پزشکی را دارد و آنچه که در توان دارد از نظر

 
امکانات نرم افزاري و سخت افزاري در اختیار این شرکت ها می گذارد. 

وي افزایش اثربخشی و بهره وري منابع مالی و انسانی، تقویت و ارتقاي توانمندي هاي موجود در قالب حمایت از اجراي طرح هاي
راهبردي در زمینه توسعه فناوري، ایجاد بخش هاي تخصصی با توجه به اولویت هاي منطقه و مزیت هاي نسبی دانشگاه، بهبود فرایند
و مزیت هاي نسبی از جمله استقرار نظام مکانیزه ارزشیابی، استقرار نظام هوشمند ارائه خدمات و توسعه فضاهاي استقرار موسسات،
ایجاد فضاي یادگیرنده در قالب برگزاري دوره هاي آموزشی، کاربردي، برگزاري سمینارها و همایش هاي علمی_اقتصادي، افزایش
رقابت پذیري اقتصادي و توسعه تقاضامحوري در پذیرش طرح ها، ایده هاو تجاري سازي محصولات فناورانه را از جمله اهداف و رئوس

 
فعالیت هاي مرکز رشد تجهیزات پزشکی تبریز بیان کرد. 

هاشمی اقدم با بیان اینکه حمایت از استقرار تشکل هاي غیردولتی تعاونی با موضوع تجارت و بازرگانی و حمایت از ارائه دستاوردهاي
فناورانه در مجامع علمی و بین المللی از رسالت هاي اصلی مرکز فوق است، اظهار داشت: در این راستا توسعه حمایت از تحقیقات و
استقرار موسسات فناورزایشی از مراکز تحقیقاتی دانشگاه، حمایت از استقرار هسته هاي تحقیقاتی در پیش رشد و حمایت از پایان

 
نامه هاي دانشجویی با ایده هاي مرتبط فناورانه در دستور کار قرار دارد. 

وي اضافه کرد: ارتقاي توان رقابتی صنایع شامل حمایت از استقرار واحدهاي «تحقیق و توسعه» (R&D) نوپاي شرکت هاي خصوصی



بزرگ و حمایت از کارآموزان کارآفرین، فرهنگ سازي مشارکت و توسعه همکاري هاي فناورانه منطقه، توسعه شبکه حمایت از
ایجادشبکه هاي همگن تخصصی نخبگان، حمایت از ایجاد همکاري میان رشته اي در بین ساکنین مرکز رشد مثل فناوري اطلاعات،
پزشکی وتجهیزات پزشکی، توسعه روابط بین الملل و حضور فعال در مجامع علمی، اجتماعی و اقتصادي در استان، توسعه همکاري ها
با سایر مراکز رشد و پارك علم وفناوري، توسعه همکاري با سایر مراکز رشد کشورهاي همسایه و گسترش همکاري هاي علمی و فنی

 
نخبگان ایرانی داخل و خارج از کشور از رئوس اهداف تعیین شده براي مرکز است. 

هاشمی اقدم با بیان اینکه شناسایی و استفاده از ظرفیت هاي قانونی راکد مرتبط با چالش هاي حوزه تحقیقات و فناوري و موارد قابل
تفویض از اهداف کلان مرکز رشد تجهیزات پزشکی تبریز می باشد، ادامه داد: مستندسازي فرآیندهاي اداري مراکز رشد با توجه به
اسنادبالادستی و افزایش بهره وري از ظرفیت هاي درآمدساز و ارایه دهنده خدمات فناورانه مراکز رشد و جهت دهی و ارتقاء تحقیقات

 
در راستاي تولید علم و ارتباط با صنعت در همین زمینه پیگیري می شود. 

 فعالیت شرکت دانش بنیان در تولید پروتزهاي بدن انسان در

 
مرکز رشد تجهیزات پزشکی تبریز 

وي پشتیبانی، اطلاع رسانی، مشاوره و آموزش، پشتیبانی فنی و تسهیلات مالی و اعتباري بدون کارمزد را از خدمات مرکز رشد

 
تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی مرکز آذربایجان شرقی به شرکت ها و واحدهاي مستقر اعلام کرد. 

هاشمی اقدم با اشاره به اینکه مرکز رشد فناوري تجهیزات پزشکی تبریز با هدف گسترش واحدهاي فناور، توسعه بیشتر کارآفرینی و
تجاري سازي در سال 1393 با مجوز وزارت بهداشت، درمان وآموزش پزشکی شروع به کار کرده است، گفت: در این مدت توانسته ایم
در راستاي ارتقاي فناوري هاي حوزه سلامت قدم هاي موثري را برداریم و با حمایت مسئولین دانشگاه، اعضاي هیئت علمی دانشگاه و

 
اداره کل تجهیزات پزشکی و حوزه صنعت تجهیزات، زیرساخت هاي فناوري مرکز را توسعه دهیم. 

وي مرکز رشد تجهیزات پزشکی تبریز را مرکزي حمایتی نام برد که در جهت کمک به شرکت هاي نوپا از طریق ارائه خدمات مالی و

 
مشاوره اي و آموزشی تلاش دارد با جلب سرمایه هاي اولیه و ریسک پذیر، موجب رشد و دوام این نوع شرکت ها شویم. 

هاشمی اقدم افزود: شرکت هایی که دوره استقرار در مرکز رشد را با موفقیت می گذرانند، می توانند به طور مستقل به فعالیت

 
اقتصادي خود ادامه دهند. 

وي هدف گذاري نهایی مرکز رشد تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تبریز را تبدیل به قطب تولیدات این بخش در منطقه شمال
غرب کشور بیان کرد و گفت: در حال حاضر تعدادي از شرکت هاي دانش بنیان در مرکز مستقر شده است که تولیدات منحصر به فرد

 
داشته و حتی موفق به صادرات محصولات خود شده اند. 



مدیر مرکز رشد واحدهاي فناوري تجهیزات پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تبریز یادآور شد: در حال حاضر شرکت هاي مستقر در این
مرکز اقدام به تولید لوازم و تجهیزات مورد نیاز اتاق هاي عمل جراحی و نیز پروتزهاي بدن می کنند که نمونه اي در داخل نداشته و

 
تنها در کشورهاي معدود این تجهیزات تولید شده و با قیمت هاي گزاف وارد کشور می شوند. 

به گزارش ایرنا، دانشگاه علوم پزشکی مرکز آذربایجان شرقی با داشتن حدود 9 هزار نفر دانشجو در 200 رشته تحصیلی و 33 واحد
آموزشی جزو دانشگاه هاي برتر کشور به شمار می رود و در حال حاضر 190 دانشجوي خارجی نیز در این دانشگاه مشغول تحصیل

 
هستند. 

دانشگاه علوم پزشکی تبریز 875 عضو هیات علمی دارد و با برخورداري از 30 مرکز تحقیقاتی تاکنون حدود 10 هزار طرح تحقیقاتی

 
را به جامعه علمی ارایه کرده است. 

پژوهشکده هاي زیست پزشکی شامل ریزفناوري هاي داروئی، علوم تغذیه، پزشکی مولکولی و آنالیز داروئی، سلول هاي بنیادي و
بازساختی، بالینی، سالمندي، مدیریت سلامت، کاربردي داروئی و تحقیقات دانشجوئی، طب فیزیکی و توان بخشی از جمله قابلیت

 
هاي پژوهشی دانشگاه علوم پزشکی مرکز آذربایجان شرقی به شمار می رود. 

 
برچسب ها 

 
- تولید دارو 

 
- تبریز 

 
- علمی 

- دانش بنیان ها



ازوصول2250 تُن کاغذ تا حصول 587 درخواست ثبت اثر ادبی و هنري

منبع: ایرناشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/09/30

تهران- ایرنا- معاونت حقوقی، امور مجلس و استانهاي وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی در100 روز نخست دولت سیزدهم، از
وصول 2250 تُن کاغذ تا حصول 587 درخواست ثبت اثر ادبی و هنري همراه با چندین دستاورد دیگر را در کوتاه مدت رقم

زد.

 تهران- ایرنا- معاونت حقوقی، امور مجلس و استانهاي
وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی در100 روز نخست دولت سیزدهم، از وصول 2250 تُن کاغذ تا حصول 587 درخواست ثبت اثر ادبی و

 
هنري همراه با چندین دستاورد دیگر را در کوتاه مدت رقم زد. 

به گزارش روز سه شنبه خبرنگار فرهنگی ایرنا، محمدمهدي اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پس از اخذ راي اعتماد و ورود به
این وزارتخانه از همان ابتداي کار مصمم و با روحیه اي جهادي تلاش کرد تا طبق وعده داده شده، مجموعه اقداماتی را در کوتاه مدت
در جهت کمک به ارتقا و رشد فرهنگ، هنر و رسانه کشور عملیاتی کند تا بتواند علاوه بر برقراري عدالت فرهنگی در سراسر کشور،

 
نیازهاي فعالان این حوزه را نیز مرتفع نماید. 

هدف مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از ابتدا تاکید بر رفع دغدغه هاي اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه و ایجاد فضایی بدون

 
تنش براي این قشر فرهیخته بود تا آنها بتوانند رسالت خطیر و فعالیت هاي خود را بی کم و کاست ادامه دهند. 

با گذشت حدود 100 روز از آغاز فعالیت دولت سیزدهم، تلاش زیادي براي حل بحران ها به ویژه موضوع داغ کرونا و نیز حواشی
کمبود کاغذ و بودجه و تاکید بر برقراري عدالت فرهنگی از سوي محمد مهدي اسماعیلی صورت گرفت. در ادامه انتشار سلسله گزارش
هاي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و زیرمجموعه هاي آن در این مجال به عملکرد 100 روزه معاونت هاي حقوقی، امورمجلس

 
واستانها این وزارتخانه می پردازیم و دستاوردهاي شاخص آن را مرور می کنیم. 



 
 

وصول 2250 تن کاغذ با پیگیري از مراجع قضائی از شرکت هاي متخلف که با ارز دولتی اقدام به ورود کاغذ کرده و برخلاف تعهدات
از توزیع آن خودداري می کرده اند، مستندسازي کتابخانه علامه محقق حلی (ملک موصوف در دهه 1350 احداث و فاقد سند

 
مالکیت بوده است)، راه اندازي سامانه جامع امور مجلس و پیگیري براي تسریع در راه اندازي این سامانه از جمله این دستاوردهاست. 

همچنین حصول 587 درخواستنامه ثبت اثر ادبی و هنري و هماهنگی با مدیران کل استان ها براي بهره گیري از منابع استانی در
کمک به اصحاب فرهنگ و هنر در کنار منابع ملی و پیگیري مصوبات نشست مدیران کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با معاونت هاي

 
تخصصی وزارت متبوع براي اشتغال و کار آفرینی در استان ها از دیگر موارد عملکردي این معاونت محسوب می شود. 

 
 

 
معاونت حقوقی وزارت فرهنگ و ادامه راه 

سیدمحمد هاشمی به عنوان معاون امور حقوقی، امور مجلس و استان هاي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با شرح وظایفی چون
سیاستگذاري و برنامه ریزي در خصوص فعالیت هاي مربوط به امور حقوقی و مجلس در چارچوب سیاست هاي وزارتخانه، برنامه ریزي
در جهت معرفی فعالیت ها و اقدامات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی و تبادل اطلاعات با
نمایندگان به منظور اجراي برنامه ها و طرح هاي فرهنگی، هنري و تبلیغاتی در حوزه انتخابیه آنها، برنامه ریزي در راستاي برگزاري
جلسات براي تبادل نظر با نمایندگان مجلس به منظور تسهیل اجراي برنامه ها و طرح هاي فرهنگی، هنري وتبلیغاتی، نظارت بر
تنظیم و انعقاد قراردادهاي داخلی و خارجی از نظر حقوقی و قانونی و مشارکت در تهیه و تنظیم فرمها و دستورالعملهاي حقوقی،
نظارت بر تعیین ضوابط مربوط به شناسایی و ثبت آثار فرهنگی، هنري، حقوق مادي و معنوي مخترعین، مؤلفین، هنرمندان و



پدیدآورندگان کلیه آثار فرهنگی، هنري و مطبوعاتی، نظارت بر مطالعه و بررسی وتهیه گزارشات و اطلاعات و آمار از وضع فرهنگی-
استانها و مناطق و ارائه گزارش هاي مورد نیاز در خصوص مشکلات، تنگناها، نظرات و ویژگیهاي واحدهاي استانی و شهرستانی و ارائه
پیشنهادهاي لازم به مراجع و شوراهاي برنامه ریزي، بررسی و مطالعه مستمر قوانین و مقررات مربوط به فعالیت هاي بخش فرهنگ و
هنر و ارائه پیشنهادهاي اصلاحی لازم به مراجع ذیربط، بررسی ، مطالعه و شناسایی راهکارهاي مطلوب براي تقویت واحدهاي استانی
در قالب تفویض اختیار، اقدام در شناسایی فرهنگی مناطق کشور از نظر کیفیت زندگی، اوضاع طبیعی، وضعیت تاریخی، اقوام و عقاید
و باورها، سنت ها، آداب و رسوم، زبان و گویش ها، ادیان و مذاهب، مصمم است تا با تلاشی مضاعف و جهادي در این دوره وزارت
فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت مردمی با هدف اجرایی و عملیاتی کردن برنامه هاي پیشنهادي محمد مهدي اسماعیلی وزیر فرهنگ
و ارشاد اسلامی به مجلس شوراي اسلامی که از وظایف محوله این معاونت به شمار می آید در این دوره دستاوردهاي خوبی را در

 
کارنامه فعالیت خود به ثبت رساند. 

 
 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هم در حکم صادره خود خطاب به سیدمحمد هاشمی از وي خواسته است تا اهتمام جدي به موارد ذیل

 
داشته باشد: 

 
1. برنامه ریزي و پیگیري و تنظیم روابط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی به منظور 

 
الف) تبیین و توضیح برنامه ها و توجیه طرح ها و لوایح مربوطه 

 
ب) رسیدگی به مطالبات نمایندگان محترم مجلس در خصوص مسائل عمومی و موارد مرتبط با حوزه انتخابیه 

 
ج) برقراري رابطه فعال و مستمر تمامی معاونت ها و سازمان هاي تابعه با کمیسیون محترم فرهنگی و عموم نمایندگان 

 
2. برنامه ریزي، نظارت و پیگیري بر امور ادارات کل استان هاي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از جمله: 

 
الف) برنامه ریزي و هماهنگی در شناسایی افراد شایسته جهت انتصابات در ادارات کل استانی 

 
ب) نظارت بر عملکرد ادارات کل استانی 

ج) برقراري تعامل مستمر مدیران کل استانی با نمایندگان محترم ولی فقیه در استان ها و ائمه مکرم جمعه، استانداران و دیگر

 
مقامات استانی 

 
3. برنامه ریزي و پیگیري در جهت انجام امور حقوقی و قضایی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در زمینه : 

 
الف) شناسایی نواقص و ضعف هاي حقوقی در قوانین و مقررات مربوطه 

 
ب) دفاع از حقوق قانونی و وظایف مصوب در رفع تعارضات حقوقی مربوطه 

ج) دفاع از حقوق قانونی عموم اهالی فرهنگ، هنر و رسانه در برابر شکایات در محاکم قضایی 



 
د) نظارت بر تمامی مراحل فرایند تنظیم و انعقاد قراردادهاي داخلی و خارجی تمامی بخش هاي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

4. برقراري تعامل گسترده و مستمر میان مجموعه هاي مختلف وزارتخانه با شبکه  هاي مردمی و فعالیت فرهنگی جبهه مؤمن انقلابی

 
در سراسر کشور و بهره گیري از ظرفیت هاي گسترده آنان براي ارتقاي فعالیت هاي فرهنگی، هنري و رسانه اي. 

 
برچسب ها 

 
- محمد مهدي اسماعیلی 

 
- وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

 
- معاونت حقوقی امور مجلس و استان ها وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

 
- دولت سیزدهم 

 
پروندهٔ خبري 

- 100 روز با دولت مردم



معاون حزب اتحاد: ایراد جدي به انقلاب 57 وارد است!/ مبارزه با گرانی در

کل کشور فقط با 80 خودرو

منبع: مشرقشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/09/30

 
- سیاست 

 
وبلاگ مشرق معاون حزب اتحاد: ایراد جدي به انقلاب 57 وارد است!/ مبارزه با گرانی در کل کشور فقط با 80 خودرو 

 سؤالی که در قبال بازخورد عملکردهاي خوب مجلس و دولت به ذهن

 
متبادر می شود اینست که چرا رجال اصلاح طلب از دستاوردهاي دولت و مجلس حرفی نمی زنند؟! 

سرویس سیاست مشرق - «وبلاگ مشرق» خوانشی روزانه در لابه لاي اخبار و مطالب رسانه هاي کشور است. ما درباره این خوانش
البته تحلیل ها و پیشینه هایی را نیز در اختیار مخاطبان محترم می گذاریم. 7:30 هر روز با بسته ویژه خبري-تحلیلی مشرق همراه

 
باشید. 

 
از واکسن کرونا تا مصوبات جهادي 

 
چرا اصلاح طلبان از دستاوردهاي دولت و مجلس حرفی نمی زنند؟! 

 
 



 
حسن رسولی، فعال چپ و عضو سابق شوراي شهر تهران در بخشی از یک مصاحبه با سایت جماران گفته است: 

"به نظرمن ما به عنوان شهروندان ایرانی باید منتظر باشیم تا ببینیم دستاوردهاي این یکدستی حاکمیت در سطح کلان در مواجهه با
چالش ها و ابرچالش هاي متراکم کشور چه نتیجه اي دارد. طبعا اگر نتیجه مثبتی را به دنبال داشته باشد باید از آنها حمایت کنیم و

 
چنانچه در خلاف مسیر منافع ملی باشد طبعا به عنوان یک حق شهروندي باید آنها را مورد نقد و انتقاد قرار دهیم."(1) 

البته ادعاي یکدستی حاکمیت یک حرف گزاف و غلط است زیرا یکدستی اولا در ایران اسلامی ممکن نیست و ثانیا مقامات کشور

 
سلایق مختلف و بعضا متضادي در کیفیت اجراي امور دارند که آنها را از حیث یکدستی خارج می کند. 

جداي از این ادعا، آقاي رسولی در مظان یک آزمون مهم قرار دارد و آن اینکه اگر حرف هاي او مبنی بر "حمایت از نتایج مثبت"
صحت دارد و چپ هاي ستادي دچار این تغییر ژنتیکی شده اند که می توانند از مثبتات نظام دفاع کنند؛ پس آقایان همین الان
بفرمایند از دستاورد واکسنی دولت رئیسی دفاع کنند. همچنین است که می توانند از مصوبات جهادي مجلس مثل اخذ مالیات از

 
خانه هاي خالی، طرح رتبه بندي معلمان و... که سال ها بر زمین مانده بود و کسی زیر بار تصویب آنها نمی رفت نیز تمجید کنند. 

همین مثبتات آشکار و همین آزمون ساده به روشنی اثبات می کند که حسن رسولی در ادعاي خود صادق است یا اینکه آقایان

 
همچنان بر مسیر سیاه نمایی از اوضاع کشور گام برخواهند داشت؟! 

دقت شود که ابتناي آزمون یاد شده به ادعاي بی نقصی دولت و مجلس نیست بلکه مسئله بر سر ژنتیکی است که به نظر می رسد

 
قصد ندارد دست از سیاه نمایی از اوضاع کشور بردارد. 

 
"سازمان تعزیرات نمی تواند در مبارزه با گرانی شق القمر کند" 

 
مبارزه با گرانی در کل کشور فقط با 80 خودرو 

 
 

سیدکاظم دلخوش، سخنگوي کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس با اشاره به وضعیت قیمت ها در آستانه شب یلدا گفت: سازمان

 
تعزیرات با این شرایط قیمت ها نمی تواند شق القمر کند. 

او در گفت و گو با ایسنا، درباره وضعیت قیمت اقلام مورد نیاز خانوارها براي برگزاري مراسم شب یلدا و وظیفه نظارتی دستگاه هایی
همچون سازمان تعزیرات حکومتی در این حوزه عنوان کرد: دستگاه هاي نظارتی ما در این حوزه متفاوت هستند و وضعیت شفافی در



این حوزه وجود ندارد، از سوي دیگر امکانات را هم باید مورد توجه قرار دهیم، براي مثال امکانات سازمان تعزیرات حکومتی در سطح
کشور، امکاناتی نیست که بتواند کفاف نظارت گسترده را بدهد، سازمان تعزیرات حکومتی در کل کشور 70 و یا 80 خودرو و نیروهاي

 
محدودي دارد.(2) 

 
ما قضاوت درباره گفته هاي آقاي دلخوش را بر عهده مخاطبان محترم می گذاریم. 

امر واضح آنست که اگر عزمی براي نظارت جدي بر بازار و قیمت ها وجود داشته باشد؛ امکان رسانی به سازمان تعزیرات کار سختی

 
نیست. 

کما اینکه در همین مدت نیز سازوکارهاي عریض و طویلی براي رساندن کالا به دست به مردم ایجاد شد که می شد همین سازوکارها

 
و امکانات را به سازمان تعزیرات هم داد. 

مسئله دیگر اما آنست که دست سازمان تعزیرات اگرچه در امکانات بسته است اما در جریمه و تأدیب گرانفروشان بسته نیست و باید

 
مشخص شود که چرا در پرونده هاي مکشوفه از گرانفروشی، شاهد هیچ مجازات بازدارنده اي از سوي سازمان تعزیرات نیستیم! 

شاهد مثال آنکه پیش از این خبري در رسانه ها منتشر شد مبنی بر اینکه سازمان رقابت کشور هلند شرکت سامسونگ را به دلیل

 
قیمت گذاري دلخواه و البته گرانفروشی به میزان 40 میلیون یورو جریمه کرده است. 

 
معاون حزب اتحاد: ایراد جدي به انقلاب 57 وارد است! 

 
 

حسین نورانی نژاد، فعال چپ و معاون سیاسی دبیرکل حزب اتحاد ملت (حزبی که صراحتا دست به تحریم انتخابات 1400 زد) طی
یادداشتی که کانال تلگرامی امتداد آنرا منتشر کرد با انتقاد از شوراي نگهبان در قضیه نامه نگاري بین این نهاد و علی لاریجانی نوشته
است: از همین جاهاست که معلوم می شود داوري چنین نهادي در اختلافاتی چون سال هشتاد و هشت نشدنی بود. مگر چنین نگاهی

 
می تواند نگهبان حق و راي مردم باشد؟ 

او می افزاید: جبهه نیروهاي انقلاب که مدافع این عملکردند، باید منظورشان انقلابی تدریجی علیه انقلاب 57 و قانون اساسی باشد که

 
همان هم کم ایراد به ضرر حقوق ملت نیست، ولی همان اندازه که آمده را نیز زیر پا گذاشته اند. 

 
در بخش پایانی یادداشت این فرد نیز می خوانیم: 



"البته حتما به آن انقلاب و انقلابیون سال 57 ایرادات جدي وارد بوده که نتیجه اش این شده که نه راي مردم حاکم است و نه آب و
نان و شغل مردم پیداست و نه در این همه سختی می توان همان گونه زیست که مردم دلشان می خواهد. نقد به آن انقلاب و
رهبرانش کم نیست ولی همان اندازه که وعده داده شده بود با این چیزي که می بینیم فاصله اي به اندازه ي انقلابی دیگر دارد.

 
انقلابی علیه جمهوریت." 

این از مهجوریت عقلانیت و مطالعه در اردوگاه اصلاحات است که به محض وقوع یک تخاطب درون ساختاري در نظام اسلامی؛ بعض
از رجال این جریان به میان می آیند و در تصور اینکه "وقت فرو ریختن است" تندترین حرف ها و ظلم ها را علیه نظام اسلامی و

 
انقلاب 57 روا می دارند. 

این در حالی است که دکتر لاریجانی حتی در نامه خود به شوراي نگهبان نیز چندین مرتبه بر مرزبندي با جریانات فتنه گر و دشمنان

 
نظام تأکید کرده است. 

آقاي نورانی نژاد باید بداند که اگر رأي مردم حاکم نبود پس قاعدتا نباید دوستان ایشان در دفاع از روحانی حتی فتواي پوپولیست

 
شدن می دادند و یا در شب انتخابات 88 تا مرز اعدام هم پیش نمی رفتند که رأي مردم را به زور از آنِ خود کنند. 

 
پس رأي مردم حاکم است... 

نان و شغل هم به گواه آمارهاي اقتصادي مبنی بر قرار داشتن ایران در جایگاه سیرترین کشورهاي جهان و تک رقمی شدن نرخ

 
بیکاري، بیش از پیش فراهم است و معضلی که هست گرانی گوشت و آجیل و افزایش هزینه سفر و "بیکاري شیک" است. 

یعنی مشکلاتی داریم همانطور که مثبتاتی نیز داریم. مقولاتی که امثال حزب اتحاد وظیفه دارند به آنها بپردازند اما اشتغال طعنه زدن
به انقلاب اسلامی و دمیدن بر آتش فتنه اقتصادي وقتی براي آقایان و خانم ها باقی نمی گذارد تا از راهکارهاي معقول مشکلات

 
بگویند و به مثبتات کشور اشاره کنند. 
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گام محکم دولت مردمی براي رونق مرزهاي آذربایجان غربی

منبع: ایرناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/09/30

ارومیه- ایرنا- دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در سفري سه روزه، از همه ظرفیت هاي مناطق آزاد و ویژه
آذربایجان غربی بازدید کرد؛ بازدیدي که توسعه زیرساختی این مناطق و رفع جدي مشکلات آنها را تسهیل کرد تا این استان

با 967 کیلومتر مرز، بیشتر از این ظرفیت بالقوه مغفول استفاده کند.

ارومیه- ایرنا- دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه
اقتصادي در سفري سه روزه، از همه ظرفیت هاي مناطق
آزاد و ویژه آذربایجان غربی بازدید کرد؛ بازدیدي که توسعه
زیرساختی این مناطق و رفع جدي مشکلات آنها را تسهیل
کرد تا این استان با 967 کیلومتر مرز، بیشتر از این

 
ظرفیت بالقوه مغفول استفاده کند. 

به گزارش ایرنا، آذربایجان غربی با 967 کیلومتر مرز، 9
شهرستان مرزي دارد که شامل سردشت، پیرانشهر، اشنویه
در مرز ایران با شمال عراق، ارومیه، سلماس، خوي،

 
چالدران و ماکو در مرز با ترکیه و پلدشت در مرز با نخجوان است. 

با وجود این مرزهاي طولانی و با ظرفیت اقتصادي بالا، توجه زیادي به توان مرزي آذربایجان غربی صورت نگرفته و همین موقعیت

 
بالقوه نیز هنوز تا حدود بسیار زیادي به بالفعل تبدیل نشده است. 

هرچند راه اندازي منطقه آزاد ماکو، آن هم البته با نقصان هاي زیاد در اوایل دهه 1390 شمسی بخشی از خلا استفاده از مرز در
آذربایجان غربی را جبران کرد ولی همچنان شهرستان هاي هفتگانه دیگر از مرز نتوانسته اند آن طور که باید و شاید استفاده کرده و

 
ایجاد ارزش افزوده کنند. 

یکی از ظرفیت هایی که با وجود تصویب طی سال هاي طولانی گذشته مغفول مانده، منطقه ویژه اقتصادي سلماس در مرز با ترکیه
بوده که هنوز هم زیرساخت هاي جذب سرمایه گذار در آن آماده نشده و یکی دیگر از آنها، منطقه ویژه اقتصادي ارومیه سرو بوده که
به همت دولت سیزدهم در اوایل دولت پس از کش و قوس هاي فراوان به تصویب رسیده و البته در کمترین زمان نیز زون بندي آن

 
تهیه شده و با تصویب در استان به نهاد اجرایی معرفی شده است. 

در جنوب آذربایجان غربی نیز هنوز ظرفیت هاي بسیاري وجود دارد که مغفول مانده و تنها وجود 2 مرز یکی رسمی و یکی غیررسمی
تمرچین پیرانشهر و کیله سردشت، بخشی از پتانسیل این منطقه را بارور کرده که البته این ظرفیت، بسیار بیشتر از برداشت هاي

 
صورت گرفته است. 



در راستاي توجه به ظرفیت هاي منطقه آزاد ماکو و همچنین ایجاد زیرساخت هاي لازم براي آغاز عملیات هاي اجرایی در مناطق
ویژه اقتصادي سلماس و ارومیه سرو، "سعید محمد" که در دولت سیزدهم سکان مدیریت دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه را
به دست گرفته، سفري مفصل و سه روزه به منطقه داشت تا مشکلات را از نزدیک ببیند و از ظرفیت این دبیرخانه براي حل مشکلات

 
بهره مند شود. 

 
دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در بدو ورود با استاندار آذربایجان غربی و نماینده ولی فقیه در استان دیدار کرد. 

 
در این دیدارها، بر توجه به ویژگی هاي آذربایجان غربی و مناطق آزاد و ویژه تاکید شد 

 
بهره لازم از ثروت هاي خدادادي آذربایجان غربی برده نشده است 

استاندار آذربایجان غربی در این دیدار با اشاره به اینکه این استان ظرفیت هاي قابل توجهی دارد، گفت: متاسفانه از این ثروت هاي

 
خدادادي در استان استفاده لازم صورت نگرفته و همین امر موجب شده تا جهش، توسعه و آبادانی لازم در این استان ایجاد نشود. 

محمدصادق معتمدیان اضافه کرد: آذربایجان غربی یکی از مهمترین و استراتژیک ترین استان هاي کشور است که براي بهره مندي از

 
ظرفیت هاي آن برنامه ریزي قابل توجهی در این دولت صورت گرفته است. 

وي ادامه داد: موقعیت منحصر به فرد جغرافیایی و همسایه بودن با سه کشور، وجود بیشترین پایانه هاي مرزي، آب و خاك مناسب و

 
معادن غنی و کشاورزي حاصلخیز موجب شده آذربایجان غربی به عنوان یکی از استانهاي بی نظیر کشور تبدیل شود. 

وي با اشاره به ظرفیت منطقه آزاد تجاري ماکو به عنوان بزرگترین منطقه آزاد کشور براي افزایش صادرات اظهار داشت: روان سازي
فعالیت هاي گمرکی و رفع موانع موجود در روند صادرات باید جزو اولویت هاي پایانه هاي مرزي و گمرکات و به ویژه منطقه آزاد

 
تجاري ماکو قرار گیرد. 

سعید محمد دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري صنعتی و ویژه اقتصادي نیز در این دیدار بر ایجاد تعامل مطلوب بین سازمان هاي
مناطق آزاد با سرمایه گذاران و فعالان اقتصادي تاکید کرد و گفت: خیلی از موضوعات مطروحه در چارچوب اختیارات و حیطه
عملکرد مناطق آزاد نیست، بخشی از مشکلات ناشی از عدم اجراي ماده 65 در مناطق آزاد است؛ در حالیکه مناطق آزاد می توانند با

 
ارائه برخی مشوق ها در توسعه اقتصادي کشور نقش پررنگ تري داشته باشند. 

 
تعامل مدیران مناطق آزاد با استانداران براي توسعه ضروري است 

نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی و امام جمعه ارومیه گفت: استانداران از ظرفیت هاي مدیریتی خوبی برخوردار هستند و باید بین

 
مدیران مناطق آزاد و استانداران تعاملات سازنده اي در راستاي توسعه استان ها ایجاد شود. 

حجت الاسلام والمسلمین سیدمهدي قریشی افزود: مدت هاست با مشکلات متعددي در منطقه آزاد ماکو مواجه هستیم که مهم ترین

 
آن ها نبود حکمرانی واحد در مدیریت مناطق آزاد است. 

 
وي ادامه داد: در انتخاب مدیران مناطق آزاد باید از افراد توانمند و شایسته براي مدیریت آن مناطق استفاده شود. 



نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی و امام جمعه ارومیه گفت: ماده 65 نباید نقش مخربی در تعامل بین مدیران مناطق آزاد و

 
استانداران بازي کند. 

حجت الاسلام والمسلمین قریشی گفت: مردم باید نقش سازنده مناطق آزاد را در زندگی خود حس کنند که متاسفانه تاکنون چنین

 
نبوده است. 

 
منابع درآمدي منطقه آزادماکو پاسخگوي محرومیت زدایی منطقه نیست 

مشاور رییس جمهوري و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در دیدار با ائمه جمعه شهرستان هاي ماکو، پلدشت و شوط با
اشاره به اینکه اهداف مناطق آزاد فقط محرومیت زدایی نیست، افزود: منابع درآمدي منطقه آزاد ماکو پاسخگوي محرومیت زدایی از

 
وسیعترین منطقه آزاد کشور نیست و باید از منابع دولتی نیز در این خصوص استفاده کرد. 

"محمد" افزود: صرف هزینه هاي درآمدي منطقه آزاد براي محرومیت زدایی و ایجاد زیرساخت ها هرچند زمینه را براي سرمایه

 
گذاري، توسعه اقتصادي، تولید و صادرات فراهم می آورد، ولی این منابع کفاف منطقه اي با این وسعت را نمی کند. 

وي با تاکید بر اینکه دستگاه هاي دولتی نیز باید با بهره گیري از ردیف بودجه ملی در کنار منطقه آزاد در محرومیت زدایی از منطقه
مشارکت کنند، اضافه داشت: دوگانگی، عدم مدیریت یکپارچه و عملکرد جزیره اي نهادهاي امنیتی در مناطق مرزي باعث رکود

 
سرمایه گذاري و خروج سرمایه از کشور شده است که این امر در شوراي امنیت ملی مطرح شده است. 

مشاور رییس جمهوري با بیان اینکه مطابق قانون 65 احکام دایمی کشور تمامی امورات منطقه غیر از مسائل امنیتی باید در دست
مدیر منطقه آزاد باشد، ادامه داد: اجراي کامل قوانین مناطق آزاد و ثبات می تواند مسیر سرمایه گذاري را هموار و با سرمایه گذاري و

 
چرخش چرخ تولید مشکلات اقتصادي و معیشتی و اشتغال منطقه رفع شود. 

پس از این دیدارها، در روز دوم حضور سعید محمد در آذربایجان غربی، راهی منطقه آزاد ماکو شد و برنامه هاي بازدید، کلنگ زنی و

 
افتتاح را آغاز کرد. 

 
بهره برداري از آموزشگاه 9 کلاسه در منطقه آزاد ماکو 

آموزشگاه 9 کلاسه مفید منطقه آزاد ماکو در روستاي آداغان این شهرستان با حضور مشاور رییس جمهوري و دبیر شوراي عالی

 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور به بهره برداري رسید. 

مدیرکل آموزش و پرورش آذربایجان غربی در حاشیه برگزاري آیین افتتاح طرح آموزشی در روستاي آداغان، گفت: این مدرسه با

 
هزینه 100 میلیارد ریال توسط منطقه آزاد ماکو در این روستاي محروم احداث و به بهره برداري رسیده است. 

مهین منافی اظهار داشت: این آموزشگاه 9 کلاسه مفید منطقه آزاد ماکو در زمینی به مساحت سه هزار مترمربع و با زیربناي یکهزار و

 
497 متر مربع به بهره برداري رسید. 



 
مشاور رییس جمهور، طرح بزرگ "مرکز لجستیک" منطقه آزاد ماکو را افتتاح کرد 

 
افتتاح طرح بزرگ "مرکز لجستیک" منطقه آزاد ماکو 

فاز نخست دومین مجموعه بزرگ لجستیکی کشور با عنوان “محور طلایی منطقه آزاد ماکو” در پس کرانه مرز بازرگان امروز، یکشنبه
با حضور "سعید محمد"، مشاور رییس جمهوري و دبیرشوراي عالی مناطق آزاد با هزینه سه هزار و 600 میلیارد ریال به بهره برداري

 
رسید. 

مدیرعامل منطقه آزاد ماکو در حاشیه افتتاح این پروژه، گفت: این طرح مهم در راستاي توسعه ظرفیت هاي لجستیکی و تسهیل
خدمات حمل و نقل و تجارت بین الملل به صورت مشارکت بخش خصوصی با سازمان منطقه آزاد ماکو در حال اجراست که فاز

 
نخست آن امروز به بهره برداري رسید. 

محمدرضا عبدالرحیمی اظهار داشت: این مجموعه لجستیکی دومین مجموعه بعد از ” آنا وطن” است که در زمینی به مساحت 48

 
هکتار احداث شده که ظرفیت توقف 250 دستگاه کامیون و تریلر را داراست. 

وي با بیان اینکه با بهره برداري کامل از این پروژه زمینه اشتغال مستقیم براي 150 نفر فراهم می شود گفت: این مجموعه لجستیکی،
علاوه بر امکانات انبارداري، پارکینگ، و نوبت دهی از امکانات رفاهی نظیر سوئیت و اماکن اقامتی، نمازخانه و رستوران نیز برخوردار

 
است. 

مدیرعامل منطقه آزاد ماکو گفت: مجموعه اقدامات سازمان منطقه آزاد ماکو در ساماندهی مرز بازرگان و پس کرانه آن از جمله ایجاد
مجموعه هاي لجستیکی، توسعه ظرفیت هاي انبارها، ایجاد تیرپارك و سامانه هوشمند نوبت دهی و مدیریت ناوگان خروجی از مرز با
هماهنگی شوراي ساماندهی مبادي ورودي و خروجی کشور و دبیرخانه آن در معاونت حمل و نقل وزارت راه و شهرسازي در دست

 
اجراست. 

 
افتتاح 2 طرح عمرانی و آموزشی در منطقه آزاد ماکو و کلنگ زنی 2 طرح دیگر 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو در این آیین که با حضور "سعید محمد" دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه برگزار شد، اظهار
داشت: این طرح ها شامل یک مدرسه 9 کلاسه در روستاي "آداغان " شهرستان ماکو است که با 78 میلیارد ریال هزینه به بهره

 
برداري رسید. 

محمدرضا عبدالرحیمی افزود: دومین طرح افتتاحی نیز فاز اول پروژه سه هزار و 600 میلیارد ریالی بخش خصوصی شهرك حمل و

 
نقل و مرکز لجستیکی " محور طلایی " منطقه آزاد ماکو بود که در پس کرانه مرز بازرگان به بهره برداري رسید. 

وي بیان کرد: این مجموعه لجستیکی دومین مجموعه بعد از ” آنا وطن” در زمینی به مساحت 48 هکتار احداث شده و داراي ظرفیت

 
توقف 250 دستگاه کامیون و تریلر را داراست که با بهره برداري کامل از آن زمینه اشتغال مستقیم براي 150 نفر فراهم می شود. 

وي اظهار داشت: این مجموعه لجستیکی، علاوه بر امکانات انبارداري، پارکینگ، نوبت دهی و از امکانات رفاهی نظیر سوئیت و اماکن

 
اقامتی، نمازخانه و رستوران برخوردار می باشد. 



مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو اضافه کرد: همچنین با حضور دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور، عملیات
اجرایی تقاطع غیرهمسطح جاده لجستیک و قطعه اول تبدیل کمربندي ماکو – بازرگان به بزرگراه با اعتبار هزار و 725 میلیارد ریال

 
امروز آغاز شد. 

وي ادامه داد: این پروژه در راستاي تسهیل و تسریع در حمل و نقل بین المللی، تردد کامیون ها، افزایش ایمنی و کاهش سوانح و
تصادفات و در ادامه احداث بزرگراه شهید سلیمانی (گیت ورودي – ماکو) و توسعه کمربندي ترانزیتی ماکو – بازرگان احداث می

 
شود. 

عبدالرحیمی اضافه کرد: پروژه احداث باند دوم محور کمربندي ماکو نیز به طول 10 کیلومتر با اعتبار هزار و 50 میلیارد ریال با

 
پیمانکاري قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) احداث می شود. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو همچنین گفت: تقاطع غیرهمسطح جاده لجستیک و راه هاي ارتباطی آن نیز به طول 2 کیلومتر با

 
اعتبار اولیه 675 میلیارد ریال از محل اعتبارات سازمان منطقه آزاد ماکو احداث می شود. 

وي افزود: براي احداث این طرح که داراي یک دوربرگردان نیز خواهد بود، 2 پل با دهنه 20 متر و هر کدام به طول حدود 23 متر نیز

 
پیش بینی شده است. 

2 جلسه پایان بخش روز دوم سفر "سعید محمد" به منطقه آزاد ماکو بود؛ یکی شوراي اداري و دیگري نشست با فعالان اقتصادي

 
منطقه. 

 
مدیران مناطق آزاد نگاه فرا منطقه اي داشته باشند 

دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور در شوراي اداري منطقه آزاد ماکو گفت: مسوولان و مدیران مناطق آزاد نگاه فرا
منطقه اي داشته باشند و در اقدامات و فعالیت هاي شان علاوه بر رفع مشکلات اقتصادي منطقه در راستاي توسعه اقتصاد ملی نیز

 
حرکت کنند. 

سعید محمد اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب نیز براي مناطق آزاد، رونق تولید، سرمایه گذاري، صادرات، اشتغال و رفع مشکلات

 
اقتصادي سرزمین اصلی را ترسیم کرده اند. 

وي سرمایه گذاران و نیروهاي جوان مستعد منطقه را سرمایه هاي ارزشمند براي کشور توصیف کرد و ادامه داد: این جوانان پرانرژي با

 
وجود کاستی ها و سوء مدیریت دستگاه هاي دولتی همچنان چرخ تولید را فعال نگه داشته اند. 

مشاور رییس جمهوري با بیان اینکه عدم هماهنگی بین دستگاه هاي دولتی و نهادهاي امنیتی، عمده مشکلات فعالان اقتصادي است،

 
اذعان داشت: تداخلات تصمیمات دستگاه ها و نگاه جزیره اي مانع تولید و صادرات است و باید اصلاح شود. 

محمد از پیگیري رییس جمهوري و برخورد با دستگاه هاي متخلف خبر داد و افزود: تمام منابع و اختیارات دستگاه هاي اجرایی در

 
اختیار مدیریت مناطق آزاد است و تخلف دستگاه هاي اجرایی به شدت پیگیري خواهد شد. 



وي رفع مشکلات و درخواست هاي فعالین اقتصادي در کوتاه ترین زمان را خواستار شد و گفت: رویکرد دبیرخانه شوراي عالی تسهیل

 
سرمایه گذاري و توسعه تجارت است و در این راستا از مسئولین منطقه می خواهیم تمام توان خود را بکار ببندند. 

 
ایجاد منطقه آزاد مشترك با کشورهاي همسایه در دستور کار دولت سیزدهم است 

مشاور رییس جمهوري و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گفت: ایجاد منطقه آزاد مشترك با کشورهاي همسایه از جمله

 
ارمنستان، عراق، افغانستان، پاکستان و ترکمنستان در دستور کار قرار دارد. 

"محمد" افزود: استفاده از منابع و ظرفیت هاي کشورهاي همسایه در منطقه آزاد مشترك از جمله بهره مندي از سیستم بانکی و

 
بیمه خارجی در این محدوده از مزایاي این طرح است که امیدواریم بتوانیم آن را در بیشترین تعداد عملیاتی کنیم. 

وي اضافه کرد: با پیگیري هاي دبیرخانه و فعالیت تیم ویژه، تلاش می کنیم مشکلات مالیاتی در مناطق آزاد به حداقل برسد ولی

 
براي رفع مشکل مالیات بر ارزش افزوده در این مناطق، نیازمند همراهی مجلس هستیم. 

دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي با بیان اینکه اتهامات وارده به مناطق آزاد بی اساس است، بیان کرد: این اتهامات ناشی
از عدم شناخت و اطلاعات نادرست برخی از مسوولان است و اتهاماتی از قبیل اینکه مناطق آزاد موجب گران شدن ارز شده و یا این

 
مناطق فقط محل واردات شده، اشتباه است. 

"محمد" کل واردات مناطق آزاد در سال جاري را یک میلیارد دلار اعلام کرد و ادامه داد: بخشی از این واردات ثبت سفارش شده و

 
بخشی ثبت آماري شده است و در قیاس با کل واردات کشور رقم ناچیزي است. 

 
کلنگ زنی 2 مجموعه اقتصادي دیگر، برنامه هاي روز سوم سفر دبیر شوراي عالی مناطق آزاد به منطقه ماکو بود. 

عملیات اجرایی پروژه فاز دوم کارخانه سیمان "مهر ماکو" با سرمایه گذاري 6 هزار میلیارد ریالی، امروز /دوشنبه/ با حضور "سعید

 
محمد" مشاور رییس جمهوري و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي آغاز شد. 

 
در این فاز قرار است روزانه 900 تن سیمان در قالب کلینکر سیمان سفید در ماکو تولید و روانه بازار مصرف شود. 

 
این پروژه بعد از اتمام و بهره برداري براي 250 نفر به صورت مستقیم و هزار نفر به صورت غیرمستقیم اشتغال ایجاد می کند. 

همچنین عملیات اجرایی نخستین طرح کشاورزي تولید محصولات گلخانه اي در منطقه آزاد ماکو با قابلیت کشت انواع صیفی جات با

 
سرمایه گذاري چهار هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی آغاز شد. 

این طرح در زمینی به مساحت 25 هکتار در فاز اول و 50 هکتار در فاز دوم در اراضی روستاي" قلیش لانمیش" احداث می شود که

 
فضاي گلخانه اي آن 14 هکتار در فاز اول و 30 هکتار در فاز دوم خواهد بود. 

براي اجراي این طرح کشاورزي که با استفاده از به روز ترین تجهیزات و امکانات ساخته می شود، چهار هزار میلیارد ریال در فاز اول



 
توسط شرکت آراز ایرانیان منطقه آزاد ماکو سرمایه گذاري خواهد شد. 

مدت اجراي کامل این طرح 36 ماه در نظر گرفته شده و براي 150 نفر به صورت مستقیم و 200 نفر به صورت غیر مستقیم اشتغال

 
ایجاد خواهد کرد. 

در این مجتمع گلخانه اي، کشت و تولید محصولاتی از جمله گوجه فرنگی، فلفل، بادمجان و خیار پیش بینی شده و سالانه هشت

 
هزار تن از این محصولات تولید و روانه بازار مصرف می شود. 

 
منطقه آزاد سلماس تا پایان سال آماده حضور سرمایه گذاران 

دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، سپس در مسیر ماکو به ارومیه، سري هم به منطقه ویژه اقتصادي در حال احداث
سلماس زد؛ محمد در این بازدید، در جریان ظرفیت هاي این منطقه، کاستی ها و نیازهاي مقدماتی براي راه اندازي این منطقه قرار

 
گرفت. 

سرپرست فرمانداري سلماس در حاشیه این بازدید در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: منطقه ویژه اقتصادي سلماس 260 هکتار

 
مساحت دارد که 120 هکتار آن، آماده سرمایه گذاري شده است. 

کاظم غنی زاده اضافه کرد: در 50 هکتار از این میزان نیز زیرساخت ها آماده شده و علاوه بر فنس کشی، جدول گذاري، تیرگذاري

 
برق، آبرسانی و گازرسانی نیز صورت گرفته است. 

وي بیان کرد: براي ارائه خدمات به سرمایه گذاران متقاضی، نیازمند ساخت ساختمان گمرك و منطقه ویژه اقتصادي هستیم که این

 
امر نیز به اختصاص اعتبار نیاز دارد. 

سرپرست فرمانداري سلماس قول داد تا با همراهی شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، این منطقه ویژه تا پایان سال راه اندازي

 
شده و آماده حضور سرمایه گذاران شود. 

غنی زاده، موقعیت جغرافیایی شهرستان سلماس را بسیار منحصر به فرد دانست و ادامه داد: فاصله نزدیک با مراکز استان هاي
آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی، فاصله بسیار کم با راه آهن بین المللی و متصل به خط ریلی ترکیه، وجود دهها کیلومتر مرز با

 
ترکیه و همچنین قرارگرفتن در شاهراه ارتباطی ایران با ترکیه و اروپا، این شهرستان را بهترین مکان براي سرمایه گذاري کرده است. 

در این سفر که یکی از معدود سفرهاي دبیران شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه کشور به آذربایجان غربی با این زمان طولانی بود،
بسیاري از ظرفیت هاي منطقه آزاد ماکو مورد بررسی قرار گرفت و البته مشکلات مناطق ویژه اقتصادي ارومیه سرو و سلماس هم

 
بررسی شد. 

سفري که می تواند سرمنشا تحول در این مناطق باشد و در نخستین ماه هاي فعالیت دولت مردمی سیزدهم، زمینه شکوفاسازي

 
آذربایجان غربی را فراهم کند. 

آذربایجان غربی در شمال غرب کشور 967 کیلومتر مرز دارد که داراي پنج پایانه مرزي در نقطه ورودي از کشورهاي عراق، ترکیه و



نخجوان است که از این میزان بیش از 550 کیلومتر با ترکیه، افزون بر 150 کیلومتر با نخجوان و نزدیک به 260 کیلومتر با شمال

 
عراق هم مرز است. 

 
برچسب ها 

 
- کیله سردشت 

 
- سعید محمد 

 
- آذربایجان غربی 

 
- محمدصادق معتمدیان 

 
- ارومیه 

 
- دولت 

 
- سلماس 

 
- عراق 

 
- منطقه آزاد 

 
- دولت سیزدهم 

- ترکیه



سالانه 380 تن عسل در قم تولید می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/09/30

قم - ایرنا - معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: با تلاش زنبورداران استان سالانه 380 تن عسل در
قم تولید و به بازار مصرف عرضه می شود.

قم - ایرنا - معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد
کشاورزي قم گفت: با تلاش زنبورداران استان سالانه 380

 
تن عسل در قم تولید و به بازار مصرف عرضه می شود. 

علی اصغر همت روز سه شنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا،
ضمن اشاره به این که کندوهاي زنبور عسل در مناطق
محتلف استان مستقر است، بیان کرد: سطح تولید سالانه
عسل درقم به طور میانگین 380 تن است که در این میان
10 تن از کندوهاي سنتی و 370 تن از کندوهاي مدرن به

 
دست می آید. 

وي با تاکید بر کیفیت بالاي عسل تولید شده درقم، افزود: قم داراي 379 زنبورستان است و 467تنَ در این رابطه مشغول به کار
هستند، همچنین یکهزار و 247 کندوي سنتی و 41هزار و 844 کندوي مدرن در آن فعال است، تعداد کلونی هاي زنبور عسل استان

 
نیز به بیش از 43 هزار مورد می رسد. 

وي همچنین با اشاره به این که سالانه 439 کیلوگرم ژل رویال در قم استحصال می شود، ادامه داد: ژل رویال که به نام هاي ژل
سلطنتی یا ژل ملکه زنبور عسل در میان مردم شناخته شده یک ماده شیري رنگ است که صرفا براي غذاي اختصاصی ملکه زنبورها

 
مورد استفاده قرار می گیرد، این ماده بسیار پر انرژي و مقوي بوده و داراي خواص درمانی و فواید زیادي است. 

همت با بیان این که استحصال محصولات متنوع از زنبور عسل به دلیل بالابردن فرصت هاي اشتغال و درآمدزایی مورد استقبال
زنبورداران استان قرار گرفته است، گفت: استحصال هر کیلو ژل رویال براي 2 تن فرصت اشتغال ایجاد می کند که همین موضوع

 
اهمیت استحصال هرچه بیشتر این ماده را در میان زنبورداران نشان می دهد. 

وي افزود: استحصال زهر نیز با تنوع بخشی به محصولات مرتبط با زنبور عسل، اقتصاد زنبورداران استان را از تک محصولی خارج می

 
کند و به همین دلیل ترویج آن در دستورکار معاونت بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي قم قرار گرفته است. 

وي با اشاره به ارزش بالاي اقتصادي این محصول، ادامه داد: زهر زنبور عسل براي درمان بسیاري از بیماري ها مورد استفاده قرار می

 
گیرد و نتایج آن در بهبود افراد بیمار به اثبات رسیده است، به همین دلیل این محصول بازار فروش مناسبی دارد. 



معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي قم گفت: در همین رابطه سالانه به طور میانگین حدود 50 گرم زهر نیز در کنار

 
سایر محصولات مرتبط با زنبور عسل در قم استحصال و براي مصرف در موارد مورد نظر عرضه می شود. 

کلنی هاي زنبور در همه بخش هاي قم شامل کهک، جعفریه، سلفچگان، خلجستان و مرکزي توسط زنبورداران استان مورداستفاده

 
قرار می گیرند و به طور متوسط از هر کلنی 15 کیلوگرم عسل به دست می آید. 

از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزي، یک هزار و 100 تن بانوان هستند، همچنین میزان متوسط تولید

 
بخش کشاورزي استان قم در سال حدود یک میلیون تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات است. 

بیشتر بهره برداران بخش کشاورزي قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوي که کشاورزي به تنهایی حدود 50 درصد

 
اشتغال روستاییان در بخش هاي مختلف استان را به خود اختصاص داده است. 

 
برچسب ها 

 
- قم 

 
- کشاورزي 
- زنبور عسل



پلاسکویی دیگر بیخ گوش جمعه بازار یاسوج

منبع: ایرناشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/09/30

یاسوج - ایرنا - پلاسکو قصه تلخی از سرگذشت فرو ریختن سقف آرزوهایی است که در آن 16 آتش نشان و چهار شهروند
پرپر شدند، اما اینبار نبود سقفی ایمن براي کاسبان جمعه بازار یاسوج روز به روز وقوع حادثه ناگواري از جنس پلاسکو را در

این بازار پررنگ می کند.

 
فهیمه قهرمانی 

 یاسوج - ایرنا - پلاسکو قصه تلخی از سرگذشت فرو ریختن
سقف آرزوهایی است که در آن 16 آتش نشان و چهار شهروند پرپر شدند، اما اینبار نبود سقفی ایمن براي کاسبان جمعه بازار یاسوج

 
روز به روز وقوع حادثه ناگواري از جنس پلاسکو را در این بازار پررنگ می کند. 

به گزارش ایرنا، بازار حراج گرم گرم است، همه جنس می خرند و می برند و آرامشی پر تلاطم بر بازار حاکم است.هر چه بخواهی در
این بازار پیدا می شود و فقیر و غنی نمی شناسد و آنقدر تنوع محصولات بالاست که دوست داري براي یک بار هم که شده در آن

 
قدم بزنی و خرید کنی. 

نامش جمعه بازار است اما برخلاف اسمش این بازار مختص روزهاي جمعه نیست و در طول هفته بازار خرید و فروش در آن داغ داغ

 
است. 

در سال هاي گذشته بارها رسانه ها و مسئولان نسبت به ناایمن بودن این بازار و خطرات امنیتی آن که همچون بمب ساعتی خطرناك

 
خواهد بود، هشدار داده اند اما تاکنون هیچ هشداري مانع بسته شدن غرفه هاي این بازار و یا ساماندهی اصولی آن نشده است. 

با بررسی هاي انجام شده از سوي کارشناسان همه غرفه هاي فعال جمعه بازار در این شهر غیر استاندارد و غیر ایمن است. کسی در
این شلوغی به حادثه فکر نمی کند اما حادثه هیچگاه خبر نمی دهد. تاکنون بیش از یکصد اخطار ایمنی از سوي شهرداري به جمعه

 
بازار یاسوج داده شده است ولی کسی گوشش بدهکار نیست. 



بیش از 15 سال است ساماندهی جمعه بازار یاسوج در خم وعده ها مانده و کوچکترین کاري براي تامین امنیت جانی کاسبان این

 
بازار از سوي دستگاههاي متولی صورت نگرفته است. 

 
 

یازدهم مهرماه سال 97 جمعه بازار یاسوج آتش گرفت و آتش سوزي آن ساعتی بعد با تلاش آتش نشانان و عملکرد به موقع آنها مهار

 
شد.این حادثه گرچه تلفات جانی نداشت اما موجب بروز خسارات مالی به میزان 15 میلیارد ریال شد. 

 
شهردار : فعالیت غرفه داران جمعه بازار یاسوج را به صلاح نمی دانم 

آنگونه که شهردار یاسوج می گوید: جمعه بازار یاسوج از جمله کانون هاي حادثه خیزي است که احتمال وقوع هر حادثه اي در آن

 
وجود دارد. 

نستهن مقدم افزود : وجود تعداد زیادي غرفه هاي پارچه فروشی، لباس و فرش در این مکان خطر وقوع آتش سوزي را افزایش می

 
دهد. 

شهردار یاسوج اضافه کرد: حتی یک لحظه ماندن و فعالیت غرفه داران در جمعه بازار یا بازار روز یاسوج را به صلاح نمی دانم و تاکید

 
جدي دارم که هرچه زودتر به این مساله خاتمه داده شود. 

مقدم افزود: غرفه هاي جدید باید بدور از هرگونه واسطه گري و مافیایی به کسانی واگذار شوند که حق دار هستند و و هم اکنون

 
مشغول کسب و کار در غرفه هاي فعلی می باشند. 

وي اضافه کرد: خطرات بالقوه و بالفعل جمعه بازار یاسوج به عنوان مکانی ناایمن و غیراصولی بارها از سوي شهرداري یاسوج تذکر داده

 
شده است. 

 
نماینده اصناف : نگرانی صنوف جامعه بازار یاسوج از جابجایی 

به گفته متولیان امر هم اینک مجموعه بازارچه سنتی توسط فرد سرمایه گذاري در یاسوج در دست اجراست و قرار بود با تکمیل آن
جمعه بازار یاسوج به آن مکان انتقال یابد. 



جابه جایی جمعه بازار یاسوج سال هاي پیش در شوراي شهر به تصویب رسید اما کاسبان جمعه بازار یاسوج توان مالی مناسبی براي
عزیمت به مکان جدید دیگري ندارند زیرا که عمده فروشندگان در این بازار قشر متوسط و رو به پایین جامعه از لحاظ اقتصادي

 
هستند. 

کاسبان جمعه بازار یاسوج دل نگرانند و نمی خواهند جابه جا شوند و از مسئولان خواسته اند همین مکان فعلی را برایشان ایمن و

 
ساماندهی کنند. 

نماینده اصناف جمعه بازار یاسوج در این ارتباط گفت : اصناف جمعه بازار یاسوج بیش از 15 سال است که در این مکان مشغول به

 
کار و فعالیت هستند. 

محسن تیربند افزود: ساماندهی جمعه بازار یاسوج علاوه بر دغدغه مسئولان دغدغه ما کسبه نیز است، و در یک نشست در زمان

 
معاونت عمرانی استانداري سابق قرار بر ساماندهی مکان فعلی بود. 

تیربند بیان کرد: این موضوع مورد موافقت متولیان و اصناف جمعه بازار یاسوج قرار گرفت و مصوب شد ولی بعد از مدتی ورق برگشت

 
و اتفاقات دیگري افتاد. 

نماینده کسبه جمعه بازار یاسوج بیان کرد: قریب به 980 کسبه در این بازار مشغول به فعالیت هستند و هم اکنون در وضعیت

 
بلاتکلیف به سر می برند. 

تیربند گفت: این تعداد صنف درجمعه بازار یاسوج داراي شناسنامه و پروانه کار از طرف شهرداري هستند و عوارض پرداخت می کنند.

 
فرماندار : عزم براي جابجایی جمعه بازار یاسوج جدي است 

فرماندار شهرستان بویراحمد نیز گفت: بنا به شرایط خطرآفرین جایگاه جمعه بازار، عزم براي انتقال، جدي است و در این خصوص
جلسات متعدد کارگروه ها برگزار و تصمیمات لازم اتخاذ شده است و شوراي تامین شهرستان هم بر تسریع در انتقال تاکید جدي

 
دارد. 

مجید احمدي افزود: در این کارگروه ها همه موانع و مشکلات در انتقال به جایگاه جدید بررسی و ارزیابی لازم انجام گرفته و در این

 
خصوص دستورالعمل هاي فوري و جدي جهت رفع هرگونه موانعی اتخاذ شده است. 

وي ابراز داشت: نگاه و هدف ما به جمعه بازار، منفعت عمومی، امنیت شغلی، امنیت جان و مال و سرمایه گذاران، سلامت کسب و کار

 
در محیطی برخوردار از استاندارهاي لازم جهت ارائه خدمت به مشتریان و شهروندان است. 

احمدي قول مساعد داده تا در اولین فرصت نسبت به تعیین تکلیف این وضعیت و خواسته اهالی جمعه بازار اقدامات لازم را داشته

 
باشد. 

 
نماینده مجلس: جمعه بازار یاسوج از بلاتکلیفی کنونی خارج شود 



نماینده مردم، بویراحمد، دنا و مارگون در مجلس شوراي اسلامی گفت: مطالبه به حق و قانونی کسبه جمعه بازار یاسوج در ساماندهی

 
آن دیده خواهد شد. 

مهدي روشنفکر ابراز داشت: باید موارد قانونی دیده شده براي ساماندهی بازار اجرایی شوند و مصوبات شوراي تامین جنبه عملیاتی به

 
خود بگیرد. 

 
وي ادامه داد: در این بازار حدود هزار نفر مشغول به کارند و باید فکري اساسی براي حفظ اشتغال این تعداد افراد شود. 

روشنفکر تاکید کرد: همه می دانند که ایجاد اشتغال براي یکهزارنفر توسط دولت چقدر زمان می برد پس نباید اشتغال موجود در این

 
بازارنادیده گرفته شود . 

وي عنوان کرد: مسائل ایمنی و خواسته هاي به حق این کسبه ها باید در نظر گرفته شود و تصمیمات معقول در رابطه با ساماندهی

 
این مکان انجام گیرد. 

 
معاون استاندار : ابراز نگرانی از ناایمنی جمعه بازار یاسوج 

معاون سیاسی ،امنیتی و اجتماعی استانداري کهگیلویه وبویراحمد شرایط امنیتی جمعه بازار یاسوج را نامناسب و نگران کننده خواند

 
و خواستار تسریع در انتقال این بازار به مکانی مطلوب شد. 

سیدجواد هاشمی اظهار داشت: در این بازار نزدیک به 980 غرفه فعالیت دارند و هر لحظه امکان ایجاد خطر جانی و مالی براي

 
صاحبان و مشتریان در این بازار دور از انتطار نبوده و یک لحظه ماندن در این مکان را جایز نمی دانم. 

وي افزود: به دلیل عدم دسترسی و نامناسب بودن مکان، هرگونه اتفاق در این بازار قابل کنترل نیست و در این بازار با سازه هاي

 
غیراستاندارد هرگونه اتفاق منجر به بحران می شود. 

معاون سیاسی ،امنیتی و اجتماعی استانداري کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: به دنبال جایگاه امن و شغل پایدار هستیم، جایگاه

 
جدیدي براي کسبه و صنوف و انتقال به این بازار مهیا شده و آمادگی کامل براي جابجایی در این مکان فراهم است. 

هاشمی ادامه داد: انتقال مالکیت و یا اجاره غرفه ها در مکان جدید وجود دارد و در این خصوص تصمیمات لازم براي جلوگیري از

 
هرگونه واسطه گري گرفته شده است. 

هاشمی تصریح کرد: خود غرفه داران بازار روز و یا جمعه بازار یاسوج از شرایط و وضعیت موجود این مکان و از ناامنی و نداشتن زمینه

 
براي هرگونه ارائه خدمات ناراضی هستند. 

وي تاکید کرد: با وجود برگزاري نشست ها و جلسات متعدد، انتقال جمعه بازار نزدیک به یک دهه است که مطرح بوده و هنوز هم در

 
بلاتکلیفی به سر می برد. 



هاشمی گفت: عزم بر انتقال است و تصمیمات جدي بوده و در این بین به همکاري متولیان امر و به خصوص خود غرفه داران نیاز

 
است تا در جابجایی جمعه بازار یاسوج تسریع به عمل آورده شود. 

جمعه بازار یاسوج در مکانی بعد از میدان جهاد به مساحت 17 هزار مترمربع و اغلب غرفه هاي 12 متري به صورت امتیازي به
متقاضیان واگذار شده و هم اکنون بیش از 980 غرفه و 480 صنف در آن مشغول به فعالیت بوده و امرار معاش حدود 6 هزار نفر را

 
فراهم کرده است. 

 
برچسب ها 

 
- کهگیلویه و بویراحمد 

 
- اشتغال زایی 

- یاسوج



نماینده مجلس: 2 هزار فرصت اشتغال در شهربابک ایجاد می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/09/30

کرمان - ایرنا - نماینده مردم شهربابک در مجلس شوراي اسلامی گفت: با راه اندازي دهها پروژه کوچک و بزرگ اقتصادي در
این شهرستان بزودي حدود 2 هزار اشتغال در این شهرستان ایجاد و 2 هزار نفر به جمعیت کارگري شهربابک اضافه می شود.

کرمان - ایرنا - نماینده مردم شهربابک در مجلس شوراي
اسلامی گفت: با راه اندازي دهها پروژه کوچک و بزرگ
اقتصادي در این شهرستان بزودي حدود 2 هزار اشتغال در
این شهرستان ایجاد و 2 هزار نفر به جمعیت کارگري

 
شهربابک اضافه می شود. 

به گزارش ایرنا، مصطفی رضاحسینی شبانگاه دوشنبه در
نشستی با حضور نمایندهاي کارگران شرکت هاي فعال در

شهربابک افزود: پروژه هایی نظیر طرح تغلیظ 2 کارخانه مس میدوك، کارخانه آهک، فاز 2 مس فلز رنگین، 2 کارخانه کاشی و

 
بسیاري واحدهاي تولیدي دیگر در روزهاي آینده وارد مدار اقتصاد و اشتغالزایی این شهرستان می شود. 

وي به رصد شبانه روزي مسائل کارگران شهربابک اشاره و تصریح کرد: جذب سرمایه گذار، راه اندازي معدن و کارخانه، توسعه و فراهم

 
کردن زمینه اشتغال از وظایف نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی در شهربابک بوده که انجام شده است. 

رضاحسینی با تأکید بر اینکه به عنوان نماینده مردم شهربابک در مجلس شوراي اسلامی در کنار کارگران هستم و حتی سر سوزنی از
مطالبات این قشر عقب نمی نشینم، بیان کرد: از رییس اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی این شهرستان می خواهم که به خواسته هاي

 
کارگران توجه کند و پیگیر درخواست هایشان باشد. 

وي همچنین اظهار داشت: میانگین حقوق دریافتی بسیاري از افرادي که در شرکت ملی مس و شرکت هاي زیرمجموعه آن کار می
کنند، بر خلاف تصور عموم مردم بین سه تا هفت میلیون تومان است و به نظر می رسد حدود 70 درصد از این افراد از همین حقوق

 
پایین برخوردار هستند. 

فرماندار شهربابک نیز گفت: یک سوم جمعیت شهربابک در حوزه کارگري فعالیت و بیش از 30 درصد اهالی این شهرستان از این

 
حوزه ارتزاق می کنند. 

 
قاسم شمسی افزود: 84 شرکت شهربابک بیش از 20 نفر جمعیت کارگري دارند. 

وي به تساوي حقوق نیروهاي بومی و غیربومی در شهربابک تأکید کرد و اظهار داشت: شرکت ها تا زمانی که نیروي فنی در این
شهرستان باشد نباید از خارج از شهرستان نیرویی را بکارگیر بگیرند. 



 
شهربابک در 240 کیلومتري غرب کرمان واقع است. 

 
برچسب ها 

 
- مجلس شوراي اسلامی 

 
- کارگر 

 
- اشتغال زایی 

- شهربابک



اگر اقتصاد می خواهد زنده بماند باید از راه علم و فناوري بگذرد / دانشگاه

ها بدون هیچگونه مسئولیت پذیري کارمندپروري می کنند

منبع: دانشجوشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/09/30

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، صحبت از ارتباط صنعت و دانشگاه بسیار است و در این مسیر که پیوند ها
آنطور که باید نیست دانشگاه، صنعت را و صنعت دانشگاه را مقصر می داند. به اعتقاد بسیاري از کارشناسان دانشگاهی آن ها

آمادگی کامل براي رفع نیاز هاي صنعت دارند و تنها منتظر درخواستی از جانب ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، صحبت از
ارتباط صنعت و دانشگاه بسیار است و در این مسیر که
پیوند ها آنطور که باید نیست دانشگاه، صنعت را و صنعت
دانشگاه را مقصر می داند. به اعتقاد بسیاري از کارشناسان
دانشگاهی آن ها آمادگی کامل براي رفع نیاز هاي صنعت
دارند و تنها منتظر درخواستی از جانب صنعت هستند، اما
از طرف دیگر صنعت معتقد است دانشگاه ها باید خود
توانایی هایشان را بروز دهند تا آن ها متناسب با توانایی هر
دانشگاه براي رفع نیاز ها به سمت شان روند. در این

 
خصوص با برات قبادیان سرپرست دانشگاه صنایع و معادن ایران (تحت نظارت وزارت صمت) به گفتگو پرداختیم. 

 
تا چه اندازه در صنعت ما از اقتصاد دانش بنیان بهره و از شرکت هاي دانش بنیان براي رفع نیاز ها کمک گرفته می شود؟ 

اقتصاد باید دانش محور یا دانش پایه شود. اقتصاد کشور هاي متعددي همچون ژاپن، آلمان، کره دیگر منبع محور نیست یا وابستگی
حداقلی دارند و با استفاده از علم و دانش به تولید می پردازند که ممکن است مواد خام محصولات تولیدي شان هم براي خودشان
نباشد. درحقیقت کشوري نفت تولید می کند و کشور دیگري با فناوري خود آن را به محصولات و مواد اولیه تبدیل می کند که

 
اهمیت زیادي دارد. 

سال 2000 میلادي در گردهمایی حدود 193 رهبر کشور هاي دنیا مطرح شد که بشر با دست خودش طبیعت را نابود و آب و هوا را
آلوده کرده است؛ بنابراین باید براي هزار سال آینده (یعنی تا سال 3000 میلادي) بازتعریفی از اقتصاد و فعالیت هاي اقتصادي داشته
باشیم که بیش از این محیط زیست را آلوده نکنیم و آیندگان هم بتوانند زندگی داشته باشند. در آنجا تعریف جدیدي از اقتصاد تحت
عنوان اقتصاد گردشی یا چرخشی ارائه شدکه وابسته به علم و دانش است و طی آن حتی زباله ها و پسماند ها هم به کالا هاي

 
باارزشی تبدیل می شوند مثل انرژي یا برق. 



 
 

تا پیش از دانش محور شدن اقتصاد، شرکت ها به صورت کاملا سنتی به تولید محصول می پرداختند، اما چندي است که به همت
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري شرکت هاي دانش بنیان بسیار به جا، روي کار آمدند. حتما باید از این شرکت ها حمایت و

 
پشتیبانی کنیم و سیاست گذاري ها را به سمت تقویت شرکت هاي دانش بنیان و بنیه علمی آن ها سوق دهیم. 

با این وجود چرا هنوز شرکت هاي دانش بنیان ارتباط چندانی با صنعت ندارند، چون بعضا گلایه مند هستند که براي تولید محصولات

 
مورد نیاز جامعه موانعی بر سر راه شان است. 

شرکت هاي دانش بنیان با توجه به آنکه گردش مالی و حجم صادرات شان نسبت به کل کشور پایین است، هنوز آنطور که باید
نتوانستند جایگاه خودشان را در اقتصاد کشور پیدا کنند. این مسئله ریشه در آن دارد که راه درست است، اما هم قدري دیر به فکر

 
این راه افتادیم و هم پشتیبانی هاي لازم از شرکت هاي دانش بنیان نمی شود. 

درحقیقت قوانین سهل و آسان در ارتباط با اقتصاد دانش بنیان و اقتصاد چرخشی نداریم و این شرکت ها براي اخذ یک وام راه پرپیچ
و خمی را باید بگذرانند. در این خصوص مجلس شوراي اسلامی می تواند قوانین تسهیل کننده اي را تدوین کند و دولت حمایت هاي

 
بهتري را داشته باشد. 

اینکه دانش بنیانی را تنها به شرکت هاي کوچک نسبت دهیم اشتباه است. یکی از ایراد هاي وزارت صنعت همین است که شرکت
هاي دانش بنیان را شرکت هاي تاسیس شده با یک استاد و دو دانشجو بدون داشتن تجربه و سرمایه می داند و در این عرصه مثلا

 
فولاد مبارکه یا ذوب آهن اصفهان را دانش بنیان به حساب نمی آورند. 

شرکت هاي دانش بنیان تنها مختص معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري نیست و در کل کشور باید براي آن ها قوانین تهیه

 
شود. 



 
 

به نظر من فضاي دانش بنیان به یک بازنگري جدي نیاز دارد. دانش بنیان براي اقتصاد یک پل صراط است و اگر اقتصاد می خواهد
زنده بماند باید از راه علم و دانش و فناوري جلو برود. اگر امروز هواي شهر آلوده است ما و دولتمردان مقصر هستیم که بدون فکر به
خودرو هاي مناسب و فضاي تهران، شهر را گسترش دادیم. آلودگی هواي امروز نتیجه کار هاي ما بدون علم، دانش و آینده نگري

 
است. 

 
چراعلیرغم تاکیدات بسیار اما هنوز ارتباط بین صنعت و دانشگاه به خوبی شکل نگرفته است؟ مانع این ارتباط را چه می بینید؟ 

ارتباط دانشگاه ها و پژوهشگاه ها با جامعه نزدیک نیست و این مسئله تقصیر خودمان است، چون در سیاستگذاري ها تشویق را براي
استادي گذاشتیم که مقاله ISI ارائه دهد نه استادي که بعنوان مثال بتواند مشکل آلودگی هوا را بطور علمی حل کند. دانشگاه هاي
ما نسل یک و دو هستند و کارمندپروري کرده اند یعنی با یک آموزش به دیپلمه ها و ارائه یک مدرك کارشناسی یا بالاتر آن ها را به

 
سمت استخدام شدن سوق دادند. 

حتی مهندسین ما کارمند هستند، چون پشت میز می نشینند یا نهایتا یک مرکز فنی را مدیریت می کنند. ما در دانشگاه هاي خود
کارآفرین تربیت نمی کنیم و هرکه از دانشگاه آموزش محور ما فارغ التحصیل می شود منتظر است دولت او را استخدام کرده و پشت

 
میز بنشاند. 

دانشگاه هاي نسل اول، آموزش محور و دانشگاه هاي نسل دوم مقاله محور هستند که تاکنون کار به جایی نبرده اند. با آموزش
محوري کارشناسی گرفته اند و با انجام یک پژوهش به ارشد و دکتري رسیدند که نهایتا چندین مقاله هم دارند، اما این مقاله ها تا چه

 
اندازه مشکلات جامعه مثل همین دود و آلودگی هوا را حل کردند؟ 

با توجه به روي کارآمدن دولت جدید و انتخاب دانشمندي براي کرسی وزارت علوم می دانم که می توان سیاست گذاري هاي جدیدي
براي این تدبیر کرد. ماهم در وزارت صنعت کار هایی براي ارتباط با دانشگاه ها انجام دادیم که آن ها بتوانند مشکلات ما را حل کنند.
درحال حاضر دانشگاه هاي ایران در نسل دومی و تولید مقاله وضعیت خوبی دارند و توانسته ایم جایگاه 15 دنیا را داشته باشیم، اما به
لحاظ حل مسئله با مشکل مواجهیم. متاسفانه دانشگاه ها در همان حد چاپ مقاله و توسعه دانش باقی ماندند و استاد دانشگاه بدون

 
هیچ ارتباطی با جامعه همچون سابق به تربیت یک کارمند می پردازد. 



 
 

درحال حاضر کیفیت آموزش در دانشگاه هاي ما به گونه اي شده است که فارغ التحصیلان ما نه جذب بازارکار می شوند و نه توانایی
راه اندازي کسب وکاري براي خود دارند بنابراین در سیاست هاي دانشگاهی، علمی، پژوهشی و فناوري خود به یک بازنگري نیاز داریم

 
که کار پیچیده اي نیست. 

 
چرا صنعت براي رفع نیاز هاي خود به سمت دانشگاه ها نمی رود؟ مشکل کجاست؟ 

یک تولیدکننده زمانی که محصولاتش خریدار داشته باشد موفق خواهد بود. در شرایط تحریم و بالا بودن نرخ ارز و درحالی که رویکرد

 
ما به حل مسئله علم و دانشی است بیش از هر زمان دیگري نیاز داریم که دانشگاه ها در حل مشکلات ما را یاري کنند. 

خارج از علم نمی توانیم براي مشکلات مان راه حلی بیابیم پس امروز بیش از هر زمان دیگري این نیاز احساس می شود که دانشگاه
ها باید از سیاست هاي عرضه محوري مطالعه نشده به سمت سیاست هاي تقاضامحوري حرکت کند یعنی متناسب با جامعه و نیاز

 
هاي آن براي تربیت نیرو اقدام کند. 

بعنوان مثال خوزستان سال هاست که با مشکل ریزگرد ها مواجه است و این استان دانشگاه کمی ندارد لذا باید متخصصان آنجا همراه
و همگام شوند و براي این مسئله تدبیري کنند. دانشگاه هاي هرمنطقه باید براي رفع مشکلات همانجا دست به کار شوند نه اینکه

 
فقط به چاپ مقاله بپردازند، چون این مقاله ها دردي از مردم دوا نمی کند. 

در دنیا سه نوع دانشگاه وجود دارد. نوع اول دانشگاه هایی هستند که با انجام کار هاي علمی و نظریه پردازي قصد قوي کردن علوم

 
پایه را دارند، کار نوع دیگري از دانشگاه ها پاسخ به تقاضاهاست و در نوع سوم دانشگاه هاي مهارتی مشارکتی جاي دارند. 

با این شرایط چرا تاکنون براي تغییر وضعیت دانشگاه ها برنامه ریزي نشده است؟ آیا نباید نظارتی روي آموزش هاي دانشگاهیان

 
صورت گیرد؟ 

در برنامه هاي توسعه و قانون بودجه خود تاکید کرده ایم که 30 درصد از نیرو هاي تربیت شده دانشگاه هاي ما باید فنی و مهارتی
باشند، اما برنامه ششم توسعه به پایان رسیده و حال برنامه هفتم درحال آغاز است، اما دانشگاه هاي ما تنها 11 درصد نیرو هایی که

 
تربیت کرده اند، فنی مهارتی هستند. 



 
 

اگر کشوري مثل آلمان با مشکلاتی مثل مشکلات ایران روبه رو نیست بدین خاطر است که 80 درصد دانشجویانش فنی و مهارتی
تربیت شده اند. آلمانی ها نه تنها مشکلی فناورانه ندارند بلکه محصولات فناورانه خود را هم به کشور هاي دیگر صادر می کنند؛ لذا

 
هرچقدر هم که براي ارائه مقاله و به دست آوردن جایگاه اول تولید مقاله در دنیا تلاش کنیم باز هم مشکلات جامعه رفع نمی شود. 

دانشگاه نسل سوم بعنوان یک دانشگاه کارآفرین خود باید براي رفع مشکلات احساس تکلیف و پیشگام شود حتما نباید فردي از
بیرون دانشگاه بیاید و مشکل را مطرح و هزینه اي کند تا استاد دانشگاه تهران (بعنوان مثال) براي رفع معضل آلودگی هوا فکري کند.

 
هر دانشگاه برحسب مسئولیتش باید براي خود ماموریتی تعریف کند. 

 
راهکار چیست؟ 

یک دانشگاه کارآفرین در آلمان را بعنوان یک الگو مورد مطالعه و بررسی قرار دادیم. این دانشگاه بعنوان دانشگاهی مهارتی و مشارکتی
با اقتصاد، مردم و جامعه نیرو هاي را متناسب با نیاز ها تربیت می کند. درواقع دانشجویان با مشارکت بخش صنعت، معدن و تجارت
وارد این دانشگاه می شوند و بعد از یک ترم تحصیلی در هرکدام از بخش هاي صنعت که مورد نیاز است مشغول کار می شود. بدین

 
صورت آن دانشجو هنگامی که فارغ التحصیل می شود داراي 4 سال سابقه کاري بوده و از همان روز اول حقوق گرفته است. 

آیا ایران دانشگاهی با این شیوه دارد؟ طبیعتا وقتی نخبه 18 ساله اي را از نخستین روز تحصیل حقوق می دهید و بعد از اخذ مدرك
کارشناسی با 4 سال سابقه کاري او را فارغ التحصیل می کنید، تمامی شرایط زندگی آینده او را تامین کرده اید. چنین دانشگاه

 
مسئولیت پذیري تقاضامحور می شود. آیا دانشگاه هاي ما اینگونه هستند؟ 

دانشگاه صنایع معادن ایران سال هاست که در ماجراي دعواي بین وزارت علوم و وزارت صمت افتاده است لذا تعهد می کنم که اگر
وزارتخانه هاي علوم و صمت همراه با سازمان امور اداري و استخدامی به این دعواي چندساله خاتمه دهند و تکلیف این دانشگاه را

 
روشن کنند، در 6 ماه، برنامه ریزي نوشته شده براي راه اندازي چنین دانشگاهی را اجرا خواهیم کرد. 



 
 

دانشگاه ها اعتقاد دارند براي پیوند با صنعت و رفع نیازهاي آنان با پژوهش هاي دانشگاهیان، صنعت باید پیشقدم شده و نیازهاي خود

 
را به دانشگاهیان مطرح کند که متاسفانه تاکنون اینطور نشده. این اعتقاد درست است؟ 

متاسفانه دانشگاه هاي ما مسئولیت پذیر نیستند و علیرغم ارتباطات گسترده، داشتن مقالات متعدد، تولید محصولات و غیره، اما چون
سیاست شان عرضه محوري است برایشان فرقی ندارد که محصولات بازار دارند یا خیر یا فارغ التحصیلان موفق به کاریابی می شوند یا

 
خیر؟ 

سامانه هایی که با تلاش صنعت و وزارت علوم تاکنون براي بهره گیري از پژوهش هاي دانشگاهیان راه اندازي شده به اندازه کافی

 
شناخته شده و مثمرثمر نبوده، راهکار و برنامه آینده براي بهره گیري از ظرفیت و دانشگاهیان در صنعت چیست؟ 

در 4 سال اخیر طرح (تاپ) توانمندسازي تولید و اشتغال را طراحی و پایلوت آن را در 11 استان اجرا کردیم که یکی از افتخارات
جمهوري اسلامی ایران است. علیرغم آنکه بی مهري هایی به این طرح شده است (سازمان برنامه بودجه، بودجه مناسب را اختصاص

 
نداد، مجلس و دولت حمایت لازم را نداشتند)، اما به اعتقاد من این طرح راه خود را باز کرده است. 

این طرح شامل پلتفرم و سامانه اي است که تاکنون 15 هزار شرکت صنعتی، معدنی و تجاري در آن ثبت نام و مشکلات شان را
مطرح کردند. درواقع در این پلتفرم نیاز هاي صنعت و جامعه ذکر می شود و دانشگاه ها با مراجعه به آن ها بجاي انتخاب موضوعات

 
مختلف و بی کاربرد براي پایان نامه ها و مقالات، از این موضوعات استفاده می کنند. 

بخش دیگري هم براي سربازي نخبگان اختصاص دادیم بدین صورت که از سمت وزارت صنعت به ستاد کلی نیرو هاي مسلح
درخواست سرباز دادیم و 100 نخبه سرباز را به ما معرفی کردند که بتوانند به جاي سربازي پروژه اي را براي رفع نیاز هاي صنعت

 
انجام دهند. 

این مسئله ارتباط دانشگاه ها و پژوهشگاه ها را بسیار نزدیک تر کرد. قرار بود پژوهشگاه ها حلقه واسطی بین دانشگاه و صنعت باشند،

 
اما خودشان همچون دانشگاه ها رفتار کردند. پژوهشگران همچون اساتید با دادن یک مقاله ISI ترفیع می گیرند. 

من عضو هیئت امناي سه دانشگاه هستم و تصویب کردیم که اگر استادي دانشجویانش را به بهره گیري از سامانه تاپ تشویق کرد و
موضوع پایان نامه و مقالات از آن موضوعات انتخاب شد آن استاد امتیاز می گیرد، اگر استادي مسئله اي را حل کند امتیازي نمی
گیرد و اگر مقاله ISI دهد به اندازه یک ماه حقوقش تشویقی دریافت می کند. اینگونه سعی کردیم سیاست تقاضامحوري داشته

باشیم.



بازدید از طرح کارگاه چرم چیستا شهرستان گرمسار

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/09/30

 
بازدید از طرح کارگاه چرم چیستا شهرستان گرمسار 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان سمنان/ اخلاقی سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان سمنان بهمراه عرب
سرهنگی رئیس شعبه صندوق شهرستان گرمسار و کریمی کارشناس حقوقی با هدف نظارت و تسهیل در رفع موانع موجود از طرح

 
کارگاه چرم چیستا تولید کننده کیف هاي چرمی واقع در شهرستان گرمسار بازدید نمودند. 

در ابتداي این بازدید، کارخانی مجري طرح که با دریافت مبلغ 1.000.000.000 ریال تسهیلات کم بهره و با اشتغال مستقیم براي 5
نفر توانست این کارگاه را راه اندازي کند، توضیحاتی پیرامون مکان اجراي طرح خود و همچنین نحوه تهیه مواد اولیه، بازاریابی صورت

 
گرفته و همچنین نحوه فروش انواع کیف هاي اصل چرمی مردانه و زنانه تولیدي خود را بیان نمود. 

سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان در این عزیمت در جهت آشنایی بیشتر با فضاي کاري تولیدکنندگان، ضمن بازدید از محل
اجراي طرح نامبرده و تجهیزات و ماشین آلات موجود در کارگاه، در جریان روند پیشرفت این کارگاه قرار گرفت و به ارائه مشاوره و

 
راهنمایی مجري طرح براي پایداري در بازار و همچنین رقابت با تولیدکنندگان پرداخت. 

وي در جهت استفاده بهینه از ظرفیت هاي بومی و محلی و جذب حداکثري منابع در اختیار شرکت ها و افراد به تشریح شرایط انعقاد
و نگارش تفاهم نامه جذب منابع مالی پرداخت تا در صورت پذیرش و انجام این موضوع، شاهد تامین اعتبار لازم جهت برطرف شدن

 
مشکلات مالی کارفرمایان و مجریان طرح ها باشیم. 

شایان ذکر است این بازدید ها جهت آشنایی با نحوه عملکرد مجریان طرح و همچنین مرتفع نمودن چهره به چهره مشکلات

 
متقاضیان صورت میپذیرد. 

 
 





تنظیم بازار پخش شد/ انتقال مرکز ملی فرش به وزارت میراث فرهنگی

منبع: ایسناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/09/30

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت) با بیان اینکه دفتر مدیریت، تامین و تنظیم بازار و دفتر پژوهش و
فناوري در تمام دفاتر پخش شده، گفت: مرکز برنامه ریزي دخانیات با دفتر صنایع غذا و دارو ادغام شده و مرکز ملی فرش نیز

به وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی منتقل خواهد شد.

به گزارش ایسنا، اخیرا از ساختار جدید وزارت صمت
رونمایی شده که در آن برخی معاونت ها حذف و برخی

 
ادغام شدند. 

در این رابطه مهدي نیازي در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ
به سوالی درباره حذف مرکز ملی فرش از ساختار جدید
وزارت صمت، گفت: مرکز ملی فرش قرار است به وزارت
میراث فرهنگی و صنایع دستی واگذار شود. البته صنعت
فرش همچنان زیر نظر دفتر صنایع نساجی در وزارت

صمت خواهد بود. فرش دستباف ممکن بود جزو ماموریت هاي اصلی وزارت صمت نباشد و مورد غفلت قرار گیرد. همچنین اکوسیستم

 
صنایع دستی با اکوسیستم فعالیت هاي صنفی و صنعتی همخوان نیست. 

 
تنظیم بازار و فناوري پخش شد 

وي همچنین از ادغام مرکز برنامه ریزي دخانیات با دفتر صنایع غذا و دارو خبر داد و گفت: مرکز تنظیم بازار گذشته هم در ساختار
وزارت صنعت نبوده و حالا هم این فعالیت به دل تمام فعالیت ها منتقل شده است. بنابراین براي مثال بازار خودرو، لوازم خانگی،
پوشاك و غیره هر کدام در دفتر خودشان مدیریت می شود. به طور کلی دفتر مدیریت، تامین و تنظیم بازار و دفتر پژوهش و فناوري

 
در تمام دفاتر پخش شده است. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت در ادامه با اشاره به دو رکن هماهنگی در ساختار جدید، گفت: رکن داخلی معاونت ها که بسته به
موضوع، هماهنگی با دستگاه هاي داخلی و بیرون وزارتخانه را انجام می دهد. رکن دیگر هماهنگی در سطح بین المللی است که
ارتباط با سایر کشورها را مدیریت می کند. این نقش پشتیبانی به سازمان توسعه تجارت واگذار شده است. بنابراین صادرات در حیطه
فعالیت دفاتر تخصصی است. اما اگر دفتر نیاز به پشتیبانی در ارتباط با خارج از کشور داشته باشد، سازمان توسعه تجارت موظف به

 
انجام این پشتیبانی است. 

 
سازمان هاي استانی باید پاسخگوي مردم و بنگاه ها باشند 

به طور کلی به گفته وي ستاد وزارتخانه متولی سیاستگذاري رشته فعالیت ها است، باید پاسخگوي رشته فعالیت ها باشد و اهداف را



محقق کند. سازمان هاي استانی نیز باید پاسخگوي مردم و بنگاه ها باشند. بنابراین در تمام فرآیندها و خدمات وزارت صمت بازنگري
بنیادین می شود. براي مثال از این به بعد در ستاد وزارتخانه ارائه و صدور مجوز انجام و سرویسی به بنگاه ها داده نمی شود، بلکه این
وظیفه به سازمان هاي استانی منتقل شده و وزارتخانه فقط از آنها پشتیبانی می کند. با همین منطق دفتر مقررات صادرات و واردات

 
نیز به سازمان توسعه تجارت منتقل شده است. 

 
صنایع ورزشی و خلاق چیست؟ 

نیازي در ادامه در پاسخ به سوالی درباره دفتر جدید صنایع ورزشی و خلاق گفت: این دفتر صنایع فرهنگی را نیز در خود جاي داده
است. همچنین در حال حاضر صنایع ورزش تقریبا کاملا وارداتی است و تولید داخل بسیار محدود است. چون این موضوع ریشه
فرهنگی هم داشت در تولید این محصولات، مزیت، پتانسیل، امکان صادرات و مدیریت واردات وجود دارد، مقرر شد بر صنایع ورزشی

 
تمرکز شود. همچنین صنایع دیگر مانند اسباب بازي که جنس خلاقانه و آینده نگر دارند، در این حوزه مورد توجه قرار می گیرند. 

وي همچنین درباره تاکید وزارت صمت بر معاونت صنایع ماشین آلات و تجهیزات گفت: صنایع هاي تک، فناوري هاي پیشرفته و
انقلاب صنعتی چهارم در این حوزه دیده می شود. همچنین نیروهاي تحصیلکرده جوان و نخبه نیاز به ظرفیت براي فعالیت دارند، چرا
که انگیزه آنها در کارخانه هاي معمولی محقق نمی شود. البته هنوز هدف هاي کمی از این حوزه تشریح نشده و هنوز در حال برنامه

 
ریزي رشته فعالیت هاي آن هستیم. 

 
برنامه ویژه براي توسعه صادرات لوازم خانگی 

وي از جمله اهداف در حوزه لوازم خانگی براي سال 1401 را توسعه صادرات و تامین بازار داخل عنوان کرد و گفت: با توجه به
ممنوعیت واردات، پتانسیل جهش تولید وجود دارد که البته تا حدودي هم در سال هاي اخیر محقق شده است. امیدواریم در کنار

 
افزایش تولید، با افزایش سرمایه گذاري ها، شاهد جهش صادرات هم باشیم. 

به گفته این مقام مسئول به طور کلی برنامه هاي وزارتخانه در پنج سطح دنبال می شود. سطح اول برنامه هاي کوتاه مدت با افق
شش ماهه شامل سه حوزه تنظیم بازار، توسعه صادرات و رفع موانع تولید است. لایه دوم برنامه هاي بخشی مانند برنامه ریزي در
صنایع مختلف از جمله خودرو، پوشاك، معدنی، ماشین آلات و غیره است. لایه سوم برنامه هاي استانی و شهرستانی است که براي هر
شهرستان هدف گذاري اشتغال با توجه به مزیت ها، رشته هاي فعالیت تعیین خواهد شد. لایه چهارم برنامه هاي بین الملل است که
در آن مشخص می شود در مراودات با هر کشوري چه ساختار، قاعده و هدف گذاري باید رعایت شود. لایه آخر برنامه هاي تحولی

 
است که از جمله آن همین اصلاح ساختار وزارتخانه بوده است. 

 
کلیات ساختار جدید صمت 

نیازي درباره کلیات اصلاح ساختار وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: ساختار وزارت صمت بعد از ادغام، فقط تجمیع شده بود و در
سال هاي اخیر هم شرایط اصلاح آن فراهم نشد. اما منطق حاکم بر ساختار جدید این است که تمام موضوعات مرتبط با هر فعالیت در

 
دل همان فعالیت وجود داشته باشد. همچنین مدیریت میانی و دفاتر عمومی حذف و کوچک شده تا به لحاظ عملیاتی چابک تر شود. 

وي با اشاره به طبقه بندي تمام فعالیت هاي مرتبط با وزارت صنعت در پنج طبقه، اظهار: گروه اول فعالیت هایی است که با مصرف
کننده ارتباط دارد. این گروه شامل صنایع مصرفی یعنی دفتر پوشاك و نساجی، لوازم خانگی، غذا و دارو، نوشت افزار و چاپ و صنایع



 
ورزشی و خلاق است. 

به گفته این مقام مسئول گروه دوم فعالیت هاي است که جنس زیرساختی دارند که تحت عنوان معاونت صنایع ماشین آلات و
تجهیزات فعالیت خواهد کرد. زیرگروه این طبقه شامل تجهیزات برقی و الکترونیکی؛ تجهیزات کشاورزي، معدنی و راهسازي؛ نرم افزار؛
تجهیزات پزشکی و آزمایشگاهی است. معاونت بعدي، یعنی صنایع حمل و نقل متفاوت از سایر معاونت ها و شامل سه دفتر صنایع

 
خودرو؛ صنایع دریایی و ریلی؛ صنایع هوایی است. 

 
سهم 50 درصدي خدمات از تولید ناخالص داخلی 

وي با بیان اینکه یک معاونت وابسته به صنایع زیر زمینی و منبع پایه که استخراج و فرآوري آنها در یک طیف قرار می گیرد، تحت
عنوان معاونت معادن و فرآوري مواد فعالیت می کند، تصریح کرد: گروه فعالیتی مهم دیگري در طبقه بندي جدید دیده شده، خدمات
است که تاکنون مغفول مانده بود. 50 درصد تولید ناخالص داخلی مربوط به بخش خدمات است و 30 تا 35 درصد موضوعات کاري

 
آنها به ماموریت هاي وزارت صنعت بر می گردد. موضوعات صنفی در حوزه خدمات عمومی دیده شده است. 

نیازي با اشاره به 22 دفتر رشته فعالیتی در ساختار جدید، اظهار کرد: در هر دفتر رشته فعالیتی صفر تا صد سیاستگذاري، برنامه
ریزي، سرمایه گذاري، تولید، صادرات، واردات، فناوري و نوآوري، بهره وري، ارتقاي تولید، نظارت، استاندارد سازي، کیفیت و هر چیزي
که در حیطه ماموریت وزارتخانه بوده، دیده شده است. بنابراین با این روند بنگاه هاي هر رشته فعالیت هر صنعت فقط به یک دفتر
مراجعه می کنند. اما در حال حاضر مثلا یک واحد براي اقدامات بخش بازار باید به معاونت بازرگانی داخلی، تولید به معاونت صنایع و
سرمایه گذاري به معاونت برنامه ریزي مراجعه کنند. نتیجه این است که مدیران فرافکنی می کنند و اگر کاري انجام نشود می گویند

 
مسئولیت بر عهده آنها نیست و بنگاه ها هم سردرگم هستند. 

وي با بیان اینکه تغییر مهم دیگر در ساختار جدید این است که بر حوزه هایی که تاکنون در آنها کار ویژه نشده، تمرکز شده است،
اظهار کرد: براي مثال در حوزه تجهیزات پزشکی، صنایع هوایی و مواد پیشرفته در حوزه معادن تاکنون کار خاص و ویژه انجام نشده

 
است. همچنین مدیریت بازار هر فعالیت در دفتر همان فعالیت تعریف شده و دیگر معاونت بازرگانی وجود ندارد. 

انتهاي پیام



رضایی: برجام خیلی مطلوب ما نبود

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/09/30

امروز هم در مذاکرات هسته اي جدي تر از همه طرف هاي مذاکره هستیم، اما شاهدیم که مشکل آنان برنامه هسته اي ما
نیست، بلکه مشکلشان در این است که قدرتی نوظهور شکل نگیرد و ایران پیشرفت نکند.

خلیج فارس:معاون اقتصادي رییس جمهور با بیان اینکه
تحریم ناپذیري ما از داخل اقتصاد ایران می گذارد، گفت:
مشکل بزرگ فرار دانش و فناوري است که بیش از فرار
مغز ها وجود دارد، زیرا دانش را تولید می کنیم، اما به

 
صنعت و تجاري سازي تبدیل نمی شود. 

به گزارش«خلیج فارس» به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
دولت، محسن رضایی در جمع کارکنان مرکز فناوري «بنُ
دا» خطاب به نخبگان این مرکز، گفت: شما امتداد جوانان
دهه اول انقلاب هستید که وقتی کشور با جنگ تحمیلی

 
مواجه شد و ملت ایران در غربت جهان قرار گرفت، ملت را از غربت نجات دادند. 

معاون اقتصادي رییس جمهور افزود: اکنون هم شاهد ظلمی تحمیلی هستیم و شما جوانان ادامه دهنده پیشرفت و سربلندي ایران

 
هستید. 

رضایی گفت: ایران در رابطه اي بین المللی در عرصه هسته اي به توافق رسید که البته خیلی مطلوب ما نبود، اما براي آنچه حقانیت

 
خود را نشان دهیم به توافق رسیدیم. 

وي تاکید کرد: امروز هم در مذاکرات هسته اي جدي تر از همه طرف هاي مذاکره هستیم، اما شاهدیم که مشکل آنان برنامه هسته

 
اي ما نیست، بلکه مشکلشان در این است که قدرتی نوظهور شکل نگیرد و ایران پیشرفته سر بلند نکند. 

معاون اقتصادي رییس جمهور افزود: اساس تولید و ثروت در کشور از فناوري، نوآوري و خلاقیت می گذرد که اگر در جامعه خلاقیت،
نوآوري، پژوهش هاي نوآورانه و حرکت در مرز هاي دانش انجام نشود، فقر و بیکاري گسترش می یابد و مسایل فرهنگی ایجاد می

 
شود. 

 
رضایی گفت: بنابراین سرچشمه تولید، ثروت، تجارت و صادرات به مساله پژوهش و نوآوري باز می گردد. 

وي افزود: بنیاد «بنُ دا» و موسسات مشابه در کانون تولید ثروت در کشور قرار دارند که می توانند با ثروت آفرینی سبب رفع فقر،

 
اشتغال زایی و افزایش صادرات شوند. 



معاون رییس جمهور تصریح کرد: مشکل بزرگ فرار دانش و فناوري است که بیش از فرار مغز ها وجود دارد، زیرا دانش را تولید می

 
کنیم، اما به صنعت و تجاري سازي تبدیل نمی شود. 

رضایی گفت: میان تولید دانش براي مراحل بعدي یعنی صنعتی شدن از قدیم موانعی در اقتصاد کشور وجود دارد و تحریم هاي

 
داخلی ده ها برابر تحریم هاي خارجی است. 

وي افزود: جوانان ما دانش تولید می کنند، اما قبل از صنعتی شدن به علت موانع بسیار خسته می شوند و دانش و فناوري از کشور

 
خارج می شود. 

معاون رییس جمهور گفت: برخی خودشان از کشور خارج نمی شوند، اما دانش را در قالب مقالات خارج می کنند پس باید براي

 
جلوگیري از این مشکل فکر جدي کنیم و فکر جدي این است که تحریم هاي داخلی را برداریم. 

رضایی افزود: حتی با تحریم هاي خارجی می توان مقابله کرد، زیرا کسانی که تحریم هاي خارجی را اعمال کرده اند چشمشان به
شکست داخلی و تحریم هاي درونی است و اگر ببینند که دانش ما به محصول تبدیل می شود و این محصولات در بازار هاي 15

 
کشور همسایه و حتی عرصه بین الملل عرضه شود، دیگر به خود اجازه نمی دهند ما را تحریم کنند. 

وي با اشاره به ناتوانی آمریکا براي استمرار تحریم چین و روسیه، گفت: تحریم ناپذیري ما هم از داخل اقتصاد ایران می گذرد و اگر

 
اقتصاد ملی شکوفا شود تحریم ها بی خاصیت می شوند و دنیا حاضر نخواهد بود به تحریم هاي بی خاصیت ادامه دهد. 

رضایی به کارکنان شرکت بنُ دا وعده داد که مشکلاتشان را در دولت حتما پیگیري می کند تا رفع شوند و با تمام توان از آنان

 
حمایت خواهد کرد. 

معاون اقتصادي رییس جمهور پیش از ظهر امروز با حضور در مرکز فناوري بنُ دا از بخش هاي مختلف این مرکز فناورانه که از مراکز
دانش بنیان فعال در عرصه انرژي، زیست فناوري و توسعه کسب و کار هاي نوپدید است، دیدن کرد



75 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در صد روزه ابتدایی دولت

سیزدهم

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/09/30

75 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در صد روزه ابتدایی دولت سیزدهم

 
75 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون در صد روزه ابتدایی دولت سیزدهم 

گروه بانک و بیمه: مدیر عامل بانک توسعه تعاون از پرداخت 75 هزار میلیارد ریال تسهیلات این بانک طی صد روزه ابتدایی فعالیت
دولت سیزدهم خبر داد. حجت اله مهدیان مدیر عامل بانک توسعه تعاون اظهار داشت: دولت سیزدهم برنامه هاي متعددي براي
ارتقاي سطح تولید و اشتغال کشور به اجرا در آورده است. وي افزود: بانک توسعه تعاون در مدت فعالیت صد روزه دولت 75 هزار
میلیارد ریال تسهیلات پرداخت نموده است و 5362 میلیارد ریال تسهیلات تکلیفی و با رویکرد حمایتی به معرفی شدگان اعطا
گردیده است. مهدیان با تاکید بر لزوم افزایش سرمایه بانک و پیگیري مجدانه مدیران ارشد بانک بر تحقق این امر مهم گفت: موضوع
افزایش سرمایه این بانک دولتی مورد وفاق نمایندگان مجلس و دستگاه هاي دولتی بوده است و سرمایه بانک از 9 هزار میلیارد ریال
به 28 هزار میلیارد ریال افزایش یافته است که نیاز است با تحقق مواد قانونی مندرج در قوانین بودجه دو سال اخیر سرمایه بانک به
چهار هزار میلیارد ریال برسد. مدیر عامل بانک توسعه تعاون گفت: عملکرد صد روزه بانک موید آن است که 1180 میلیارد ریال
تسهیلات طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري و 1160میلیارد ریال تسهیلات ماده 52 قانون بودجه پرداخت شده است. وي افزود:
109 بنگاه هاي کوچک و متوسط مجموعا از 3 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک توسعه تعاون بهره مند شده اند و 2 هزار میلیارد
ریال تسهیلات نیز به شرکت هاي دانش بنیان تعلق گرفته است. مهدیان توضیح داد: بانک توسعه تعاون طی مدت اخیر میزان
واگذاري اسناد خزانه اسلامی در شعب بانک را از 940 هزار میلیارد ریال به 1050 میلیارد ریال افزایش داده است و در راستاي انجام
تکالیف ماده 16 قانون رفع موانع تولید، چهل فقره اموال تملیکی به میزان 162 میلیارد ریال به فروش رفته است. مدیر عامل بانک
توسعه تعاون گفت: مانده مصارف بانک از 345 هزار میلیارد ریال فراتر رفته است و سهم منابع ارزان قیمت از 39.5 درصد به 41.1
درصد افزایش یافته است. وي افزود: کارنامه تسهیلاتی بانک بیانگر آن است که 71 درصد پرتفوي تسهیلاتی بانک به بخش تولید
اختصاص یافته است و بانک در مدیریت ریسک و کنترل نرخ مطالبات غیر جاري نیز تدابیر ویژه اي اتخاذ نموده است. مهدیان خاطر
نشان کرد: بانک توسعه تعاون به عنوان یکی از بانکهاي عامل طرح اقدام ملی مسکن براي اعطاي تسهیلات خرید ساخت و خرید
2000 واحد مسکونی برگزیده شده است و بانک در اجراي بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال جاري نیز حضور دارد. وي گفت: بانک
توسعه تعاون در تفاهم نامه سه جانبه با معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون براي
حمایت ، توسعه کارآفرینی ، پشتیبانی و مانع زدایی از کسب و کارهاي تعاونی و پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات حضور دارد
و 17 فقره قرارداد سپرده گذاري صندوق توسعه ملی به میزان 5950 میلیارد ریال با مجموعا براي بکارگیري جهت پرداخت تسهیلات

ماده 52 قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت منعقد شده است.



افتتاح 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در سیستان و بلوچستان

منبع: ایسناشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/09/30

با حضور قائم مقام کمیته امداد بهره برداري از 10 طرح اشتغال پرورش ماهی در استان سیستان و بلوچستان آغاز شد.

به گزارش ایسنا، مصطفی خاکسار در مراسم بهره برداري از 10 طرح
اشتغال استخر پرورش ماهی در استان سیستان و بلوچستان که با حضور
رئیس بانک اقتصاد نوین و مسئولان استانی و نمایندگان مجلس برگزار شد،
با تقدیر از مجاهدت ها و صبوري مردم استان، افزود: مردم این استان،
ویژگی هاي خوب زیادي دارند، از جمله خونگرمی، وفاداري به نظام و
تحمل سختی ها که این موضوع نشان می دهد استحقاق خدمت بیشتري

 
دارند. 

وي با اشاره به شرایط سخت اقتصادي در کشور به ویژه براي محرومان، ادامه داد: شرایط حاضر ایجاب می کند که این خدمت هر چه
سریع تر و وسیع تر انجام شود. اساس انقلاب اسلامی، تحقق عدالت اجتماعی است و عدالت اجتماعی جز با رفاه عمومی، رسیدگی به

 
مردم و آباد کردن زندگی محرومان محقق نمی شود. 

قائم مقام کمیته امداد، همدلی را رمز موفقیت در خدمت به مردم دانست و اظهار کرد: خوشبختانه در سیستان و بلوچستان همدلی

 
بین مردم و مسئولان موج می زند و باید از این پتانسیل براي پیسبرد برنامه ها و اهداف بهره ببریم. 

خاکسار با بیان اینکه ضرورت خدمت در سیستان و بلوچستان بیشتر از مناطق دیگر کشور است، تاکید کرد: کمیته امداد دستگاهی
نیست که یک صرفا کار تخصصی داشته باشد و منافع سازمانی خود را دنبال کند؛ کمیته امداد اگر خدمتی انجام می دهد، در واقع

 
وظایف ذاتی نظام در کمک به محرومان را تقبل کرده است. 

وي با بیان اینکه کمیته امداد از تمام ظرفیت ها براي کمک رسانی به خانواده هاي نیازمند استفاده می کند، خاطرنشان کرد: باید با
رویکرد توانمندسازي، زمینه خودکفایی و خروج مددجویان از چرخه حمایت را فراهم کنیم تا با عزت نفس و روي پاي خود زندگی

 
کنند. 

قائم مقام کمیته امداد خطاب به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی حاضر در این مراسم هم گفت: نهادهاي حمایتی باید از نظر
اعتبارات مورد توجه قرار بگیرند؛ این روزها که مجلس در حال بررسی بودجه سال 1401 است، باید در خصوص بودجه و حمایت

 
اعتباري از دستگاه هاي حمایتی، تصمیمات جدي گرفته شود. 

انتهاي پیام



افزایش ارزش لیره در پی اعلام تدابیر اردوغان

منبع: ساعت 24شماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/09/30

ساعت 24 - رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوري ترکیه، تدابیر تازه اي را براي تقویت لیره اعلام کرده است، از جمله یک
طرح حمایتی که از حساب هاي پس انداز مردم در برابر نوسانات ارزش لیره محافظت می کند.آقاي اردوغان پس از نشست

روز دوشنبه کابینه در آنکارا اعلام کرد در صورتی که نرخ لیره در برابر ارزهاي خارجی از ...

ساعت 24 - رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوري ترکیه، تدابیر تازه اي را براي تقویت لیره اعلام کرده است، از جمله یک طرح
حمایتی که از حساب هاي پس انداز مردم در برابر نوسانات ارزش لیره محافظت می کند.آقاي اردوغان پس از نشست روز دوشنبه
کابینه در آنکارا اعلام کرد در صورتی که نرخ لیره در برابر ارزهاي خارجی از نرخ بهره بانکی کمتر شود، دولت زیان صاحبان سپرده

 
لیره را جبران خواهد کرد. 

رئیس جمهوري ترکیه گفت: «از این به بعد هیچ یک از شهروندان ما که نگرانند نوسانات نرخ ارز ممکن است سود بهره آنها را از بین
ببرد، نیازي به تغییر سپرده هاي خود از لیره ترکیه به ارزهاي خارجی ندارند.»نرخ لیره ترکیه روز دوشنبه در ابتدا با 10 درصد کاهش
به 18/40 دلار رسید اما در پی اعلام برنامه هاي حمایتی دولت، ارزش لیره 25 درصد افزایش پیدا کرد و در پایان روز هر لیره 13/15
دلار مبادله شد.با این حال نرخ لیره در سال جاري 45 درصد کاهش یافته است.با اینکه لیره تنها در یک ماه گذشته حدود یک سوم
از ارزش خود را از دست داده، رجب طیب اردوغان بر مواضع خود پافشاري و از کاهش نرخ بهره بانکی براي مقابله با افزایش تورم
دفاع می کند.بانک هاي مرکزي معمولا از افزایش نرخ بهره براي مقابله با تورم استفاده می کنند اما آقاي اردوغان این کار را "عامل

 
اصلی همه بدبختی ها" توصیف کرد. 

هفته گذشته بانک مرکزي ترکیه نرخ اصلی بهره را از 15 به 14 درصد کاهش داد که چهارمین کاهش در چند ماه اخیر بود و به
سقوط بیشتر ارزش لیره در برابر دلار انجامید.با اینحال آقاي اردوغان بانک مرکزي را تحت فشار قرار داده که کاهش نرخ بهره را ادامه
دهد.رئیس جمهوري ترکیه و متحدانش استدلال می کنند که کاهش نرخ بهره باعث تقویت صادرات، سرمایه گذاري و اشتغال خواهد
شد اما بسیاري از اقتصاددانان این میزان کاهش را غیرمسئولانه می دانند.بانک مرکزي ترکیه تلاش کرده است که با استفاده از ذخایر

دلاري پول ملی را تقویت کند اما به گفته کارشناسان توان جلوگیري از سقوط بیشتر ارزش آن را ندارد.



استقرار 156 کارگاه در ناحیه صنعتی صنایع دستی قزلجه میدان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/09/30

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی استان در حاشیه بازدید استاندار آذربایجان شرقی از ناحیه صنعتی صنایع دستی قزلجه
میدان گفت : با احداث ناحیه صنعتی مختص هنرمندان عرصه صنایع دستی براي 500 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد.
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- استقرار 156 کارگاه در ناحیه صنعتی صنایع دستی قزلجه میدان 

 
- برخی بازیکنان ظرفیت حضور در تیم ملی را ندارند/ رسانه هم مقصر است! 

- سینماي مستند می تواند شکاف هاي اجتماعی و سیاسی را ترمیم کند/ ارتباط مستندسازها با فضاي ژورنالیستی کمرنگ شده است

 
- این ربات قابلیت احساس درد را دارد!+فیلم 

 
- از زمانی که اتحاد تهیه کنندگان از بین رفت سینما دچار معضلات تولید شد 

 صفحه نخست   ورزشی   وزارت ورزش  کمیته ملی المپیک  کمیته ملی پارالمپیک   فوتبال و فوتسال   کشتی و وزنه
برداري   رزمی   توپ و تور   سایر رشته ها   اخبار خارجی  بانوان   جام ملت هاي آسیا    سیاسی   رهبر فرزانه انقلاب 

 دولت   مجلس   قوه قضائیه   سیاست خارجی و بین الملل  احزاب و تشکل ها   سایر عناوین سیاسی  انتخابات    اقتصادي 
بازار    بانک، بیمه و بورس    انرژي و زیربنایی    اقتصاد کلان و بین الملل    صنعت، معدن تجارت و بازرگانی   اجتماعی 

جوانان   آموزش   سلامت   جامعه و شهري  زنان وخانواده   قرآن و معارف   انتظامی،حوادث   محیط زیست   علمی - فناوري
 آسیب هاي اجتماعی  سمن هاي جوانان  میراث فرهنگی و گردشگري    فرهنگ و هنر   تجسمی   سینما   تئاتر   ادبیات و
کتاب   رادیو و تلویزیون   موسیقی    روي خط رسانه ها   استان ها   آذربایجان شرقی   آذربایجان غربی   البرز   اردبیل 
 اصفهان   ایلام   بوشهر   تهران   چهارمحال و بختیاري   زنجان   خراسان شمالی   خراسان رضوي   خراسان جنوبی 
 خوزستان   سمنان   قزوین   سیستان و بلوچستان   فارس   قم   کردستان   کرمانشاه   کرمان   کهگیلویه و بویراحمد 

 گیلان   لرستان   مرکزي   مازندران   هرمزگان   گلستان   همدان   یزد    فیلم   عکس 

 
 

 
  A  خانه  استان ها  آذربایجان شرقی
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استقرار 156 کارگاه در ناحیه صنعتی صنایع دستی قزلجه میدان مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی استان در حاشیه بازدید
استاندار آذربایجان شرقی از ناحیه صنعتی صنایع دستی قزلجه میدان گفت : با احداث ناحیه صنعتی مختص هنرمندان عرصه صنایع

 
دستی براي 500 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا در آذربایجان شرقی، نیرومند اسکویی در خصوص بازدید  استاندار آذربایجان شرقی از ناحیه صنعتی صنایع
دستی گفت :  در این بازدید که معاون هماهنگی امورعمرانی استاندار  و مدیرکل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگري استان
ایشان را همراهی می کردند  از بخش هاي مختلف ناحیه صنعتی صنایع دستی قزلجه میدان از جمله کارگاه هاي در حال ساخت و

 
زیرساخت هاي اجرا شده از جمله شبکه معابر، پروژه برق و مخابرات شهرك بازدید نمودند. 

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی استان گفت : در این ناحیه صنعتی که در مساحت 6 هکتار در کنار آزادراه پیامبر اعظم استقرار

 
یافته است ، تعداد 156 کارگاه مستقر خواهد شد. 

وي افزود :  طراحی این مجموعه کارگاهی با الهام از معماري سنتی به نحوي است که همزمان با تولید ، عرضه صنایع دستی نیز
بصورت مستقیم انجام خواهد شد تا مسافران و گردشگران عبوري در مسیر آزادراه از خدمات ارایه شده بهره مند و نسبت به خرید

 
اقدام نمایند. 

نیرومند اسکویی اظهار داشت :  در این کارگاه ها حداقل تعداد 500 نفر از هنرمندان صنایع دستی مشغول فعالیت و تولید خواهند

 
بود. 

وي در خصوص هزینه کرد در این ناحیه صنعتی گفت : تا کنون در این ناحیه صنعتی 180 میلیارد ریال هزینه گردیده و به زودي

 
شاهد بهره برداري از واحدهاي در حال ساخت به تعداد 20 کارگاه که با معماري سنتی آذربایجان احداث شده است خواهیم بود . 

نیرومند اسکویی افزود : این کارگاه ها توسط شرکت شهرك هاي صنعتی استان به عنوان نمونه و جهت الگو سازي در حال ساخت
می باشد و در آینده زمین کارگاهی نیز تحویل هنرمندان خواهد شد تا مشابه کارگاههاي ساخته شده نسبت به تکمیل واحدهاي خود

 
اقدام نمایند. 

انتهاي پیام





45 میلیارد ریال براي مرمت قنات هاي سبزوار هزینه شد

منبع: ایرناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/09/30

سبزوار- ایرنا- مدیر جهاد کشاورزي سبزوار گفت: 24 رشته قنات با هزینه 45 میلیارد ریال از طریق کمک بلاعوض دولت و
خودیاري کشاورزان در این شهرستان احیا و مرمت شد.

سبزوار- ایرنا- مدیر جهاد کشاورزي سبزوار گفت: 24
رشته قنات با هزینه 45 میلیارد ریال از طریق کمک
بلاعوض دولت و خودیاري کشاورزان در این شهرستان احیا

 
و مرمت شد. 

علی اصغر امانیان روز سه شنبه در گفتگو با خبرنگار ایرنا
افزود: احیاي قناتها راهی براي گذر از بحران خشکسالی
است که این موضوع در سبزوار بطور جدي پیگیري می

 
شود. 

وي ادامه داد: هزار و 12 رشته قنات در این شهرستان وجود دارد که طی سال هاي گذشته حدود نیمی از آنها مرمت و لایروبی شده و

 
موجب افزایش دبی آب به میزان 32 میلیون متر مکعب و رونق بخش کشاورزي و اشتغال در مناطق روستایی شده است. 

مدیر جهاد کشاورزي سبزوار گفت: یک چهارم آب کشاورزي این شهرستان از قناتها تامین می شود و سبزوار داراي هزار و 12 رشته

 
قنات به طول هزار و 155 کیلومتر و آبدهی چهار هزار و 800 لیتر در ثانیه است. 

شهرستان سبزوار در 230 کیلومتري غرب مشهد داراي 35 هزار هکتار کشتزار، 16 هزار هکتار عرصه باغی و حدود 20 هزار بهره

 
بردار بخش کشاورزي است. 

این شهرستان قطب تولید محصولات زیره، پنپه، جو و گندم در خراسان رضوي است. سالانه حدود 150 هزار تن انواع محصولات

 
کشاورزي در سبزوار تولید می شود. 

 
برچسب ها 

 
- قنوات 

 
- سبزوار 

 
- کشاورزي 

- مرمت



قیمت طلاي جهانی، امروز 1400/09/30

منبع: فرادیدشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/09/30

قیمت هر اونس طلاي جهانی در بازار امروز 30 آذرماه تا لحظه تنظیم گزارش به 1790 دلار رسید.

فرادید| طلا بار دیگر به کانال 1700 دلار بازگشت و نتوانست به روندي صعودي ادامه دهد. امروز 30 آذرماه قیمت هر اونس

 
طلاي جهانی در بازار با کاهش 0.24 درصدي به 1790 دلار رسید. 

روز دوشنبه بازار جهانی به دلیل نگرانی ها نسبت به شیوع سریع واریانت امُیکرون که تقاضا براي خرید دارایی امن را تقویت کرد،

 
قیمت طلا افزایش یافت. 

به گزارش فرادید؛ از طرف دیگر برخی تحلیلگران معتقدند تنها دلیل افزایش قیمت طلا انعکاس کاهش قدرت خرید دلار آمریکاست.

 
به عبارت دیگر، افزایش قیمت طلا با کاهش قدرت خرید واقعی دلار آمریکا رابطه معکوس دارد. 

به این معنا که افزایش قیمت طلا پس از تثبیت آثار تورم و زیان آن به اقتصاد اتفاق می افتد، نه قبل از آن و نه در هنگام افزایش

 
تورم. 

به گفته استفن اینس، از شرکاي شرکت مدیریت دارایی SPI، دلایل زیادي براي نگهداري طلا وجود دارد، زیرا نرخ هاي بهره واقعی
حتی اگر بانک مرکزي آمریکا نرخ هاي بهره را افزایش دهد، همچنان در سطح تاریخی پایینی خواهند بود. بازار اوراق قرضه هم از نظر
نرخ هاي واقعی، بی تحرك مانده است. شیوع امُیکرون ممکن است باعث شود بانک هاي مرکزي در سال 2022 موضع سیاست پولی

 
تسهیلی را حفظ کنند. 

وي افزود: مسائل در واشنگتن در خصوص لایحه سرمایه گذاري داخلی و ریسک اوکراین هم تقاضا براي خرید طلا به عنوان دارایی

 
امن را تقویت کرده است. 

بانک مرکزي آمریکا هفته گذشته اعلام کرد با نزدیک شدن اقتصاد به اشتغال کامل و تلاش براي مقابله با افزایش تورم، زمینه سه دور
افزایش نرخ هاي بهره به میزان یک چهارم درصد را تا پایان سال 2022 فراهم می کند. تعدیل تدابیر محرك مالی و افزایش نرخ هاي
بهره، بازده اوراق قرضه دولتی را بالا برده و هزینه نگهداري طلا را افزایش می دهد و در نتیجه جذابیت سرمایه گذاري در این فلز

 
ارزشمند را کمتر می کند. 

باید به این نکته هم توجه کرد که طلا در دوران پاندمی تحت تاثیر بسته هاي حمایتی دولت هاي بزرگ دنیا توانست رشد خوبی را به
ثبت برساند. این بسته هاي حمایتی آثار تورمی قابل توجهی داشتند. مهم ترین مسئله بانک هاي مرکزي دنیا در حال حاضر کنترل

 
همین تورم است. 

با شروع پاندمی برخی تحلیل گران معتقد بودند ساختار اقتصاد در این دوره به نوعی فرو می ریزد و فرصتی به وجود می آید که در



ساختار جدید اصلاحاتی انجام شود. یکی از اظهار نظر ها این بود که انرژي هاي پاك می توانند فرصتی براي گسترش پیدا کنند. به

 
هر روي به نظر می رسد درگیري بین تورم، رشد اقتصادي و مسئله تامین انرژي فعلا ادامه دارد و قیمت طلا را هدایت خواهد کرد. 



مهاجرت نیروي کار بر اقتصاد و بافت اجتماعی مناطق مرزي اثراث سوء دارد/

اطلاعات درستی درباره کولبران در دسترس نیست/ ماهیت کولبري به اشتغال

در اقلیم کردستان عراق تغییر یافته است

منبع: ایلناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/09/30

درارتباط با مشاغل غیررسمی، داده و اطلاعات معتبر و متقن وجود ندارد. اطلاعات در دسترس تنها بر اساس مشاهدات عینی
یا داده هاي تجربی به دست می آید که واقعیتی انکارنشدنی است. درنتیجه هنگامی که آمار دقیقی درباره مناطق مرزنشین

وجود ندارد، نمی توان پاسخ داد که میزان کولبري کاهش یا افزایش یافته است.

درارتباط با مشاغل غیررسمی، داده و اطلاعات معتبر و
متقن وجود ندارد. اطلاعات در دسترس تنها بر اساس
مشاهدات عینی یا داده هاي تجربی به دست می آید که
واقعیتی انکارنشدنی است. درنتیجه هنگامی که آمار دقیقی
درباره مناطق مرزنشین وجود ندارد، نمی توان پاسخ داد که

 
میزان کولبري کاهش یا افزایش یافته است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، کارشناسان توسعه اقتصادي باور
دارند که استان هاي مرزي غرب کشور از فرصت

برخورداري مناسب در عرصه هاي مختلف به ویژه اقتصاد پایدار و ایجاد فرصت هاي شغلی مناسب محروم هستند؛ این محرومیت
عاملی براي افزایش نرخ بیکاري و به تبع رشد مشاغل غیررسمی می شود. در این میان برخی افراد در قبال درآمدي اندك کوله باري
را بر دوش هاي خود حمل می کنند تا بتوانند بخشی از هزینه هاي زندگی خود را تامین کنند. علاوه بر پدیده کولبري، موضوع
مهاجرت نیروي انسانی در مناطق مرزنشین به کشور عراق و کشورهاي اروپایی براي اشتغال روند چشمیگري دارد. موضوعی که می

 
توند بر بافت اجتماعی و اقتصادي این مناطق تاثیرگذار باشد. 

کامل دلپسند (پژوهشگر مرز و توسعه و کارآفرین اجتماعی اقتصادي) معتقد است، کولبري دردي دوگانه است؛ این پدیده سختی
زیادي دارد، یک کولبر براي معیشت با جان خود قمار می کند. کولبري را باید نوعی ناچاري اجتماعی دانست که در مناطق مرزنشین
وجود دارد. کولبري، یکی از گزینه هاي پیش روي مردمان مناطق مرزنشین است که هیچ درآمدي اقتصادي ندارند. خواه این موضوع

 
را بپذیریم یا نپذیریم، چنین پدیده اي در نواحی مرزي وجود دارد. 

 
متن کامل این مصاحبه را در ادامه می خوانید: 

بر اساس گزارش هاي منتشر شده سازمان بین المللی کار، روند اشتغال رسمی به سبب پاندمی ویروس کرونا رو به کاهش است؛
بسیاري از شاغلان فرصت شغلی خود را از دست داده اند. بنا به اظهارت این نهاد بین المللی، این روند ادامه خواهد داشت. سازمان
بین المللی کار باور دارد، در چنین شرایطی پدیده اشتغال غیررسمی افزایش خواهد یافت. با توجه به اینکه موضوع اشتغال همواره
یک موضوع بحرانی براي مناطق مرزي به حساب می آید، این موضوع نگران کننده به نظر می رسد. بحرانی مثل کرونا چه تاثیري بر



 
روند کولبري داشته است؟ آیا این پدیده افزایش یافته است؟ 

معتقدم، کولبري را نباید یک شغل دانست. هیچکدام از شاخص هاي اشتغال در چنین پدیده اي وجود ندارد، بنابراین شغل به حساب
نمی آید. پدیده اي که در آن از اصول کار، قرارداد شغلی، حمایت هاي اجتماعی هیچ خبري نیست؛ پرسشی مطرح می شود، آیا با
توجه به این ویژگی ها مخی توان کولبري را یک شغل به حساب آورد؟ من بر این باور هستم، مشاغل غیررسمی، پاره وقت، فصلی یا

 
مشاغلی که با اقتصاد ناپایدار و غیرررسمی مرتبط هستند، شغل به حساب نمی آیند. 

کولبري دردي دوگانه است؛ این پدیده سختی زیادي دارد، یک کولبر براي معیشت با جان خود قمار می کند. کولبري را باید نوعی
ناچاري اجتماعی دانست که در مناطق مرزنشین وجود دارد. کولبري، یکی از گزینه هاي پیش روي مردمان مناطق مرزنشین است که
هیچ درآمدي اقتصادي ندارند. خواه این موضوع را بپذیریم یا نپذیریم، چنین پدیده اي در نواحی مرزي وجود دارد. کرونا، پیامدهاي
خواسته یا ناخواسته اي دارد؛ پیامدهاي ناخواسته آن در حوزه کسب وکار، اقتصاد و اشتغال نسبت به سایر حوزه ها بسیار بیشتر است.

 
کرونا در درآمد مرزي اختلال ایجاد می کند که بسیار طبیعی است. 

کولبري نوعی کاسب کاري مرزي است که در آن با توجه به ارزش هاي قومی بیان می کند، نان را به هر قیمتی به دست بیاورند.
شرایط اقتصادي کشور به واسطه تحریم هاي چندجانبه تحت تاثیر قرار گرفته و به تبع شرایط بد اقتصادي، قدرت خرید مردم کاهش
یافته است. مردم در گذشته توانایی خرید کالاي لوکس داشتند که بخشی از آن از مبادي مرزي وارد می شد، اما در این تنگناي
اقتصادي مردم دیگر توانایی خرید کالاي لوکس را ندارند. همچنین شرکت هاي بزرگ با استفاده ار رانت، نحوه فروش کالاهاي خود را

 
تغییر داده اند. به تبع این شرایط، بسیاري از مشاغل همچون کولبري دیگر توجیه اقتصادي ندارند. 

در ارتباط با مشاغل غیررسمی، داده و اطلاعات معتبر و متقن وجود ندارد. اطلاعات در دسترس تنها بر اساس مشاهدات عینی یا داده
هاي تجربی به دست می آید که واقعیتی انکارنشدنی است. هنگامی که آمار دقیقی درباره مناطق مرزنشین وجود ندارد، نمی توان
پاسخ داد که میزان کولبري کاهش یا افزایش یافته است. البته کولبري در ایران کاهش پیدا کرده و در دیگر کشورها دیگر وجود
ندارد. کولبري همان قاچاق است که کالاي غیررسمی را وارد می کنند و با توجه به شرایط اقتصادي حاکم در هر دو طرف مرزها
تغییر می کند. زمانی که اختلاف زیادي میان ارزش پول ملی و ارز وجود داشته باشد، انگیزه اقتصادي وجود دارد. به همین دلیل آن
بخش غیررسمی قاچاق که کالاهایی مثل لوازم خانگی و پوشاك را وارد می کنند، مشتري خود را دارند. تصور می کنم آنچه که در
حال وقوع است، مردم مناطق مرزنشین از کولبري خارج شده اند و به کارگري در اقلیم کردستان عراق روي آورده اند. نیروي کار در
اقلیم کردستان عراق گران تر است و مرزنشینان براي درآمد بیشتر به عنوان کارگر به کشور عراق سفر می کنند. فاصله مرزي، نوسان
روابط کار منطقه اي تحت تاثیر کرونا و کاهش خرید مردم هرکدام عاملی هستند که مردم این مناطق را به اشتغال در اقلیم عراق
سوق می دهند. نباید تصور کرد که مهاجرت تنها به شکل کارگري به اقلیم کردستان است، مردم این منطقه به کشورهاي اروپایی هم
مهاجرت می کنند. «سردشت» یکی از خاستگاه هاي کولبري، بالاترین میزان نرخ مهاجرت در ایران را به خود اختصاص داده است. در
بازه زمانی دو سال گذشته، میزان مهاجرت نیروي جوان از این شهر به شدت افزایش یافته است. به طور مثال، تعداد خانواده ها یک
روستا بیش از صد نفر بود که تعداد آن ها در حال حاضر حدود 30 خانوار است. چنین شرایطی به تبع مهاجرت ایجاد شده، دیگر

 
فرقی نمی کند مقصد مهاجران یک کشور اروپایی یا اقلیم کردستان عراق باشد. 

اقتصاد ناپایدار مرزي و اقتصادغیررسمی بدون شک کولبري را تحت تاثیر قرار داده است اما ما ترجیح می دهیم شرایط به گونه اي
باشد که بدیل هاي ناچار غیر از کولبري آنچنان زیاد باشد تا این پدیده براي همیشه حذف شود تا هزینه هاي نیروي انسانی بر مرز

 
کاهش پیدا کند. 



هر پدیده اي، پیامدهایی براي مناطقی که از دل آن برآمده است به ارمغان می آورد. شما به پدیده خروج از کولبري و اشتغال در
کردستان عراق اشاره کردید. مهاجرت به این اقلیم مقطعی است و اغلب کارگران در مشاغل سخت به کار گرفته می شوند. خروج

 
نیروي کار چه تاثیري بر اقتصاد مناطق مرزي خواهد داشت؟ 

نیروي جوان و فعال این مناطق در حال ترك منطقه هستند؛ خالی شدن منطقه از نیروي انسانی جوان نه تنها پیامد اقتصادي بلکه
پیامد اجتماعی هم دارد. مولفه هایی مثل فرصت کسب و کار، عدم رجعت، فرصت ازدواج، تغییر شرایط زندگی در مقصد به دلیل
مهاجرت هرکدام بافت اجتماعی منطقه را تغییر می دهند. ازسویی تربیت نیروي انسانی هزینه بر است، وقتی یک نیروي کار براي
ورود به بازار کار آماده شده، منطقه را ترك می کند و هرکدام از ساکنان مناطق مرزنشین که توانایی مهاجرت داشته باشد، محل
زندگی خود را ترك می کنند، کسانی که در مناطق مرزي باقی می مانند، نیروي حداقلی براي پیش بردن کارها هستند که فعالیت

 
حداقل اقتصادي را دارند. 

صرف نظر از توان فیزیکی، نیروي کاري که دست به مهاجرت می زند، مهارت بیشتري دارند. این نیروها براي جلاي وطن تصمیم می
گیرند اگرچه می دانند راه بازگشت بسیار پرهزینه است و خروج آن ها، پیامدهاي بلندمدتی روي بافت اقتصادي، اجتماعی، جمعیتی
مناطق مرزي خواهد داشت. تجربه مناطق مرزي حاکی از آن است که شرایط حاکم بر این مناطق که در 10 سال گذشته هیچ
تغییري نکرده و در 10 سال آینده نیز تغییري حاصل نخواهد شد. اگرچه یک مهاجر متحمل هزینه هاي انسانی می شود اما مصداق

 
هزینه فایده است یعنی هزینه رفتن بسیار بهتر از هزینه ماندن در مناطق مرزي است که هیچ امیدي براي تغییر وجود ندارد. 

آیا می توان این موضوع را مطرح کرد که منافع عده اي با بهبود اشتغال در مناطق مرزي به خطر می افتد. یعنی عده اي ترجیح می

 
دهند تا کولبري در مناطق مرزي رواج داشته باشد؟ 

واسطه گران و نوکیسه گان مرزي بخش اعظمی از منفعت خود را در پایداري وضع موجود می دانند؛ به همین خاطر بر طبل معابر
مرزي می کوبند. اگرچه کولبري می تواند بخشی از معیشت روزانه گروهی را تامین کند اما ذي نفعان اصلی واسطه گران، نوکیسه گان

 
و رانت خواران مرکز هستند که تلاش می کنند کولبري در معابر رسمی را احیا کنند. 

انتهاي پیام/



کارآفرینی که پرورش تخم طلا را از یک اتاق 12 متري آغاز کرد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/09/30

یکی از کارآفرینان موفق کردستانی که در حوزه تولید بلدرچین فعالیت می کند توانسته اولین مرکز پرورش بلدرچین را در
این استان راه اندازي کند.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان از سنندج،کمال مرصادي یکی از کارآفرینان موفق استان کردستان است که در حوزه ي
تولید بلدرچین فعالیت می کند، او با پشتکار و تلاش شبانه روزي مجوز صدور اولین واحد تولید بلدرچین در کردستان را دریافت

 
کرده است. 

با او گفت و گویی را آغاز می کنم و از نحوه ورود او به این شغل می پرسم او می گوید:کارشناس ارشد تغذیه طیور است و از سال
1393 نیز واحد عرصه کارآفرینی شد و چون رشته تخصصی اش مهندسی کشاورزي و علوم دامی گرایش تغذیه طیور بود در زمینه ي

 
تولید و پرورش بلدرچین وارد کار شده است و این کار را از یک اتاق 12 متري با هزار قطعه آغاز کرده است. 

این کار آفرین کردستانی می گوید: اگرچه قبلا در زمینه تخم خوراکی کار می کردم، اما امروز با توسعه و ارتقا واحد تولیدم در زمینه

 
جوجه یک روزه، تخم نطفه دار و موالید فعالیت می کنم. 

مرصادي گفت: دوره پرورش بلدرچین یک دوره 45 روزه است که بعد از آن به سن بلوغ می رسد و شروع به تخم گذاري می کند و

 
وقتی 60 روزه شد، به پیک تولید می رسد. 

 
 

او با اشاره به مقاومت بالاي این پرنده در مقابل بیماري ها گفت: تا به الان با بیماري خاصی مواجه نشده و به دامپزشک نیازي

 
نداشتیم. 

این کارآفرین کردستانی تمرکز بر مشاغل بومی و همچنین تکیه بر پتانسیل هاي محلی را یکی از زمینه هاي کارآفرینی در استان
کردستان می داند و می گوید: به نظر من اگر جوانان ما در رشته اي که تخصص دارند آستین ها را بالا بزنند و با همت و تلاش وارد



عرصه عمل شوند هیچ موقع تن به کار کارمندي نمیدهند و هیچ موقع حاضر نمیشوند که براي کسی کار کنند بلکه خودشان

 
کارفرماي خودشان می شوند. 

 
 

مرصادي از نیاز بیشتر استان به این محصول اشاره می کند و می گوید: نیاز داخلی استان بیش از ظرفیت اسمی این واحد است و به

 
همین دلیل در حال حاضر این محصول به کشور هاي دیگر صادر نمی شود. 

او به چالش ها و موانع پیش روي یک کارآفرین در شرایط اقتصادي و اجتماعی کنونی اشاره کرد و گفت: چالش هاي بسیاري در این
زمینه با کار ما در ارتباط است، اما یکی از مهم ترین آن ها بروکراسی پیچیده اداري است که واقعا باعث دردسر و دل سردي جوانان و

 
اهل فن می گردد. 

مرصادي یکی دیگر از مشکلات این حرفه را قطعی برق در زمان هاي مختلف عنوان کرد و گفت: پرورش بلدچین وابستگی شدید به
برق دارد و مولد ها بدون برق از بین خواهد رفت به صورتی که در تابستان سال گذشته به دلیل قطعی هاي مکرر شبکه توزیع برق
500 میلیون ضرر به این واحد تولیدي وارد شد، اما با تلاش و پشتکار مانع از توقف چرخه تولید شدیم و سعی کردیم همان میزان

 
تولید و پرورش بلدرچین را حفظ کنیم. 

 
 

 
او ادامه داد: تامین مواد اولیه در تهیه نهاده هاي دامی ذرت و سویا از جمله ي چالش هاي دیگر در این حوزه به شمار می رود. 

این کار آفرین کردستانی به میزان تولید بلدرچین ها اشاره کرد و گفت: در حال حاضر سالانه بیش از 30 هزار قطعه بلدرچین و بیش

 
از 30 تن گوشت بلدرچین و 4 میلیون و 300 هزار عدد تخم در این واحد تولید می شود. 



او از اشتغالزایی این واحد تولیدي می گوید: در حال حاضر در این کارگاه براي 27 نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغال زایی
کرده که موجب شده افرادي که جویاي کار و فعال در این زمینه به اشتان هاي همجوار نروند و در همین استان براي خود شغل

 
داشتهه باشند. 

مادح حسامی مدیرامور طیور و دام سازمان جهاد کشاورزي کردستان گفت: یکی از برنامه هاي این سازمان افزایش تعداد واحد هاي
پرورش بلدرچین در استان می باشد و این سازمان آمادگی لازم براي مساعدت و همکاري در زمینه صدور مجوز، موافقت نامه ها و

 
اعطاي تسهیلات بانکی را دارد. 

او ادامه داد: درخواست ما از مسئولین استان، حذف بروکراسی اداري و رفع موانع تولید، حذف و یا کنترل دلالان از بازار، حمایت
تسهیلات بانکی با درصد کم و تنفس دار، ایجاد کارگروه و جلسات متعدد با کارافرین استان و حمایت از صادرکنندگان محصولات به

 
خارج از کشور می باشد که نیاز است تا حدي به آن ها رسیدگی شود. 

پرورش بلدرچین علاوه بر صرفه اقتصادي براي تولید کننده منبع غنی انرژي براي مصرف کننده نیز می باشد.



791 معدن احیا و فعال سازي شد

منبع: مستقل آنلاینشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/09/30

مدیر اجرایی طرح احیاي معادن کوچک مقیاس از احیا و فعال سازي 791 معدن در کشور از ابتداي اجراي طرح تاکنون خبر
داد.

مدیر اجرایی طرح احیاي معادن کوچک مقیاس از احیا و فعال سازي 791 معدن در کشور از ابتداي اجراي طرح تاکنون خبر

 
داد. 

به گزارش روابط عمومی شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران،
سیدرضا عظیمی، مدیر اجرایی طرح احیاي معادن کوچک
مقیاس با بیان این مطلب گفت: اقدامات انجام شده طرح احیا،
فعال سازي و توسعه معادن کوچک مقیاس 9 ماهه سال 1400
سه محور کلی دارد که پایش بیش از 1700 محدوده معدنی،
انجام اقدامات کلینیکی و ایجاد پتانسیل اشتغال مستقیم را شامل

 
می شود. 

وي در ادامه افزود: پایش بیش از یک هزار و 700 محدوده معدنی در 21 استان هدف بر اساس آمار و اطلاعات اخذ شده از وزارت

 
صنعت، معدن و تجارت توسط مشاور طرح، یکی از اقدامات مهم انجام شده در سال جاري است. 

عظیمی ادامه داد: انجام اقدام کلینیکی 415 معدن با همکاري صورت گرفته از جانب کارگروه استانی طرح احیا، دیگر کاري است که

 
در سال جاري انجام شده است. 

وي با بیان اینکه مرتفع کردن موانع اداري، سرمایه گذاري، معارضان محلی و … از جمله مهمترین اقدامات انجام شده است، تاکید
کرد: نتیجه اقدام کلینیکی امسال منتج به احیا و توسعه 392 معدن شده و مطابق با اظهارات کارگروه هاي استانی سازمان  هاي

 
صمت، معادن موردنظر به چرخه تولید بازگشتند. 

عظیمی اما سومین اقدام انجام شده در راستاي احیاي معادن کوچک مقیاس را ایجاد پتانسیل اشتغال عنوان کرد و افزود: پتانسیل
اشتغال مستقیم براي بیش از سه هزار و یکصد نفر ایجاد شده، ضمن آنکه قابلیت افزایش ظرفیت تولید بیش از 18 هزار تن مواد
معدنی مختلف با احیا و توسعه معادن مذکور در 9 ماهه سال جاري به دست آمده که این اقدامات با وجود شرایط و محدودیت هاي

 
کرونا، انجام شده است. 

 
تولد زیربناها براي معادن کوچک  

عظیمی اما شناسایی، معرفی و حمایت از ایجاد و توسعه زیرساخت ها که یکی از روش  هاي مهم در احیا، فعالسازي و توسعه معادن



کوچک مقیاس است را یکی از اقدامات انجام شده در راستاي طرح موردنظر عنوان کرد. وي گفت: باتوجه به آمار احصاء شده و ارسالی
از سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها، 130 پروژه راهسازي و 49 پروژه برق رسانی به طرح احیا معرفی شده که پس از اجراي
پروژه  هاي مذکور توسط مجري طرح ایجاد زیربناهاي معادن بزرگ و مناطق معدنی، 503 معدن فعال، توسعه یافته و 421 معدن

 
غیرفعال، احیا خواهد شد. در مجموع 924 معدن فعال و غیرفعال از اجراي پروژه هاي زیرساخت منتفع می شوند. 

عظیمی تصریح کرد: از دیگر اقدامات طرح در راستاي فعال سازي معادن انعقاد 37 تفاهم نامه سرمایه گذاري، علمی، پژوهشی و
دانش بنیان و معرفی 124 پروژه به صندوق بیمه سرمایه گذاري فعالیت هاي معدنی جهت اخذ تسهیلات بوده بطوریکه در حال حاضر
50 طرح در حال پیگیري و صدور بیمه نامه هستند. همچنین حمایت و کوچینگ مجموعه هاي دانش بنیان و جهت دهی به بیش از

 
9 استارتاپ و پلتفرم معدنی نیز از مجموعه اقدامات انجام شده در طرح احیا بوده است. 

وي تاکید کرد: نتیجه احیا و فعال سازي 791 معدن از ابتداي طرح تاکنون، ایجاد پتانسیل 13 هزار و 400 نفر شغل مستقیم و
افزایش بیش از 29 میلیون تن تولید سالیانه براي بخش معدن و صنایع معدنی بوده و مهم ترین نکته، دیده شدن و رصد این معادن و
حمایت مستمر در قالب پایش مستمر در قالب این طرح براي آینده و توسعه آنها به لحاظ فنی، کیفی و کمی در سازمان هاي مرتبط

با بخش معدن است.



چرا دولت قدرتِ نظارت بر حرکت پول در اقتصاد را ندارد؟

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/09/30

ما نمی توانیم بگوییم که یک سال کسی به سازمان امور مالیاتی مراجعه نکند و مالیاتی وصول نکنیم چرا که داریم تغییرات
ایجاد می کنیم. همزمان باید همین نیروي انسانی که دارد کار می کند آموزش بینید که با سیستم جدید کار کند. این کار

مسئله را یک مقدار پیچیده می کند. فکر می کنم به هر صورت ما باید هم بخش ...

خبراقتصادي - نظام مالیاتی کشور امروز به صورت فردسالاري کار میکند
درحالی که قرار بود از سالها قبل نظام مالیات ستانی مدرن شکل بگیرد. بعد از
بحران اقتصادي سال هاي 1372 که یک تورم 50 درصدي را تجربه کردیم،

 
اصلاح نظام مالیاتی کشور جزو برنامه سوم در دولت آقاي خاتمی بود. 

در آنجا پیش بینی شد که سازمان امور مالیاتی کشور بوجود بیاید که جامعه
اطلاعات مالیاتی درست بشود و همچنین مالیات بر ارزش افزوده در ماده 59 آن
پیش بینی شد. به خاطر این پیش بینی شد که نظام مالیاتیمان را از حالت
سنتی خارج کنیم و به صورت مدرن ایجاد بشود که به هر صورت این معضلاتی

 
که داریم بعضا در نظام مالیاتی می بینیم حل بشود. 

این طرح به نتیجه نرسید چراکه با تغییر افراد در سازمان مالیاتی طرح دستخوش یک سري تغییرات شد و عملا در زمان مقرر خودش
پیاده سازي نشد. اگر آن طرح می توانست پیاده شود، امروز نظام مالیاتی یک نظام قابل اتکاء و مدرن بود اما هنوز بر اساس

 
فردسالاري در نظام مالیاتی کار می کنیم یعنی یک فرد است که تصمیم می گیرد که مالیات شما چقدر باشد. 

هر نوع قانون جدید هم که ما تصویب بکنیم همچنان روي همان سیستم بدون کارآیی قابل قبول تحمیل می شود. باید آن طرح
کامل پیاده شود. اخیرا لایحه اي را در مورد بحث مالیات بر مجموع درآمد مطرح کردند، مالیات بر مجموع درآمد یک مکانیزمی نیست

 
که برمبناي آن مالیات بیشتر بگیریم. 

مالیات برمجموع درآمد نظام طرح جامع را کامل می کند یعنی هر فردي در کشور هر جایی درآمدي داشته باشد، مشخص خواهد

 
بود. در نتیجه این داستان از نظر کلی شفاف می شود که دولت بتواند حرکت پول را در اقتصاد کنترل کند. 

نظام مالیاتی در دنیا فقط براي کسب درآمد نیست. بزرگترین مشکلی که ما در اقتصاد کشور داریم این است که دولت بر حرکت پول
در اقتصاد مدیریت ندارد. کشورهاي دیگري که نفت ندارند و یا دولت هاي آنها کوچک و همه چیز دربخش خصوصی است، چگونه
اقتصادشان را کنترل می کنند؟ آنها پول را کنترل می کنند. کنترل حرکت پول در اختیار دولت است. دولت نظارت دارد و در نتیجه
هدایت نیز انجام می دهد. بسیاري از سیاست هایی که داریم به نتیجه مطلوب نمی رسد و علت این است که ما نتوانستیم پول را به

 
سمت فعالیت هاي مولد هدایت کنیم. 

ما به صورت گسسته و موردي با یک پدیده برخورد می کنیم. با قاچاق سوخت، مواد مخدر و هر کدام را جدا جدا برخورد می کنیم در
حالی که همه این اقدامات در قالب حرکت پول در اقتصاد قابل رویت است. اگر ما بتوانیم سیستم را درست کنیم و یک سیستم جامع

 
به وجود بیاوریم که اطلاعات افراد در آن وجود دارد، بسیاري از اقدامات از جمله شناسایی درست دهک ها ممکن خواهد شد. 

شما ببینید چند سال است که ما یارانه می دهیم اما هنوز نتوانستیم بفهمیم دهک اول کیست، دهک دوم کیست، وقتی شما این



اطلاعات را ندارید چطور مثلا در مورد مسکن سیاستگذاري می کنید؟ چطور در مورد اشتغال سیاستگذاري می کنید؟ این اطلاعات
است که ارزش دارد و می تواند به دولت بگوید کدام قسمت کشور چه نیاز دارد، چند نفر در هر یک از بخش ها کار می کنند و یا

 
اینکه چند نفر وارد بخش مسکن شدند. 

این به این معنا است که این اطلاعات مبناي تصمیم گیري اقتصادي است که اگر نظام مالیاتی درست کار کند بسیاري از این
اطلاعات ارزشمند را در اختیار وزیر اقتصاد می گذارد که می خواهد اقتصاد را مدیریت کند. درآمد حاصل کار بعدي در سازمان امور

 
مالیاتی است چون در بسیاري از موارد شما نباید مالیات بگیرید تا اقتصاد حرکت کند. 

در برخی موارد لازم است، مالیات را کاهش بدهیم ولی هیچ دلیلی ندارد که اطلاعات ما از اقتصاد کافی نباشد، معمولا در نظام هاي
مالیاتی این پیچیدگی را نمی بینیم. ما می گوییم نظام مالیاتی درآمدش کم است، براي رشد درآمدها باید چکار کنیم؟ خرید 10 تا
کامپیوتر فایده ندارد. برنامه ریزي هاي صورت گرفته براي اصلاح سیستم فعلا به نتیجه مطلوب نرسیده و ما امیدواریم که در دولت

 
جدید، اولویت بر پیاده شدن این طرح گذاشته شود. 

اشکالی نیز در خود طرح وجود دارد. در طرح هاي صنعتی شما از نظر مدیریت ابتدا پروژه را انجام می دهیم و پس از آن تولید را آغاز
می :نیم. مثلا وزارت نفت که می خواهد یک پالایشگاه جدید بزند آن پالایشگاه به صورت مستقل مهندسی و ساخته می شود، سپس
مواد اولیه به آن داده می شود و محصولش می آید یا اینکه نیروگاه می زنیم، این به نیروگاه هاي بعدي کاري ندارد اما در نظام

 
مالیاتی شما باید همزمان این کار را کنید. 

به این معنا است که نمی توانید یک سازمان مالیاتی درست کنید بلکه باید همین سیستمی که در حال کار است را اصلاح کنید و
اقدام کار خیلی سختی است، گفت: سختی کار هم این است که در سال هاي گذشته عملا نتوانستند این کار را انجام بدهند، چون

 
شما همزمان باید خدمت رسانی و هم اصلاح کنید. 

ما نمی توانیم بگوییم که یک سال کسی به سازمان امور مالیاتی مراجعه نکند و مالیاتی وصول نکنیم چرا که داریم تغییرات ایجاد می
کنیم. همزمان باید همین نیروي انسانی که دارد کار می کند آموزش بینید که با سیستم جدید کار کند. این کار مسئله را یک مقدار

پیچیده می کند. فکر می کنم به هر صورت ما باید هم بخش درآمد را ببینیم که افزایش پیدا کند هم بخش هزینه را کاهش بدهیم.



احیاي مجدد پیوند مغز استخوان در اصفهان پس از 30 سال تعطیلی

منبع: ایرناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/09/30

اصفهان-ایرنا- 24 مرداد سال 69، نخستین عمل موفق پیوند مغز استخوان در اصفهان انجام و در پی آن بخش پیوند
بیمارستان سیدالشهداي این شهر تاسیس شد و در مدت 2 سال 23 بیمار تحت عمل قرار گرفتند اما بدلیل نبود تجهیزات و

حمایت وزیر بهداشت وقت، این مرکز تعطیل شد و دوباره در سال 95، کار خود را از سر گرفت.

 اصفهان-ایرنا- 24 مرداد سال 69، نخستین عمل موفق
پیوند مغز استخوان در اصفهان انجام و در پی آن بخش پیوند بیمارستان سیدالشهداي این شهر تاسیس شد و در مدت 2 سال 23
بیمار تحت عمل قرار گرفتند اما بدلیل نبود تجهیزات و حمایت وزیر بهداشت وقت، این مرکز تعطیل شد و دوباره در سال 95، کار

 
خود را از سر گرفت. 

به گزارش خبرنگار ایرنا، بدنبال تعطیلی بخش پیوند مغز و استخوان اصفهان، بیمارانی که تنها راه نجات زندگی شان، عمل پیوند بود
رهسپار تهران و شیراز شدند و در این میان، بدلیل قرار گرفتن در فهرست انتظارهاي طولانی، سختی راه، تقبل هزینه سنگین ناشی از
عمل و اجاره بهاي چندماهه و بی خانمانی و سرگردانی در شهر غریب با مشکلات عدیده اي مواجه می شدند که گاهی سبب انصراف

 
آنها از عمل یا تاخیر در پیوند و حتی در مواردي به مرگ آنان مُنجر می شد. 

امتیاز انجام عمل پیوند مغز استخوان از اصفهان، سالیان سال در حالی گرفته شد که مجدداً در خرداد سال 95، این عمل تحت عنوان
"نخستین عمل موفقیت آمیز پیوند مغز استخوان در اصفهان" در کانون توجه رسانه ها قرار گرفت در حالی که اسناد مُتقن موجود در

 
بیمارستان سیدالشهدا(ع) و دانشگاه علوم پزشکی اصفهان بوضوح خبر از واقعیتی دیگر می دهد. 

بر اساس مطلب مُندرج در صفحه چهار روزنامه رسالت مورخ دوشنبه ششم آبان سال 1370، بصورت رسمی خبر انجام "اولین پیوند
مغز استخوان در بیمارستان سید الشهداي اصفهان" رسانه اي شد و روز یکشنبه پنج آبان همان سال در روزنامه کیهان نیز مطلبی با

 
این تیتر انتشار یافت: "دومین عمل پیوند مغز استخوان با موفقیت کامل در اصفهان انجام شد" 



این ملاحظات در حالیست که 13 اسفند سال 69 در "مرکز تحقیقات هماتولوژي، آنکولوژي و پیوند مغز استخوان بیمارستان دکتر
علی شریعتی تهران" نخستین پیوند سلول هاي بینادي مغز استخوان در ایران صورت گرفته بود که مقایسه زمانی این وقایع نیز

 
بوضوح موید این واقعیت تاریخی است که اصفهان در عمل هشت ماه زودتر ار تهران در انجام این جراحی، پیشگام بوده است. 

 
پیرترین بیمار پیوندي جهان در اصفهان 

مسوول بخش پیوند مغز استخوان بیمارستان سیدالشهدا اصفهان در سال هاي 69-73 که امروز فقط در مطب خود به طبابت می
پردازد، در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: نخستین عمل پیوند مغز استخوان روي کشاورزي 67 ساله موسوم به "رضا دوغی" ساکن
خوراسگان اصفهان مبتلا به بیماري"هوچکین پیشرفته" (نوعی سرطان خون و نقص سیستم ایمنی موسوم به سرطان لنفوم) و مقاوم
به درمان شیمی درمانی" در حالی صورت گرفت که نه تنها در آن زمان بلکه در زمان جاري نیز محدوده سنی انجام این عمل را زیر

 
60 سال موفقیت آمیز می دانند و بخاطر مخاطرات آن اغلب پزشکان زیر بار جراحی بیماران بالاي 60 سال نمی روند. 

 
 

دکتر طالب آزرم با ذکر خاطره اي در باره اهمیت انجام پیوند مغز استخوان روي بیماران بالاي 65 یادآور شد: در زمان انجام نخستین
عمل پیوند در اصفهان، رییس بخش پیوند مغز استخوان سیاتل آمریکا در جریان بازدیدش از بخش پیوند بیمارستان سیدالشهدا(ع) و
بررسی پرونده بیمار یاد شده( رضا دوغی)، از موفقیت آمیز بودن این عمل با کمترین امکانات پزشکی اظهار شگفتی کرد که براي
راستی آزمایی در این زمینه در معیت ایشان به دربِ منزل بیمار در یکی از روستاهاي اطراف خوراسگان رفتیم و این متخصص

 
آمریکایی با تعجب شاهد فعالیت کشاورزي او بود. 

Hammer)"رییس بخش پیوند مغز استخوان بیمارستان "هامر اسیمت (GOLD man)وي همچنین یادآور شد: پرفسور "گُلدمن
smith) در لندن هنگام دیدارش با بیمار (رضا دوغی) در مزرعه او واقع در خوراسگان و در حالی که به کار کشاورزي اشتغال داشت،

 
از وي بعنوان پیرترین بیمار پیوندي در جهان یاد کرد. 

وي گفت: بیمار دیگر، خیبر صالحی اهل منطقه چادگان اصفهان است که بدلیل ابتلا به سرطان پیشرفته و مقاوم به شیمی درمانی
مُشرف به مرگ بود و در سال 71 تحت عمل پیوند مغز استخوان قرار گرفت اما اکنون بعد از جراحی موفقیت آمیز، سالهاست به

 
زندگی عادي خود بازگشته است. 

افشاي زنده بودن بیماران پیوندي پس از 30 ساله شایعه مرگشان 



خیبر صالحی که در زُمره کسانی است که سه دهه شایعه مرگش بدلیل انجام عمل پیوند در اصفهان بالا گرفته بود، در گفت و گو با
خبرنگار ایرنا ، زنده بودن خود را مدیون عمل موفقیت آمیز پیوند مغز استخوان در سال 71 در اصفهان دانست و گفت: اینک در
صحت و سلامت کامل بسر می برم با این حال، ناتوانی در فرزندآوري تنها مشکل من است که در این میان باید بین زنده ماندن یا

 
عقیم شدن، یکی را انتخاب می کردم. 

وي بیماري خود را "سرطان لنفوم غیر هوچکین" پیشرفته و مقاوم به شیمی درمانی اعلام کرد و افزود: با پیوند مغز استخوان،

 
سرطانم بصورت کامل درمان شد و هم اکنون نزدیک به 30 سال از آن واقعه می گذرد. 

وي کمردرد شدید، بی حالی زیاد و ناتوانی جسمی را از علائم بیماري خود دانست و گفت: در زمان عود بیماري، ابتدا به بیمارستان
شریعتی تهران رفتم که برغم معالجات مکرر، ریزش تمام موهاي بدنم و لوله گذاري در گردنم بهبود نیافتم و در نهایت، مرا به اصفهان

 
نزد دکتر طالب آزرم راهنمایی کردند. 

صالحی بیان داشت: در آن زمان 25 ساله بودم و دیگر شیمی درمانی پاسخ نمی داد به همین دلیل با رضایت پدرم عمل پیوند مغز

 
استخوان را انجام دادم و حدود یک ماه در اتاقی شیشه اي قرنطینه بودم که بیش از 99 درصد بهبودي حاصل شد. 

این بیمار که برغم شایعه 30 ساله مرگش، به یُمن انجام عمل پیوند به زندگی عادیش بازگشته است، اخیرا بدلیل شیوع بیماري کرونا

 
و براي اخذ اجازه تزریق واکسن به دکتر طالب آزرم در اصفهان مراجعه کرد. 

یکی دیگر از بیماران پیوند شده در آن زمان، عبداالله جوانمردي معلمِ اهل قهدریجان است که شایعه مرگ او نیز سال ها بر سرِ زبان

 
ها افتاده بود اما امروز و پس از بهبودش، یکی از خیران و مدرسه سازان استان اصفهان است که با وي نیز به گفت وگو نشستیم. 

جوانمردي گفت:"من آخرین بیمار دکتر طالب آزرم بودم اما پس از انجام عمل من، بخش پیوند مغز استخوان در بیمارستان

 
سیدالشهداي اصفهان تعطیل شد." 

وي با بیان اینکه سال 73 عمل پیوند را انجام دادم و اکنون 27 سال است با سلامت کامل زندگی و فعالیت می کنم، خاطرنشان کرد:
آن روزها با علامت درد پا، تنگی نفس و درگیري ریه به پزشک مراجعه کردم و بیماریم را سرطان تشخیص دادند بخصوص که غُده

 
هایی در گردن، سینه و روده هایم بوجود آمده و توده هاي 4 تا 5 کیلوگرمی سرطانی در شکم و طحالم مشاهده شده بود. 

جوانمردي با بیان اینکه در30 سالگی عمل پیوند مغز استخوان را انجام داده است، گفت: پس از من، عمل پیوند بطور کامل در
اصفهان تعطیل و شایعه شد تمام بیماران پیوند شده توسط دکتر آزرم، جان خود را از دست داده اند، حال آنکه من کاملاً بهبود یافته

 
و تمام توده هاي سرطانی ام نیز از بین رفته بود. 

وي با اشاره به اینکه عمل او هیچگونه عارضه اي در 27 سال گذشته نداشته است، تصریح کرد: تا 2 ماه بعد از عمل نباید با هیچکس

 
دست داد و فاصله اجتماعی را رعایت کرد و حفظ روحیه در مدت بیماري نیز بسیار پُراهمیت است. 

رییس دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در سال 69 نیز در باره راه اندازي و متعاقباً تعطیلی مرکز پیوند مغز استخوان اصفهان در سال
یادشده به خبرنگار ما گفت: بخش پیوند مغز استخوان، سال 69 در بیمارستان سیدالشهدا(ع) به همت دکتر طالب آزرم فوق تخصص



هماتولوژي، راه اندازي که به درمان کامل و حیات دوباره 23 بیمار مُشرف به مرگ منجر شد و این در حالی بود که سال 73 با تغییر
رییس دانشگاه علوم پزشکی و قطع حمایت از عمل پیوند و کارشکنی بعضی از افراد، این روش درمانی مدرن و زندگی آفرین در

 
اصفهان به تعطیلی کشیده شد. 

 
 

دکتر ابراهیم اسفندیاري بیان داشت: بخش پیوند مغز و استخوان اصفهان در سال هاي 71 تا 73 کارنامه بسیار خوبی از خود بر جاي
گذاشت که اگر حمایت هاي همه جانبه وزارت بهداشت در آن زمان تداوم می یافت بطور قطع، این بخش یکی از بزرگترین مراکز
پیوند در کشور و حتی کشورهاي همجوار از نظر میزان پذیرش بیماران و تجهیزات و خدمات می شد، زیرا تنها در مدت 2 سال 23

 
بیمار را از مرگ حتمی نجات دادیم که تنها از اهالی اصفهان نبودند بلکه بیماران سایر استان ها نیز تحت پوشش قرار می گرفتند. 

موسس بخش پیوند مغز استخوان در اصفهان نیز به خبرنگار ایرنا گفت: پیوند مغز استخوان براي کشورهاي غربی، رشته اي پُردرآمد و
پول ساز است و به تقریب، هر عمل پیوند تا 400 هزار دلار هزینه دربردارد که با تداوم این کار در اصفهان، بطور قطع مسیري درآمدزا

 
براي دولت فراهم می شد. 

دکتر طالب آزرم گفت: در آن زمان با دست خالی و با امکانات محدودي که از آمریکا با خود به ایران آورده بودم مثل دارو، وسایل

 
مصرفی و محیط کشت و کانتر بشکل کاملا رایگان، بخش پیوند مغز و استخوان را در اصفهان راه اندازي کردم. 

وي ادامه داد: با اتمام داروها و تجهیزات پزشکی، کار عمل پیوند در اصفهان متوقف شد و بدلیل تغییر وزیر بهداشت و درمان، سیاست

 
حوزه سلامت نیز بکلی تغییر یافت و بخش پیوند مغز استخوان اصفهان نیز تجهیز نشد که در نهایت به تعطیلی آن انجامید. 

دکتر آزرم خاطرنشان کرد: خبرنامه دانشگاه علوم پزشکی اصفهان چاپ بهمن سال 71 مصاحبه اي در آن سال با من انجام داد و بر

 
ضرورت راه اندازي بخش پیوند مغز و استخوان در سال 69 و درمان کامل 23 بیمار با این روش درمانی صحه گذاشت. 

این پزشک متخصص با اشاره به اینکه سیاست وزارت بهداشت در آن زمان درمان بیماري هاي واگیردار بود و در عمل، ثبات و تداوم
کاري بخش پیوند مغز استخوان به حاشیه رفت، اعلام کرد: با تعطیل کردن بخش پیوند مغز استخوان بیمارستان سیدالشهدا و انتقال
اینجانب به بیمارستان دیگر و مشغولیت هاي آموزشی طاقت فرسا، در عمل ارتباطم با بیماران پیوندي قطع شد اما در این سال ها

 
بطور تصادفی تک تک بیمارانم را که بخاطر شایعه مرگشان، بخش پیوند مغز استخوان تعطیل شده بود، پیدا کردم. 



طالب آزرم اظهار داشت : یکی از بیمارانم، کارمند سازمان آب و دیگري معلمی در پادناي سمیرم است و یکی از دیگر از آنها را نیز

 
بصورت اتفاقی در حرم مطهر امام رضا(ع) مشاهده کردم. 

وي گفت: اگر در آن زمان موفق به راه اندازي بخش پیوند مغز استخوان شدم، بدلیل حمایت هاي رییس وقت دانشگاه علوم پزشکی

 
اصفهان دکتر ابراهیم اسفندیاري بود که همواره مُشوق و حامی من در فعالیت شبانه روزي و خدمت به بیماران دردمند و ناامید بود. 

موسس نخستین پیوند مغز استخوان در اصفهان یادآور شد: در آن زمان، بخش پیوند مغز استخوان بیمارستان سیدالشهدا به بیماران
اصفهانی و بیماران هفت استان مجاور سرویس می داد و اکنون نیز این مرکز درمانی با داشتن جدیدترین و پیشرفته ترین روش ها به

 
افراد مبتلا به بیماري هاي خونی و سرطانی خدمات ارائه می دهد. 

وي با بیان اینکه در آن زمان که در رشته هماتولوژي آنکولوژي دانش آموخته شدم، کسی، ارزش و نیاز این رشته را نمی دانست و
حتی بعضی افراد با آن مقابله می کردند و درصدد بی ارزش کردن این رشته بودند، گفت: در گذشته، براي اغلب بیماران خونی امکان
تشخیص کامل و درمان موثر وجود نداشت و با ناامیدي با آنها برخورد می شد و دیدن قیافه رنگ پریده و رنجورشان مایه تالم خاطر

 
بود بنابراین تصمیم به توسعه فضاي لازم براي سرویس دهی به این اقشار محروم و دردمند گرفتم. 

در هر حال، پس از 22 سال تعطیلی بخش پیوند در بیمارستان سیدالشهداي اصفهان، عمل پیوند مغز استخوان باردیگر در خرداد سال

 
95 روي 2 مرد سرطانی رده سنی 45 و 52 سالگی انجام گرفت که باردیگر بارقه امید را در دل بیماران اصفهانی زنده کرد. 

 
زندگی دوباره 175 بیمار صعب العلاج با پیوند مغز استخوان 

رییس بیمارستان سیدالشهداي اصفهان نیز در باره راه اندازي مجدد بخش پیوند مغز استخوان این مرکز درمانی گفت: فعالیت بخش

 
پیوند مغز استخوان در اصفهان باردیگر از سال 95 آغاز شده و تاکنون بالغ بر 175 پیوند موفق نیز انجام داده است. 

دکتر مهران شریفی، رده سنی این افراد را 22 تا 65 سال اعلام کرد و افزود: درصد موفقیت این پیوندها افزون بر 95 درصد بوده است.

وي با اشاره به انجام پیوند مغز استخوان روي بیماران بالاي 65 سال انجام نمی گیرد، اضافه کرد: انجام پیوند در این سنین با خطر

 
بالایی همراه است و احتمال مرگ و میر در آنان بوجود دارد. 

وي با بیان اینکه هم اینک بیمار در فهرست انتظار نداریم و اگر هم باشد بدلیل داشتن علائمی مثل عفونت سینوسی است که پس از
بهبودشان باید عمل پیوند صورت بگیرد، اظهار داشت: همواره تخت هاي بخش پیوند بیمارستان سیدالشهدا پُر است و تاکنون خالی

 
نبوده که دلیل آن نیز ناشی از ضرورت افزایش قدرت تشخیص بیماري و همچنین رشد بیماري هاي سرطانی است. 

دکتر شریفی با بیان اینکه این بیمارستان امکان پیوند"اتولوگ" و "آلوژن" را هم دارد، افزود: بیمارستان سیدالشهدا، تنها مرکز ارائه

 
دهنده خدمات تخصصی و فوق تخصصی اتولوگ در استان اصفهان است. 

 
در پیوند اتولوگ برخلاف پیوند آلوژن، بیمار سلول هاي بنیادي را نه از یک اهداء کننده بلکه از بدن خود دریافت می کند. 

وي گفت: بخش پیوند مغز و استخوان اصفهان علاوه بر پوشش بیماران منطقه، پاسخگوي بیماران استان هاي کهگیلویه و بویراحمد،



 
چهارمحال بختیاري و تعدادي هم از یزد است. 

وي یادآور شد: اکنون مهمترین مراکز پیوند مغز استخوان در تهران، شیراز، اهواز و کرمانشاه فعال هستند و اصفهان بدلیل کمبود

 
تجهیزات، دیرتر به جرگه این شهرها پیوسته است. 

رییس بیمارستان سیدالشهدا اصفهان با اشاره به اینکه اکنون کمبودي از نظر تجهیزات پزشکی نداریم، گفت: عمل پیوند مغز استخوان
هم اکنون بصورت کاملاً رایگان انجام می شود اما هزینه هاي جانبی آن از جمله تامین دارو و غیره و مدت بستري در بیمارستان

 
هزینه برَ است که با بیمه تکمیلی تا 25 میلیون تومان از هزینه هایش را دولت می پردازد. 

دکتر شریفی تاکید کرد: توسعه امکانات درمان بیماران نیازمند پیوند مغز استخوان، صرفه جویی ارزي بدنبال دارد و از آنجا که ما از
نظر دانش و تخصص هیچ کمبودي در کشورمان نداریم با حل مشکلات سخت افزاري در این زمینه می توانیم به موفقیت دست یابیم.

به گزارش ایرنا، پیوند سلول هاي بنیادي(مشتق از مغز استخوان یا منابع دیگر) می تواند درمان موثري براي افراد مبتلا به سرطان
هاي خاص مانند سرطان خون و لنفوم بشمار آید. این روش براي مولتیپل میلوما و نوروبلاستوما نیز استفاده شده است و بعنوان

 
درمانی براي سایر سرطان ها نیز مورد بررسی قرار می گیرد. 

دُز بالاي شیمی درمانی و پرتودرمانی ضمن تأثیر مثبتی که در از بین بردن سلول هاي سرطانی دارند، با عوارض جانبی ناخواسته

 
همراه هستند زیرا آنها می توانند مغز استخوان را که سلول هاي خونی در آن ساخته می شود نیز از بین ببرند. 

هدف از پیوند سلول هاي بنیادي یا مغز استخوان، بازیابی بدن با سلول ها و مغز استخوان سالم در پایان شیمی درمانی و پرتودرمانی
است. پس از پیوند موفقیت آمیز، مغز استخوان شروع به تولید سلول هاي خونی جدید می کند. در برخی موارد، پیوند می تواند مزیت
مضاعف نیز داشته باشد؛ سلول هاي خونی جدید به سلول هاي سرطانی که از درمان اولیه جان سالم به در برده اند، حمله و آنها را

 
نابود می کنند. 

در هر صورت، افزایش سرطان در سال هاي گذشته پدیده اي است که کسی نمی تواند آن را انکار کند و با توجه به موقعیت خاص
جغرافیایی اصفهان و پوشش بیماران استان هاي همجوار، پایداري و توسعه بخش پیوند مغز استخوان این خطه، از اهمیت ویژه و

 
والایی برخوردار است. 

 
برچسب ها 

 
- سرطان 

 
- اصفهان 

 
- وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی 

- مرکز مدیریت پیوند و امور بیماري ها
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مرتضی مرادي نویسنده نشریه ...

مرتضی مرادي نویسنده نشریه پاندمی کرونا به تغییرات اجتماعی، اقتصادي و محیط زیستی بسیار زیادي منجر شد. یکی از
بخش هایی که به شدت تحت تاثیر پاندمی قرار گرفت (در همه جاي دنیا) صنعت حمل ونقل بود. یک نکته قابل توجه در مورد

 
صنعت حمل ونقل در طی همه گیري کرونا، اشتغال در این صنعت است. 

 
 

 
 

به نظر شما اشتغال در چه صنعتی بیش از صنعت حمل ونقل تحت تاثیر قرار گرفت؟ پاسخ این است که هیچ صنعتی! بیشترین
بیکاري ناشی از پاندمی را صنعت حمل ونقل تجربه کرده است. در دسامبر 2021 (همین چند روز پیش) مقاله اي با عنوان «اثرات
کووید 19 روي اشتغال در صنعت حمل ونقل» به قلم الیزابت ماك، شوبهام آگراوال و شنگ ونگ در الزویر به چاپ رسید که نشان می
دهد با شیوع کرونا، احتمال اینکه نیروي کار در صنعت حمل ونقل بیکار شود، 20 درصد بیشتر از نیروي کار در سایر صنایع بود.



همچنین نتایج الگویی که در مقاله مذکور مورد استفاده قرار گرفته نشان می دهد ناهمگنی هاي قابل توجهی در بخش هاي مختلف
خود صنعت حمل ونقل وجود دارد و این گونه نیست که اثر پاندمی روي اشتغال در همه بخش هاي مربوط به صنعت حمل ونقل
یکسان یا شبیه به هم باشد. نتایج حاکی از این است که رانندگان تاکسی و لیموزین، 28 برابر کارگران معمولی بیکار شدند. همچنین
آن دسته از نیروي کاري که به بخش گشت وگذار خدمت می رساندند، 23 برابر کارگران معمولی بیکار شدند. در سوي دیگر طیف،
نیروي کاري که در بخش پست فعال بود و همچنین کارگران بخش لوله کشی، به ترتیب 84 درصد و 67 درصد کمتر از کارگران
عادي شغل خود را از دست دادند. اینها نشان می دهد که صنعت حمل ونقل و لجستیک تا چه اندازه تحت تاثیر پاندمی کرونا قرار
گرفته است. حالا بگذارید کمی بیشتر در این باره توضیح دهیم. قبل از کرونا حتی قبل از کرونا هم صنعت حمل ونقل در حال گذار از
وضعیتی که در آن قرار داشت بود. حتماً در جریان هستید که قبل از کرونا هم، الکتریکی شدن در این صنعت و آغاز شدن فازهاي
جدیدي از خودروهاي اتوماتیک در صدر خبرها بود. شایع شدن ویروس کرونا در سطح جهانی منجر به این شد که کل صنعت حمل
ونقل تحت تاثیر قرار گیرد. ناگهان همه چیز تغییر کرد. تا قبل از شایع شدن کرونا خیابان ها پر بود از ماشین، دریاها پر بود از کشتی
و آسمان پر بود از هواپیماهاي غول پیکر. با شایع شدن کرونا تا مدت زیادي تعداد خودروهایی که در خیابان ها تردد می کردند بسیار
کاهش یافت، خطوط هوایی خالی شد و حالا دیگر دریاها فقط جاي کشتی هاي به خصوص بود. ناگهان هواي آلوده اي که وجود
داشت اندکی تمیز شد، سروصدا در خیابان ها به شدت کاهش یافت و مواردي از این دست. البته که حالا که مدت زمان زیادي از
شایع شدن ویروس کرونا می گذرد و خیلی از چیزها به حالت قبل برگشته، این آلودگی و سروصدا نیز تقریباً در سطحی قرار دارد که
قبل از کرونا قرار داشت. اما سوال این است که صنعت حمل ونقل در آینده چگونه خواهد بود و تاثیراتی که ویروس کرونا روي صنعت
حمل ونقل و لجستیک گذاشت چگونه در آینده منعکس خواهد شد؟ به عقیده بسیاري از تحلیلگران این صنعت، حالا وقت بسیار
مناسبی است که بخش عمومی، بخش خصوصی و آکادمیسین ها روي یک میز بنشینند و با یکدیگر کار کنند. وقت خوبی است که
این سه گروه همراه پاسخی براي این سوال به دست آورند: «چگونه می توان بعد از اینکه کرونا تمام شد، برنامه ریزي براي به وجود

 
آوردن یک سیستم حمل ونقل پایدار را شروع کرد؟» 

آمار و ارقام در شاخص داو جونز، صنعت حمل ونقل جایگاه ویژه اي دارد. نگاهی به ارقام مربوط به شاخص حمل ونقل داو جونز از
سال 2000 تا پایان سال 2020 نشان می دهد که ویروس کرونا چگونه بازار مالی مربوط به این صنعت را تحت تاثیر قرار داد. شاید
این گونه تصور کنید که شاخص حمل ونقل داو جونز تحت تاثیر ویروس کرونا و همه گیري جهانی آن، افت شدید داشت. در ابتدا
همین طور بود اما بعد از مدت کمی این شاخص توانست خود را ریکاوري کند و سقف تاریخی اش را بشکند. در پایان سال 2017
شاخص حمل ونقل داوجونز برابر با 10612 واحد بود. این عدد در سال 2018 به 9170 واحد رسید و سپس در سال 2019 به
10901 واحد افزایش یافت. در پایان سال 2019 و اوایل سال 2020 ویروس در سطح جهانی در حال شیوع بود. ماه هاي ابتدایی ماه
هاي بسیار بدي براي شاخص حمل ونقل داو جونز بود به طوري که از اواسط فوریه 2020 تا اواسط مارس 2020 (یعنی طی یک ماه)
این شاخص از حدود 11 هزار واحد به زیر 7 هزار واحد رسید. اما بعد از مارس 2020 رو به رشد گذاشت. در پایان سال 2020
شاخص حمل ونقل داو جونز بیش از 12500 واحد بود. حتی موج هاي بعدي کرونا نیز نتوانست به ریزش شاخص حمل ونقل داو
جونز منجر شود. در حال حاضر این شاخص نزدیک به 16 هزار واحد است. ارزش تراکنش هاي بخش حمل ونقل در جهان در سال
2020 به شدت افت کرد. در سال 2014 ارزش تراکنش هاي جهانی در بخش حمل ونقل بیش از 89 میلیارد دلار بود. این عدد در
سال 2015 به شدت افزایش یافت و 183 میلیارد دلار را رد کرد. از سال 2016 تا 2019 ارزش جهانی تراکنش ها در صنعت حمل
ونقل به ترتیب 119، 134، 116 و 145 میلیارد دلار بود. سال 2020 همه چیز تغییر کرد و پاندمی باعث شد ارزش جهانی تراکنش
ها در صنعت حمل ونقل بیش از 40 درصد کاهش یابد و به 84 میلیارد دلار برسد. حمل ونقل هوایی یکی از بخش هایی بود که
بیشترین آسیب را دید. بوئینگ در سال 2020، بدترین سال (براي بیش از یک دهه) را تجربه کرد. وضعیت ایرباس هم دست کمی از
وضعیت بوئینگ نداشت. در سال 2020 شرکت ایرباس تنها 566 هواپیما به مشتریانش تحویل داد. بوئینگ نیز تنها 157 هواپیما را به
خریداران تحویل داد. بوئینگ و ایرباس دو مورد از بزرگ ترین شرکت هاي تولیدکننده هواپیما در دنیا هستند و یک انحصار دوجانبه
را در بازار هواپیما ایجاد کرده اند. در سال 2020 تعداد ناخالص سفارش هاي ایرباس و بوئینگ به ترتیب 383 و 184 هواپیما بود. در
حالی که در سال 2019 این اعداد براي ایرباس و بوئینگ به ترتیب 1131 و 246 هواپیما بود. داده هاي مربوط به تعداد ناخالص



سفارش هاي بوئینگ نشان می دهد سال ها بود که بوئینگ و ایرباس چنین وضعیت بدي را تجربه نکرده بودند. در اول ژوئن 2021،
تعداد سفرهاي برنامه ریزي شده از قبل در شهر نیویورك، 45 درصد کمتر از تعداد این سفرها در ژانویه و فوریه 2020 بود. در نتیجه
شیوع کرونا، بسیاري از کشورها اقدام به بستن راه هاي تردد کردند تا بدین ترتیب بتوانند شیوع بیشتر ویروس را مهار کنند. زمانی که
محدودیت هاي تردد برداشته شد، جابه جایی در شهرها رشد قابل توجهی را تجربه کرد و همزمان با برداشته شدن محدودیت ها و
افزایش ترددها، تعداد کسانی که به ویروس مبتلا شدند نیز افزایش یافت. کار به جایی رسید که زمانی که موج هاي جدید ویروس
کرونا پشت سر هم شهرها و کشورهاي دنیا را داغدار می کردند، بسیاري از دولت ها تصمیم گرفتند مجدداً ممنوعیت ترددها را اعمال

 
کنند. 

زنجیره هاي تامین لجستیک بخشی از صنعت حمل ونقل است. تا قبل از اینکه کرونا شایع شود، کارخانه اي در چین یک قطعه به
خصوص را در تعداد و حجم و ارزش و وزن بسیار انبوه تولید می کرد و به آلمان می فرستاد. یک کارخانه مالزیایی نیز قطعاتی را در
تعداد بسیار زیاد تولید می کرد و به کارخانه اي که در آلمان بود می فرستاد. کارخانه آلمانی پس از دریافت قطعات مورد نیازش از
چین و مالزي آنها را به محصولی که در حال تولید آن بود اضافه می کرد و محصول نهایی اش را به کره جنوبی ارسال می کرد. این
تنها یک مثال غیرواقعی بود. اگر در جریان فرآیندهاي زنجیره هاي تامین شرکت هاي تولیدکننده محصولات پیچیده قرار بگیرید
متوجه خواهید شد که چرخش پول در لجستیک چقدر بالاست. در سال 2020 ارزش بازار لجستیک در سطح جهانی معادل 2/ 5
تریلیون دلار بود. این عدد در سال 2019 معادل 6/ 6 تریلیون دلار بود. ویروس کرونا باعث شد زنجیره هاي تامین بشکند و حالا
شرکت هاي بسیاري به این فکر افتاده اند که خودشان را از قیدوبند وابستگی شان به قطعات ریزي که قرار است از چین یا مالزي یا
سنگاپور و امثال اینها بیاید خلاص کنند. هنري فارل و آبراهام نیومن در مقاله اي که در «فارن افرز» به چاپ رسید نوشتند: «ویروس
جدید کرونا، استرس زیادي را به وجود آورده، در حال آزمایش کردن جهانی سازي است. وقتی زنجیره هاي تامینی که بسیار ضروري
هستند می شکنند، کشورها کالاهاي پزشکی را پیش خود ذخیره می کنند و با سرعت هرچه تمام تر مسافرت ها را محدود می کنند.
بحران ما را به این وا می دارد که اندیشه هایمان را در مورد اقتصاد جهانی که کشورها در آن با یکدیگر ارتباط زیادي دارند، مجدداً
ارزیابی کنیم. جهانی سازي نه تنها به بیماري واگیرداري که درگیر آن هستیم اجازه داد به سرعت پخش شود، بلکه وابستگی عمیق
میان بنگاه ها و کشورها را افزایش داد؛ چیزي که باعث می شود هم بنگاه ها و هم کشورها نسبت به شوك هایی که انتظارش را
ندارند، آسیب پذیرتر شوند. اکنون هم بنگاه ها و هم کشورها، هر دو در حال کشف این هستند که تا چه اندازه آسیب پذیرند. اما
درسی که ویروس کروناي جدید به ما می دهد این نیست که جهانی سازي شکست خورد. درسی که به ما می دهد این است که
جهانی سازي، به رغم همه مزایایش یا حتی به خاطر تمام مزایایی که دارد، شکننده است. براي چندین دهه، تلاش هاي زیاد بنگاه
هاي مختلف به منظور استفاده حداکثري از چیزهایی که می توانستند مورد استفاده قرار بگیرند، به تولید بی سابقه ثروت منجر شد.
اما این تلاش ها همچنین میزان منابع استفاده نشده در اقتصاد جهانی را کاهش داد؛ چیزي که اقتصاددانان از آن با عنوان «اسِلَک»
(slack) یاد می کنند (در اقتصاد، منظور از اسلک، میزان منابع و نیروي کاري است که هنوز مورد استفاده قرار نگرفته است).
برداشت سنتی از جهانی سازي این است که جهانی سازي، یک بازار بین المللی رو به رشد را به وجود آورد و تولیدکنندگان را قادر
کرد از طریق جایگزین کردن یک تامین کننده یا یک مولفه با تامین کننده یا مولفه دیگر، زنجیره هاي تامین انعطاف پذیري را به
وجود آورند. از آنجا که کسب وکارها از مزایاي تقسیم کار که امروزه جهانی شده است استفاده کرده اند، ثروت ملل آدام اسمیت به
ثروت جهان تبدیل شده است (نویسندگان در حال اشاره به این موضوع هستند که تقسیم کار به یک چیز جهانی تبدیل شده و مثلاً
هر کشوري در انجام یک قسمت از کار تخصصی شده است. دقت کنید که منظور آنها تخصصی شدن در تولید کالاهاي مختلف
نیست، بلکه منظور آنها از تقسیم کار جهانی شده این است که کشور در تولید یک کالاي به خصوص هم، هر یک وظیفه مشخصی
پیدا کرده اند و یک جاي کار را گرفته اند). اما جهانی سازي علاوه بر همه اینها، یک سیستم پیچیده وابستگی را به وجود آورد.
شرکت ها زنجیره هاي تامین جهانی را در آغوش گرفتند و این کارشان، به ایجاد تارهاي درهم تنیده اي از شبکه هاي تولید منجر
شد؛ تارهاي درهم تنیده اي که اقتصاد کشورهاي جهان را به هم گره زده است. امروزه مواد اولیه تولید یک محصول می توانند در
دوجین کشور تولید شوند. چنین حرکتی به سمت تخصصی شدن، گاهی جایگزین کردن را سخت می کند؛ به خصوص زمانی که
بحث مهارت ها یا محصولات غیرمعمول در میان باشد. وقتی تولید به یک چیز جهانی بدل می شود، کشورها به یکدیگر وابسته تر می



شوند؛ چرا که با جهانی شدن هر چه بیشتر، هیچ کشوري دیگر نمی تواند کنترل تمام کالاها و مواد اولیه اي را که اقتصادش به آن
نیاز دارد در دست بگیرد. همه گیري بیماري اي که به خاطر شیوع ویروس کروناي جدید به وجود آمده، شکنندگی سیستم جهانی
شده (globalized) را آشکار کرده است. بعضی از بخش هاي اقتصادي، به ویژه آن بخش هایی که سطح بالایی از «اسلک» را دارند،
می توانند نسبتاً بهتر، از پس این بحران برآیند. در حالی که بخش هاي اقتصادي دیگر می توانند به مرز فروپاشی رانده شوند. به
طوري که اگر پاندمی کرونا مانع فعالیت حتی یکی از تامین کنندگان در یکی از کشورهاي درگیر کرونا شود و نگذارد این تامین
کننده، ماده اولیه اي را که از سوي تولیدکنندگان دیگر به شدت مورد استفاده قرار می گیرد و برایشان ضروري است، تولید کند،
بخش اقتصادي اي که به اندازه کافی «اسلک» ندارد، تا مرز فروپاشی پیش خواهد رفت. براي مثال تولیدکنندگان خودرو در سراسر
اروپاي غربی نگران کمبود قطعات الکترونیکی مورد استفاده در خودروهایشان هستند. چرا که یکی از تولیدکنندگان ویژه قطعات
الکترونیکی خودرو، مجبور شده است فعالیت یکی از کارخانه هایش در ایتالیا را به حالت تعلیق درآورد.» فارل و نیومن در مورد جهانی
سازي صحبت می کنند و این موضوع به ظاهر ربطی به صنعت حمل ونقل ندارد. اما وقتی در حرف هاي آنها عمیق می شویم می
فهمیم که جهانی سازي به زنجیره هاي تامین ربط دارد و زنجیره هاي تامین نیز به صنعت حمل ونقل. زمانی که قرار باشد هر
شرکتی در نتیجه جهانی سازي بسیاري از قطعات مورد نیازش در فرآیند تولید را از طریق زنجیره تامین به دست آورد، صنعت حمل
ونقل و لجستیک در بالاترین سطح ارزش خود قرار دارد. اما اگر قرار باشد شرکت ها در نتیجه بلایی که کرونا سرشان آورد وابستگی
شان را به زنجیره هاي تامین قطع کنند، صنعت حمل ونقل و لجستیک نیز بسیار افول خواهد کرد؛ که البته حالا که چند وقتی است
از کرونا می گذرد و شرکت ها دوباره فعالیت هاي خود را از سر گرفته اند می بینیم که بعید است وابستگی شرکت هاي دنیا به

زنجیره هاي تامین بین المللی قطع شود.



عملیات سخت بهسازي

منبع: تیتر برترشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/09/30

حمید رستگار کارشناس صنعت حمل ونقل ...

حمید رستگار کارشناس صنعت حمل ونقل به طور کلی، طرح هاي بهسازي آزادراه ها به منظور تحقق اهداف سه گانه «ارتقاي
ایمنی»، «افزایش ترابري روان» و «افزایش سطح سرویس و به تبع آن افزایش ظرفیت» اجرا می شوند. این اقدام با توجه به شناسایی
وضعیت موجود آزادراه و بر اساس انواع مشخص شده بهسازي که شرح مفصل آن در نشریه «شرح خدمات همسان مطالعات طرح
هاي بهسازي راه» آورده شده است، انجام می شود. شناسایی وضعیت آزادراه با مطالعات توجیه اولیه و بررسی شرایط موجود و
نیازهاي فعلی منطقه آغاز شده و خروجی آن، اخذ تصمیم براي بهسازي راه موجود یا احداث راه جدید خواهد بود. بدیهی است

 
عملیات بهسازي باید بر اساس یکی از انواع مشروحه در نشریه «شرح خدمات همسان مطالعات طرح هاي بهسازي راه» انجام شود. 

بهسازي در قراردادهاي مشارکتی در قراردادهاي مشارکتی، معمولاً بهسازي با تجدید رویه آسفالتی آزادراه بعد از گذشت حدود 12
سال از شروع بهره برداري تعریف می شود که با توجه به شرایط بهره برداري و نحوه نگهداري، به خصوص در زمانه فعلی، نیازمند
تجدید نظر کلی خواهد بود. با توجه به فرسودگی و استهلاك رویه آزادراه ها که مستقیماً وزن و اثرات ناشی از تردد سریع وسایل
نقلیه را به جسم راه منتقل می کند، این قسمت از آزادراه نیازمند بهسازي و نو شدن دوره اي است. در این رابطه و در قراردادهاي
مشارکتی و بر اساس ماده 30 آیین نامه اجرایی قانون مشارکت، اجرا و تامین هزینه مربوط به صورت 100 درصد با سرمایه گذار
است. البته برآوردي ریالی هم براي انجام این مهم در قراردادهاي مشارکت پیش بینی شده که به دلیل افزایش شدید بهاي مصالح
مصرفی مانند قیر و...، با واقعیت هزینه هاي امروز بسیار فاصله دارد. مسائل و مشکلات آنچه در مرحله بهسازي بسیار مهم است توجه
به نیازهاي جدیدي است که در اثر بهره برداري از راه ساخته شده، مورد نیاز شرایط و زمان فعلی است که مهم ترین و رایج ترین آن
بازسازي رویه آسفالتی فرسوده است که در قسمت هاي زیادي نیز تخریب شده و بعضاً هم مورد ترمیم قرار گرفته است، ولی براي
تامین تردد ایمن مناسب نبوده و لازم است با یک لایه آسفالتی جدید روکش شود. مشخصات این لایه با توجه به اطلاعاتی شامل
شرایط فعلی و نیازهاي آتی راه محاسبه، طراحی و آماده می شود. امروزه با توجه به افزایش سرسام آور قیمت قیر، انجام عملیات
بهسازي و همچنین نگهداري راه با مشکلات جدي روبه رو شده است. ارتباط تنگاتنگ و عملکردي بین نگهداري و بهسازي آزادراه ها
باعث می شود که عدم انجام نگهداري صحیح و به موقع، تخریب زودهنگام رویه آسفالتی آزادراه ها را ایجاد کرده و بهسازي راه را با
مشکل جدي و زودهنگام مواجه کند. به منظور ایجاد لایه مستحکم سازه اي در زیر لایه روکش بهسازي، لازم است که قسمت هایی
از لایه آسفالت موجود که تخریب شده و داراي استحکام کافی نیست، برداشته شده و با آسفالت جدید جایگزین شود. به هر میزان که
تخریب جاده از حد عرف بیشتر شود، که این امر معمولاً ناشی از نگهداري نامناسب و ترمیم دیرهنگام آسفالت موجود به علت گرانی
قیر، مدیریت غیراصولی و عدم تامین اعتبار کافی است، عملیات بهسازي سنگین تر و گران تر شده و در نتیجه نیازمند بودجه بیشتر

 
است. 

هزینه قیر مصرفی در یک کیلومتر آسفالت روکش به ضخامت پنج سانتی متر در یک آزادراه چهارخطه با عرض 24 متر و تعویض
قسمتی از آسفالت موجود با آسفالت جدید، با توجه به قیمت قیر در آذرماه 1400، حدوداً معادل سه میلیارد تومان است که خود رقم
بسیار بالایی است و تامین آن از سوي سرمایه گذار به تنهایی بسیار سخت و دور از دسترس است. البته این مساله تنها به قیر ختم
نخواهد شد، در موقعیت فعلی شاهد افزایش قیمت بی سابقه در تمام ردیف هاي مرتبط با بهسازي هستیم که باعث شده تامین
سرمایه لازم براي بهسازي با مشکل مضاعف روبه رو شود. هم اکنون با توجه به شرایط اقتصادي کشور، تورم بالا و افزایش شدید بهاي
اکثر اقلام مرتبط با بهسازي، هزینه سرمایه گذاري براي اجراي یک کیلومتر بهسازي شامل آسفالت روکش، آسفالت جایگزین، تعویض



حفاظ ها، خط کشی، شانه سازي و... بالغ بر هفت میلیارد تومان خواهد شد. اکنون که زمان بهسازي اکثر آزادراه ها فرا رسیده و حدود
15 تا 20 سال از زمان عقد قراردادها گذشته است و قیمت قیر نیز در فاصله سال هاي 1381 تاکنون، هزار برابر شده و مضافاً اینکه
در شرایط جنگ اقتصادي فعلی نیز قرار داریم، استناد به شیوه هاي ذکرشده در متون قرارداد و آیین نامه اجرایی قانون مشارکت و در
نتیجه انتظار غیرممکن از سرمایه گذار داشتن، نتیجه اي جز خرابی این سرمایه هاي ملی را به دنبال نخواهد داشت. بدون همکاري
بخش عمومی در تامین قیر و منابع مالی مورد نیاز براي بهسازي، انجام این مهم بسیار مشکل بوده و چه بسا غیرعملی خواهد بود.
لازم است که بخش عمومی (دولت) فعالانه وارد عمل شده و با ایجاد سازوکار مناسب در جهت تامین منابع مالی و سایر نیازهاي
قانونی مورد نیاز اقدام کند. موضوع دیگر در زمان بهسازي، موارد جدیدي است که مورد نیاز بهره برداري از محور در زمان فعلی است،
از جمله نیاز به تعویض جداکننده ها (نیوجرسی ها، حفاظ ها)، ایجاد ورودي هاي استاندارد جدید در محور، ساخت تاسیسات جانبی
جدید و... که اغلب ناشی از ارتقاي استانداردهاي بهره برداري بوده و قسمتی نیز به نیازهاي منطقه اي ارتباط دارد و لازم است در
زمان بهسازي آزادراه ها مورد توجه جدي مدیران قرار بگیرد و ضمن ایجاد هماهنگی بین سازمان هاي مختلف، اعتبار لازم براي
اجراي به موقع آنها تامین شود. در زمینه اجرایی نیز لازم به ذکر است که انجام عملیات بهسازي به دلیل همزمانی با ترافیک عبوري
حداکثري (12 سال پس از بهره برداري) و لزوم حرکت ماشین آلات حمل مصالح و سایر تجهیزات بهسازي از زیرگذرها و نقاط عبور

 
اجباري، صعوبت خاص خود را نیز به دنبال داشته و هزینه بهسازي و به تبع آن میزان سرمایه گذاري را افزایش خواهد داد. 

نتیجه گیري و اهم پیشنهادها آزادراه ها نیازمند توجه جدي هستند، چنانچه این مهم با تاخیر مواجه شود، ضمن خرابی زودهنگام
این سرمایه هاي ملی، جبران آن نیز به سادگی ممکن نخواهد بود. در چند سال اخیر با بروز مشکلات متعدد در این عرصه، روند
سرمایه گذاري جدید در بخش آزادراه ها رشد منفی داشته و تقریباً صفر شده است. مساله بهسازي در کنار سایر مسائل از جمله
نگهداري، مالیات، نرخ عوارض، نرخ سود سالانه، محاسبه سود، کاهش ارزش سرمایه گذاري و...، مانع عمده بر سر راه سرمایه گذاري
جدید و حفظ سرمایه هاي موجود بوده و چنانچه مورد توجه مدیران قرار نگیرد و سازوکار مناسب و موثر اندیشیده نشود، این بخش
مولد از اقتصاد کشور که در شرایط فعلی می تواند ادامه اشتغال و پویایی بخش صنعت آزادراهی را به دنبال داشته باشد به کلی
تعطیل خواهد شد. در ادامه اهم موارد به صورت پیشنهاد جهت جلب نظر مدیران آورده شده، امید که مورد توجه جدي قرار گیرد و با
همکاري موثر بخش عمومی و خصوصی، این صنعت مولد و اشتغال زا مجدداً احیا شود:  تامین قیر مورد نیاز توسط بخش عمومی
(دولت)  هماهنگ سازي نیازهاي منطقه اي (کاهش فشار مدیران بخشی و کاربران منطقه براي ایجاد دسترسی اختصاصی)  تعیین و
ابلاغ نرخ عوارض عبور به صورت سالانه، متناسب با افزایش هزینه هاي نگهداري و بهسازي آزادراه ها، باقیمانده سرمایه گذاري و
کشش اقتصادي منطقه  تامین منابع مالی پایدار براي بهسازي آزادراه ها  تدوین برنامه هاي زمانی و مالی شفاف و عملی براي حفظ
تداوم نگهداري مطلوب در آزادراه ها  توجه به آخرین استانداردهاي مربوطه در زمان احداث آزادراه ها (نیاز کمتر به توسعه
استانداردها در زمان بهسازي)  تدوین لوایح موثر در امر بهسازي، براي جایگزینی موارد قراردادي و آیین نامه اجرایی  توجه جدي و

اجراي موثر تبصره پنج ماده واحده قانون سرمایه گذاري در آزادراه ها.



دوره تولید آسان نفت تمام شد/ واردات گاز از ترکمنستان در حال نهایی شدن

است

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/09/30

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه واردات گاز از ترکمنستان در حال نهایی شدن است و کار به خوبی پیش می
رود گفت: مخازن نفت و گاز ایران در دنیا پیچیده ترین مخازن هستند و دوره تولید آسان نفت تمام شده و اولویت ما در صنعت نفت

 
فناوري است. 

به گزارش پایگاه خبري آرمان اقتصادي، محسن خجسته مهر امروز در حاشیه مراسم گرامی داشت روز ملی پژوهش در جمع
خبرنگاران درباره افزایش ظرفیت تولید گاز اظهار کرد: اولین ردیف فاز 14 پارس جنوبی با ظرفیت شیرین سازي حدود 12 میلیون

 
متر مکعب در روز به بهره برداري می رسد. همچنین توسعه فاز 11 با شتاب خوبی جلو می رود. 

وي با بیان اینکه اولویت ما توسعه فاز 11 است، گفت: سال آینده بخشی از تولید فاز 11 به مدار می آید و از ظرفیت خالی شیرین

 
سازي سایر فازها و سکوي فاز 12 استفاده می کنیم تا سریعتر به تولید برسیم. 

 
برنامه ریزي براي افزایش تولید گاز در سال آینده 

مدیرعامل شرکت ملی نفت با بیان اینکه برنامه خوبی براي افزایش تولید گاز در سال آینده داریم، تاکید کرد: اولین فاز میدان گازي

 
کیش با حدود 130 میلیون متر مکعب همچنین ظرفیت جدید تولید گاز در شرکت مناطق نفت مرکزي برنامه ریزي شده است. 

خجسته مهر با بیان اینکه همچنین 10 طرح ضربتی را آغاز کردیم و وارد مرحله مناقصات شده ایم که ظرفیت خوبی براي سازندگان
داخلی و اشتغال در پی خواهد داشت، تاکید کرد: برنامه ما این است تا ظرف هشت سال آینده به تولید یک میلیارد و 500 میلیون

 
متر مکعب گاز برسیم. 

 
وي درباره تمدید قرارداد گازي با ترکیه نیز گفت: مذاکرات درباره تمدید قرارداد با این کشور در حال انجام است. 

 
براي تهاتر مشکلی نداریم 

خجسته مهر با اشاره به ساز و کار فروش نفت اظهار کرد: فروش تابع قوانین و مقرراتی در بخش مالی، بازاریابی و فروش است و هر
مجموعه اي که شرایط لازم را داشته باشد می تواند نفت خریده و بفروشد، اظهار کرد: ما براي عمده گازهایی که سوزانده می شوند

 
پروژه داریم و اکنون کار ما این است که به پروژه ها شتاب بدهیم و موانع را برطرف کنیم تا گازها را جمع آوري کنیم. 

مدیرعامل شرکت ملی نفت با بیان اینکه در پارس جنوبی 100 میلیون دلار براي این پروژه ها سرمایه گذاري و مناقصات آن برگزار
می شود و از بخش هاي مختلف دعوت می کنیم در پروژه ها مشارکت داشته باشند، اظهار کرد: ما براي تهاتر هرگونه خدمات و ساز و

 
کاري که قانون اجازه بدهد مشکلی نداریم. 



به گفته وي مذاکرات براي تهاتر در حال انجام است ولی هنوز به جمع بندي نرسیدیم. به محض طی شدن مراحل قانونی، اجرا خواهد

 
شد. 

خجسته مهر در مورد تامین گاز زمستان گفت: تمام سعی و برنامه ما این است که در زمستان مشکلی نداشته باشیم ولی این موضوع
رافع مسئولیت مردم نیست، بلکه یک وظیفه ملی است که مردم نیز در مصرف صرفه جویی کنند حتی اگر گاز به میزان لازم براي

 
تخصیص وجود داشته باشد. 

به گفته مدیرعامل شرکت ملی نفت نباید اجازه دهیم گاز به صورت نابسامان و لجام گسیخته مصرف شود. باید گاز در اختیار صنعت و

 
توسعه آن قرار گیرد و همچنین صادر کرده و این منابع را تبدیل به ثروت کنیم. 

خجسته مهر همچنین در مراسم گرامی داشت روز ملی پژوهش، اظهار کرد: صنعت نفت چند ویژگی مهم دارد؛ تولیدي، اقتصادي،
علمی و جهادي. مجموعا 1200 میلیارد بشکه معادل نفت زیر زمین کشف شده که ذخایر نفت خام، گاز طبیعی، مایعات گازي و

 
میعانات گازي است. 

وي با بیان اینکه حدود یک تریلیون دلار نفت از ابتداي انقلاب اسلامی فروخته ایم اما پرسش اساسی این است که سهم فناوري چقدر

 
است؟ گفت: سرمایه زیرزمینی مزیت رقابتی ما نیست، این موضوع زمانی می تواند مزیت باشد که بتوانیم از آن تولید کنیم. 

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: نیاز اولویت دار ما در صنعت نفت فناوري است؛ هر جا کم آوردیم، فناوري نبود. در دولت

 
سیزدهم باید اتفاقی تازه در صنعت و در بخش فناوري رقم بخورد. 

معاون وزیر نفت با اشاره به اینکه در شرایط کنونی کمتر از 30 درصد منابع موجود را با فناوري هاي موجود می توان برداشت کرد،

 
گفت: این یک معنا دارد؛ اگر می خواهیم ذخایر موجود را به ثروت تبدیل کنیم باید از علم و فناوري بهره ببریم. 

 
آمادگی براي افزایش سهم فناوري 

خجسته مهر با بیان اینکه علم و فناوري هم ثروت و هم قدرت می آورد، اگر اقتدار می خواهیم باید از علم و فناوري مدد بگیریم،
افزود: از پیروزي انقلاب اسلامی تاکنون بیش از یک تریلیون دلار نفت فروختیم، پرسش اساسی این است که سهم فناوري چقدر

 
است؟ 

وي افزود: در شرکت ملی نفت ایران با توجه به تأکیدات اسناد بالادستی می خواهیم سهم قابل توجهی براي تولید ثروت از مخازن
زیرزمینی داشته باشیم و در این راه باید از حداکثر نقش فناوري استفاده کنیم، امروز می توانیم ادعا کنیم که باید ظرفیت جذب و

 
انتقال فناوري را در کشور بالا ببریم. 

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با تأکید بر اینکه ذخایر هیدروکربوري مزیت اقتصادي ما است، گفت: لزوماً سرمایه هاي زیرزمینی ما
مزیت رقابتی ما نیست و زمانی مزیت می شود که به مدد علم و فناوري تبدیل به ثروت شود. براي صنایع بزرگ ما این عیب اساسی

 
است که سهمی در فناوري نداشته باشند و این یک هشدار جدي است. 



خجسته مهر از آمادگی این شرکت براي افزایش سهم فناوري در این صنعت خبر داد و با تأکید بر اینکه نیاز اولویت دار در صنعت
نفت، فناوري است، اظهار کرد: در بخش عرضه نیز باید با آمادگی کامل نیاز شرکت ها را بشناسند. ما نیز باید مسائل اصلی نفت و گاز

 
را جلو چشم شرکت هاي فناور قرار دهیم. 

وي با بیان اینکه در دولت سیزدهم باید اتفاق جدیدي را در صنعت نفت و در بخش فناوري رقم بزنیم و ظرفیت زیادي در بخش هاي
مختلف صنعت نفت وجود دارد تا الگوي بهینه اقتصادي و قراردادي تدوین کنیم، گفت: در حال تدوین بهترین الگوي بهینه اقتصادي

 
و قراردادي هستیم و در این راه از معاونت پژوهش و فناوري رئیس جمهوري کمک می گیریم. 

انتهاي پیام



افزایش تولید 80 میلیون بشکه از چاه هاي کم بازده نفت و گاز

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/09/30

وزیر نفت گفت: در حال حاضر 5500 حلقه چاه نفتی و گازي در کشور وجود دارد که با توجه به توان دانش بنیان می توانیم

 
تولید 80 میلیون بشکه معادل نفت و گاز از این چاه هاي کم بازده با کمترین ریسک و سرمایه داشته باشیم. 

به گزارش آرمان اقتصادي، جواد اوجی امروز در مراسم روز ملی پژوهش با بیان اینکه هر حلقه چاه 10 تا 12 میلیون دلار هزینه دارد
و یک و نیم سال هم زمان حفاري آن طول می کشد، اظهار کرد: می توانیم با استفاده از توان دانش بنیان ها بالغ بر 700 حلقه چاه را

 
افزایش بهره وري داده و تولید زودهنگام داشته باشیم. 

وي با بیان اینکه کشور ما در حوزه کارافرینی و افزایش درآمد ملی صاحب سرمایه هاي گران قیمتی است تاکید کرد: سالانه 4000
نخبه در کشور ظهور می کند که پرورش آن ها نیازمند سرمایه کلانی است، چراکه اگر نخبگان مورد بی مهري قرار بگیرند، کم انگیزه

 
می شوند و همان گونه که مقام معظم رهبري فرمودند کسانی که سیاه نمایی و باعث مهاجرت نخبگان شوند خیانت کرده اند. 

او تاکید کرد: یکی از راه هاي اشتغال زایی استفاده از نخبگان بوده و امروز عزم صنعت نفت نیز بر همین اساس استوار شده تا از  این

 
سرمایه استفاده کند چراکه به اشتغالزایی به خصوص در مناطق کم برخوردار منجر خواهد شد. 

وزیر نفت با بیان اینکه در حال حاضر بالغ بر 50 درصد صادرات کشور به صورت خام و نیمه خام است اظهار کرد: این خام فروشی

 
ضعف بزرگی است چراکه استفاده از توان شرکت هاي دانش بنیان می تواند ایجاد ارزش افزوده اشتغالزایی و ارزآوري کند. 

اوجی با بیان اینکه صنعت نفت امروز به شرکت هاي دانش بنیان نیاز دارد، گفت: علی رغم اینکه بیش از صد سال از تولید و اکتشاف

 
نفت می گذرد اما روش هاي تولید در بخش هاي بالادست و پایین دست همچنان به صورت سنتی هستند. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر عمده چاه ها از 30 تا 50 هزار بشکه به 1000 تا 2000 بشکه رسیدند که شرکت هاي دانش بنیان با
کمک در این زمینه می توانند توان تولید را افزایش دهند، گفت: ما تاکنون براي توسعه میادین صفر تا صد پروژه را به شرکت هاي
داخلی یا خارجی واگذار می کردیم که افزایش تولید داشته باشند اما در برنامه جدید جدا از توسعه مخزن نگاه ما به این موضوع چاه

 
محور است. 

او با اشاره به اهمیت بهینه سازي مصرف انرژي اظهار کرد: با توجه به روند مصرف گاز در دومین حوزه اي که نیاز به کمک دانش
بنیان ها داریم، استفاده بهتر از انرژي است؛ تولید گاز 970 میلیون متر مکعب است که 840 متر مکعب آن به شبکه سراسري تزریق
می شود؛ البته قرار بود تا پایان برنامه ششم رقم تولید به 1200 میلیارد متر مکعب برسد که به دلیل عدم سرمایه گذاري به این عدد

 
دست نیافتیم. 

وزیر نفت ادامه داد: با این حال اکنون برنامه جدي داریم که توسعه میادین گازي و حفظ و نگهداشت و افزایش تولید از سال آینده

 
رقم بخورد و تولید گاز 40 تا 50 میلیون متر مکعب افزایش یابد و به ظرفیت 1.2 میلیارد متر مکعبی برسیم. 



اوجی با بیان اینکه هرچند افزایش تولید و روند توسعه میادین گازي در دستور کار است اما با افزایش سالانه 10 تا 12 درصدي
مصرف خانگی و نیروگاهی میزان تولید جوابگو نیست، گفت: بنابراین مصرف باید بهینه باشد، به عبارت دیگر همان گونه که عرضه

 
افزایش می یابد مصرف نیز باید کنترل شود. 

وي با بیان اینکه 50 تا 60 میلیون مترمکعب گاز مشعل سوزانده می شود که در این زمینه قبلا طرح آماك مطرح شده بود اما امروز
جوابگو نیست، اظهار کرد: بنابراین در این حوزه با استفاده از توانمندي شرکت هاي دانش بنیان قادریم ظرف چهار تا پنج سال آینده

 
گازهاي همراه را جمع آوري کرده و خوراك واحداي صنعتی از جمله پتروشیمی ها شود. 

وزیر نفت با بیان اینکه ما اکنون بعد از روسیه و عراق سومین کشوري هستیم که گازهاي همراه نفت را می سوزانیم که نسل آینده
قطعا ما را نمی بخشد، گفت: در حوزه صنایع تکمیلی پتروشیمی اتفاقات خوبی رقم خورده و اشتغالزایی در مناطق کم برخوردار و

 
ایجاد ارزش افزوده و جلوگیري از خام فروشی از جمله آنها بوده است. 

به گفته اوجی، امروز صنعت نفت در چهار حوزه چاه هاي کم بازده، بهینه سازي مصرف گاز، زنجیره تکمیلی صنایع پتروشیمی و فلرها

 
نیاز به همکاري شرکت هاي دانش بنیان دارد و ما نیز حمایت هاي لازم را جهت دستیابی به اهداف مورد نظر خواهیم داشت. 

انتهاي پیام



افزایش سن بازنشستگی، به نفع دولت به ضرر مردم

منبع: ایمناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/09/30

واکنش کارشناسان و فعالان نسبت به طرح افزایش سن بازنشستگی که در لایحه بودجه پیشنهادي 1401 آمده، از مباحثی
است که در مورد آن نقدهاي فراوان شده و موافقان و مخالفانی را به دنبال داشته است.

 
افزایش سن بازنشستگی، به نفع دولت به ضرر مردم 

واکنش کارشناسان و فعالان نسبت به طرح افزایش سن
بازنشستگی که در لایحه بودجه پیشنهادي 1401 آمده، از
مباحثی است که در مورد آن نقدهاي فراوان شده و موافقان و

 
مخالفانی را به دنبال داشته است. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، در لایحه بودجه 1401، حداقل و
حداکثر بازنشستگی تمامی مستخدمین مرد و زن به هر میزان
سابقه خدمت در صندوق سازمان تأمین اجتماعی دو سال
افزایش یافت. همچنین سنوات خدمت مورد قبول براي
بازنشستگی تمامی مستخدمین مرد و زن داراي حداقل مدرك

کارشناسی معتبر در تمامی صندوق هاي بازنشستگی اعم از کشوري و لشکري و سازمان تأمین اجتماعی دو سال افزایش خواهد یافت.
بر همین اساس، محاسبه حقوق بازنشستگی در تمامی صندوق هاي بازنشستگی اعم از کشوري، لشکري، سازمان تأمین اجتماعی بر

 
اساس متوسط حقوق سه سال آخر زمان اشتغال خواهد بود. 

گفتنی است در شرایطی این خبر منتشر شد که کارشناسان، انجمن ها و فعالان واکنش هایی به این طرح داشته با این توجیه که
جزئیات طرح افزایش سن بازنشستگی، واضح نیست. این در حالی است که بر اساس آنچه در لایحه بودجه پیشنهادي دولت آمده
است؛ آئین نامه اجرایی مورد نیاز این قانون که در مواردي که مدت خاصی پیش بینی نشده است حداکثر سه ماه پس از ابلاغ قانون

 
بودجه به تصویب هیئت وزیران رسیده و براي سال آینده اجرایی می شود. 

مخالفان و موافقان افزایش سن بازنشستگی همان طور که اشاره شد طرح افزایش سن بازنشستگی، با ابهاماتی همراه است که به
اعتراض و گلایه هاي بی شماري منتهی شده است. از سویی عده اي که ظاهراً از موافقان این طرح هستند معتقدند که با توجه به
اینکه امید به زندگی و طول عمر بالا رفته است، همزمان خدمات بهداشتی و درمانی هم مانع از بسیاري بیماري ها و مرگ ومیرهاي
زودرس شده است. بنابراین سن بازنشستگی گذشته کارآمد نیست و باید افزایش پیدا کند. در طرف مقابل مخالفانی قرار دارند که

 
حتی جمعی از آن ها در شهرهاي اصفهان و اهواز به نحوه اجرا و اصلاح همسان سازي مستمري هاي خود اعتراض کردند. 

این بازنشستگان خواستار آن شدند که به مطالبات آن ها در ارتباط با موضوع همسان سازي و برخی مشکلات درمان پاسخ داده شود.
این گروه بر این عقیده اند که افزایش سن بازنشستگی موضوعی نیست که بخواهد در لایحه بودجه درج شود. به همین دلیل لازم
است گروه اجتماعی عواقب تصویب این موضوع را مدنظر قرار دهد و با نظر شرکاي اجتماعی این موضوع را بررسی و معایب آن را



 
دیده و در نهایت آن را از لایحه خارج کند. 

براي اجراي یک طرح ملی و کشوري، باید تمامی ابعاد آن شفاف سازي شود. در حالی که نکات مبهم در این طرح زیاد است. به

 
عبارتی نباید به یک باره و بدون کار کارشناسی چنین موردي به لایحه بودجه اضافه شود. 

در این زمینه اکبر شوکت، عضو سابق هیئت امناي سازمان تأمین اجتماعی اظهار می کند: این موضوع خلاف قانون است چراکه در
قانون رفاه و تأمین اجتماعی با 30 سال سابقه فرد بازنشسته می شود و اینکه یک باره و فقط براي اینکه اعتبارات دولت، افزایش یابد،

 
این مورد را آورده اند. بدون در نظر گرفتن شرایط کارگري. 

وي تصریح می کند: این قانون یک طرفه است و فقط به سود دولت خواهد بود و به طور حتم جامعه کارگري با آن مخالف خواهد بود.

 
چه بسا تصویب این موارد باعث نارضایتی جامعه کارگري و کارمندي خواهد شد. 

عضو سابق هیئت امناي سازمان تأمین اجتماعی همچنین در مورد پرداخت میانگین سه سال آخر مستمري به بازنشستگان اظهار می
کند: این موضوع نیز به ضرر بازنشستگان خواهد شد چراکه میانگین ریالی دستمزد سه سال آخر درست نبوده و باید درصد اضافه

 
شدن به حداقل حقوق پایه در نظر گرفته شود و رقم ریالی نباید مدنظر باشد چون فقط به ضرر بازنشستگان و کارگران خواهد شد. 

همچنین علی دهقان کیا، رئیس کانون بازنشستگان و مستمري بگیران تأمین اجتماعی تهران با مخالفت با تبصره اشاره شده در
ارتباط با افزایش سن بازنشستگی می گوید: ما با اصل موضوع مخالفیم ضمن اینکه دولت بهتر است بدهی هاي خود را ابتدا پرداخت
کند و در ادامه این موضوعات را پیگیري و اجرا کند. در این شرایط مالی، سازمان تأمین اجتماعی و بدهی هاي دولت به این سازمان

 
به هیچ عنوان اصلاح پارامترها در قالب افزایش سن بازنشستگی درست نیست. 

 
ابهامات لایحه پیشنهادي دولت حال پرسش آن است چه ابهاماتی در این بند از لایحه پیشنهادي دولت وجود دارد؟ 

رضا عسگري، کارشناس اقتصادي در گفت وگو با ایمنا با تأکید بر غیر کارشناسانه بودن این لایحه می گوید: نخستین ابهام موجود در
لایحه مذکور نامشخص بودن مشاغل و افراد مشمول این طرح پیشنهادي است. اینکه آیا مشاغل سخت هم جز این لایحه می شوند یا

 
خیر و آیا شاغلان اعم از زن و مرد با هر شرایط سنی در این طرح قرار می گیرند؟ 

به گفته وي موضوعی که در این لایحه مشاهده می شود آن است که حرف از همه بیمه شدگان است در صورتی که این عادلانه به
نظر نمی آید. مورد دیگر عبارت مستخدمین است که مشخص نیست منظور استخدام شدگان صندوق هاي لشکري، کشوري و تأمین

 
اجتماعی است یا این بند شامل دیگر کارگران هم می شود. 

این کارشناس تصریح می کند: اما گذشته از ابهامات، ایراد بزرگی که بر این طرح، وارد دارد بی توجهی به افرادي است که نزدیک سن
بازنشستگی بوده و برخی توانی براي ادامه فعالیت ندارند. در حالی که لازم است اگر هم این لایحه به تصویب رسد براي این افراد

 
استثناهایی قائل شود. 

عسگري می افزاید: مورد دیگر آن است که این طرح عاملی بر افزایش بیکاري جوانانی است که در انتظار شغل هستند. زیرا اگر سن

 
بازنشستگی دو سال بیشتر شود افراد جویاي کار هم مدت زمان بیشتري براي باز شدن جاي خالی در انتظار می مانند. 



تصویب چنین طرحی به معناي ناامیدي بیشتر مردم همچنین سید حسن هاشمی، رئیس و عضو هیئت مدیره کانون بازنشستگی
کارگري شهرستان اصفهان در این باره به ایمنا می گوید: دولت در راستاي تأمین بودجه خود پیش بینی هایی را کرده است که یکی
از آن ها افزایش سن بازنشستگی براي کارکنان صندوق هاي کشوري، لشکري و تأمین اجتماعی بوده است. تصمیم برخلاف انتظاري
که عوام از این دولت داشته اند؛ زیرا از ابتدا مدعی حمایت از اقشار مردم بود و امروز بودجه را به گونه اي طراحی کرده است که اصلاً
انتظار نمی رفت. در حالی که عرف آن است که اگر دولت مصمم به تغییر قانونی هم است، در قالب لایحه به مجلس ارائه کرده تا

 
نمایندگان هم فرصت بررسی آن را داشته باشند اما اینکه در این شرایط چنین تغییري پیشنهاد شود کارشناسانه نیست. 

وي خاطرنشان می کند: موضوع دیگر، آن است که علاوه بر افزایش سن بازنشستگی میانگین دو سال، براي محاسبه دستمزد هم به
سه سال رسیده است که این نشان دهنده دست کردن دولت در جیب مردم است. در صورتی که لازم بود دولت در چنین مواردي نظر
جامعه کارگري را هم جویا می شد. نکته مهم تر آن است که در شرایطی چنین لایحه اي پیشنهاد داده شده است که اگر به تصویب

 
رسد با موج زیادي از جوانان بیکار روبرو خواهیم بود. 

این مسئول یادآور می شود: سال هاست که از افزایش آمار نرخ بیکاري خبر می رسد و در چنین شرایطی به جاي تدابیري براي
کاهش این آمار، دولت سن بازنشستگی را افزایش داده است که به غیر از چالش آفرینی براي کارکنان، عاملی هم براي بیکاري بیشتر
در بین جویندگان کار می شود. درخواستی که از مسئولان مربوطه و نمایندگان مجلس داریم آن است که از تصویب این بند از لایحه
ممانعت به عمل آید. چه بسا تصویب آن یاس و ناامیدي بیشتري را براي مردمی به دنبال خواهد داشت که در فقر و شرایط ناخوش

 
اقتصادي به سر می برند. 

گزارش از: نفیسه زمانی نژاد، خبرنگار اقتصادي ایمنا



حزب کمونیست نگران بی ثباتی اقتصادي در سال آینده

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/09/30

«شی جین پینگ» متعهد شده بود که سال 2021 را صرف مهار کسب وکارهاي خصوصی «عنان گسیخته»اي کند که بیش
از حد قدرتمند شده و ریسک زیادي را به دنبال داشته اند.

«شی جین پینگ» متعهد شده بود که سال 2021 را
صرف مهار کسب وکارهاي خصوصی «عنان گسیخته»اي
کند که بیش از حد قدرتمند شده و ریسک زیادي را به

 
دنبال داشته اند. 

به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد، اما
برخوردهاي گسترده نظارتی خسارت هاي زیادي را به بار آورد. بسیاري از موسسات بزرگ، پیش بینی رشد چین را از بالاي 7درصد به
9/ 4 تا 5/ 5درصد کاهش داده اند که پایین ترین نرخ رشد از سال 1990 است. به همین دلیل رهبران چین در نشست اخیر خود

 
ضمن تایید نقش مثبت بخش خصوصی از سیاست مداخله جویانه عقب نشستند. 

یک سال پیش «شی جین پینگ» رهبر چین متعهد شد که سال 2021 را صرف مهار کسب وکارهاي خصوصی «عنان گسیخته» کند
که بیش از حد قدرتمند شده و ریسک زیادي را به دنبال داشتند. سرکوب و البته برخوردهاي گسترده نظارتی که به دنبال آن انجام
شد، دقیقا این کار را انجام داد و در این راه خسارت هاي زیادي را به بار آورد. اما اقتصاد اکنون بسیار متزلزل تر از آنچه بود به نظر

 
می رسد. به نظر نمی رسد که «شی» آمادگی وارد آوردن تکان بیشتر به این قایق در سال جاري را داشته باشد. 

«لورا هی» در گزارش 20 دسامبر براي سی ان ان نوشت، محدودیت هاي مربوط به حوزه هاي فناوري، مالی، آموزش و سرگرمی سهام
را متاثر ساخت و در برهه اي، تریلیون ها دلار ارزش شرکت هاي چینی را در بازارهاي جهانی از بین برد. این محدودیت ها همچنین
باعث شد نیروهاي بسیاري از این شرکت ها اخراج شوند و بخش شغلی تحت فشار قرار گیرد آن هم زمانی که این بخش تقلا می کند

 
راهی براي بازیابی و بهبود خود از همه گیري کرونا بیابد. 

مقررات بیشتر درباره شرکت هاي املاك که سال گذشته شروع به کار کردند، براي سازندگان بزرگی که قبلاً بدهی هاي زیادي
داشتند، دردسر به همراه داشت. املاك و مستغلات - که تقریبا یک سوم تولید ناخالص داخلی چین را تشکیل می دهد - اکنون در
رکود عمیقی قرار دارد و بازیگران بزرگ در آستانه سقوط هستند. بر این بیفزایید شماري از مشکلات دیگر را براي دومین اقتصاد
بزرگ جهان و برخی خطرات جدي که براي دولت چین در سال 2022 وجود دارد و این دولت مجبور به مقابله با آن است. اگرچه
چین از سال 2020 به عنوان تنها اقتصاد بزرگی که در آن سال رشد را تجربه کرد ظاهر شد، اما رشد در سال 2021 سریع تر از آنچه

 
انتظار می رفت کاهش یافت؛ دلیل آن هم شیوع کرونا، اختلالات در زنجیره تامین، بحران برق و بحران املاك و مستغلات بوده است. 

همه آن دردسرها باعث شد پکن در رویکرد خود نسبت به خط مشی هاي سیاسی تجدیدنظر کند. طی یک نشست اقتصادي مهم در



اوایل ماه جاري، رهبران ارشد حزب کمونیست چین «ثبات» را به عنوان اولویت اصلی خود براي سال 2022 اعلام کردند. این
چرخش بزرگی نسبت به نشست سال قبل بود؛ یعنی زمانی که «مهار توسعه سرمایه افسارگسیخته» بر دستور کار آن روزها حاکم بود.

«لري هو» اقتصاددان ارشد چینی در«گروه مک کواري» (Macquarie Group)، در یک یادداشت تحقیقی اخیر گفت: «تاکید بر
ثبات نشان می دهد که رهبران ارشد به طور فزاینده اي نگران خطر بی ثباتی هستند.» وي افزود: «یک سال تشدید مقررات به اعتماد
به نفس کسب وکارها لطمه زده است. اکنون زمان آن فرارسیده که سیاستگذاران کمی عقب نشینی کنند.» انتظار می رود چین به
رغم چالش هایش همچنان در سال 2021 رشد قابل توجهی را ثبت کند. بسیاري از اقتصاددانان رشد تقریبا 8/ 7درصدي را بسیار

 
بالاتر از سطح 6درصدي می دانند که مقامات چینی در اوایل امسال به عنوان هدف تعیین کرده بودند. 

اما سال 2022 داستان متفاوتی است. بسیاري از بانک هاي بزرگ، پیش بینی رشد خود را بین 9/ 4 تا 5/ 5درصد کاهش داده اند که
پایین ترین نرخ رشد از سال 1990 است؛ سالی که تحریم هاي بین المللی به دنبال کشتار میدان تیان آن من در سال 1989 به طور
جدي فعالیت هاي اقتصادي را کند کرد یا کاهش داد. «کریگ سینگلتون» یکی از همکاران چینی در بنیاد دفاع از دموکراسی ها که
یک اندیشکده مستقر در واشنگتن دي سی است، می گوید: «تمرکز قبلی دولت چین بر سرکوب هاي نظارتی و ضد انحصاري به دلیل
رشد اقتصادي بسیار بالاي چین امکان پذیر شد. دیگر چنین نیست؛ زیرا محرك هاي رشد اقتصاد چین به سرعت در حال تمام شدن

 
هستند.» 

 سرکوب رو به فروکش کردن دارد سرکوب بخش خصوصی در اواخر سال 2020 و پس از آن آغاز شد که «جک ما» از بنیان گذاران
علی بابا - که یکی از شناخته شده ترین نخبگان تجاري چین است - سیستم مالی این کشور را طی یک سخنرانی جنجالی به باد
انتقاد گرفت. عرضه اولیه عمومی براي شرکت با عنوان « Ant Group »  به سرعت به حالت تعلیق درآمد. از آن زمان، زندگی نه

 
تنها براي Ant Group بلکه براي تعدادي از شرکت هاي دیگر نیز دشوارتر شده است. 

«علی بابا» (BABA)، «تنسنت» (TCEHY) و دیگر شرکت ها به دلیل رفتارهاي ضدرقابتی یا بازجویی شده یا مورد استنطاق قرار
گرفتند. دولت چین همچنین اقداماتی را براي تنبیه شرکت ها درباره جمع آوري داده ها و امنیت ملی، از جمله اپلیکیشن حمل
ونقلی «Didi» انجام داد. این شرکت مدت کوتاهی پس از رخ نمایی در وال استریت توسط مهارگرها (regulators) له و لورده شد

 
و در نهایت اعلام کرد که از فهرست خارج می شود و به هنگ کنگ می رود. 

منطقی در پس موضع سخت پکن در قبال چنین شرکت هایی وجود دارد. از نظر «شی» مهار شرکت هاي خصوصی راه حلی براي
رفع نگرانی هاي دیرینه درباره حقوق مصرف کننده، حریم خصوصی داده ها، بدهی هاي اضافی و نابرابري اقتصادي است. به عبارت
دیگر، این درباره رام کردن افراط هاي سرمایه داري و استقبال از سابقه سوسیالیسم در کشور است؛ اما تعادلی وجود دارد که باید به
آن رسید. اکنون که پکن با چشم انداز «فرود» سخت اقتصادي مواجه است، به نظر می رسد این کشور از موضع سختی که در قبال

 
بخش خصوصی اتخاذ کرده بود، عقب نشینی کند. 

رهبران چین در نشست اخیر خود نقش مثبتی را که سرمایه خصوصی در اقتصاد ایفا می کند، ستایش کردند؛ تغییر لحنی آشکار در
مقایسه با نحوه صحبت آنها در یک سال پیش. آنها پس از این نشست در بیانیه اي گفتند: «به ناچار اشکال مختلفی از سرمایه در
اقتصاد بازار سوسیالیستی وجود خواهد داشت. سرمایه باید نقش مثبت خود را به عنوان یک عامل تولید ایفا کند؛ درحالی که نقش
منفی اش باید به طور موثر کنترل شود.» به گفته «هو» از مک کواري، این پیام نشان می دهد که «اوج مقررات پشت سر ماست.» او

 
افزود: «کنترل دولتی مهم است؛ اما حزب نیز نمی خواهد سرمایه داري را بکُشد.» 



 تمرکز زیاد بر مشاغل در زمانی که سیاستگذاران چینی تلاش می کنند تا اقتصاد را در سال 2022 به ثبات برسانند، چند عامل
کلیدي در ذهن خواهند داشت. بر اساس بیانیه اي که پس از نشست این ماه منتشر شد، پایین نگه داشتن نرخ بیکاري بار دیگر به
عنوان مهم ترین بخش از مجموعه حوزه هایی که پکن می خواهد روي آن تمرکز کند، فهرست شد. (سایر اهداف شامل حفظ امنیت
غذایی و انرژي و تثبیت زنجیره تامین است). تاکید بر ایجاد شغل در حالی است که چشم انداز اشتغال در چین بدتر می شود. شرکت
هاي فناوري آموزشی هزاران کارمند خود را پس از محدود کردن تدریس توسط دولت در ماه ژوئیه اخراج کردند. سایر شرکت هاي
فناوري نیز بنا به گزارش ها قصد دارند کارکنان خود را به دلیل سرکوب مشاغل خود کاهش دهند. بحران املاك و مستغلات هم
هست. سازندگان املاك داراي محدودیت نقدي، مانند شرکت بزرگ اورگراند (Evergrande)، مشاغل را رها کرده و دارایی هاي

 
خود را براي سر پا ماندن تخلیه کرده اند. 

نرخ انگشت نماي بیکاري با ثبات که هر ماه توسط دولت منتشر می شود، در سال جاري ثابت مانده است و تنها بین 9/ 4 و 5/
5درصد در نوسان است. اما درخواست هاي مکرر رهبران ارشد در مناسبت هاي مختلف براي تقویت اشتغال نشان می دهد که ممکن
است مشکلی بزرگ تر از آنچه که داده ها نشان می دهند، وجود داشته باشد. «جورج مگنوس»، یکی از همکاران مرکز چین در
دانشگاه آکسفورد و اقتصاددان ارشد سابق UBS می گوید: «من فکر می کنم اشتغال اکنون حساسیت بیشتري نسبت به تولید

 
ناخالص داخلی دارد.» 

درحالی که مجموعه اي از چالش ها، از جمله شیوع کووید و بحران املاك و مستغلات در حال کشیده شدن به سوي بازار اشتغال
هستند؛ اما مگنوس می گوید که سرکوب کسب وکار یک عامل قابل توجه است. بر اساس آمارهاي دولتی، بخش خصوصی 80درصد
از اشتغال را تشکیل می دهد. سینگلتون خاطرنشان کرد که حزب کمونیست چین «روي بیکاري متمرکز شده بود؛ زیرا می ترسید که

 
اخراج هاي دسته جمعی به طور بالقوه موقعیت حزب را به خطر بیندازد.» 

 
منبع: دنیاي اقتصاد 

پربیننده ترین ایران غنی سازي 90درصدي را آغاز می کند؟ خبرهاي خوش از خنثی سازي تحریم ها ترامپ: رییس جمهور چین
قاتل است فقر به 97 درصد خواهد رسید مذاکرات تا پایان اعیاد کریسمس متوقف می شود / مذاکرات را با خوش بینی پیگیري می

 
کنیم 

 
این مطلب برایم مفید است  بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند 



اینجا از بی آبی ماهی تولید می شود!

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/09/30

مزرعه آبزي پرور کریمان کرمان موفق شده است از گردش هفتگی تنها یک لیتر در ثانیه آب، یک تن ماهی قزل آلا برداشت
کند.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان از کرمان، ظهر یکی از
روز هاي بارانی کرمان است که قرار است همراه با تعدادي
از عوامل مجموعه آبزي پروري مهرکریمان راهی مزرعه

 
پرورش ماهی شویم. 

هوا سرد است و باران شب گذشته امکان تنفس را بهتر
فراهم کرده است همراه با یک تیم تولید کننده تلویزیونی و دو نفر از تیم متخصص شیلات شاغل در شرکت آبزي پرور، راهی مزرعه

 
می شویم. 

مرکز شماره 15 مهارت آموزي و توان افزایی زیرنظر سازمان نظام مهندسی کشاورزي ومنابع طبیعی کرمان که وظیفه اش تربیت

 
مسئول فنی آبزي پروري است. 

آقاي کریمی مدیرعامل شرکت آبزي پرور و بانی این طرح است مدیر فعالی که پا به پاي عوامل مجموعه کار می کند و از هیچ چیز

 
حتی خم شدن وجمع کردن بچه ماهی که روي زمین بدون آب افتاده ابا ندارد. 

 
 



مجموعه مزرعه از 4 استخر 60 مترمکعبی از جنس فایبرگلاس با روکش فلزي و سیستم هاي تهویه شیمیایی، فیزیکی و بیولوژیکی به

 
همراه تخلیه وگردش آب خاص تشکیل شده است. 

 
حوضچه دراز سیمانی که بعدا متوجه می شوم کل آب موجود هفتگی این مجموعه است هیچ سنخیتی با مجموعه ندارد. 

کریمی تحصیل کرده رشته سوخت هواپیما است، همراه با همسرش این مجموعه را با هزینه از جیب آن هم با گرفتن تسهیلات بانکی

 
در شرایط تورم راه اندازي کرده است. 

طرح بسیار جالب او هزینه تحقیقاتی 350 میلیون تومانی داشته است، سفر دو نفره به چند کشور در حوزه شیلات و دیدن مزارع
پرورش ماهی داخل کشور کوله باري از تجربه براي این زوج پرتلاش به ارمغان آورده است وماحصل آن تولید یک تن ماهی از آب با

 
دبی یک لیتر درثانیه آن هم از آب خرده مالکی که یک روز در هفته است. 

 
کار عجیبی که در خیلی از نقاط کشور با مقادیر بیشتر اجرا شده، اما شکست خورده است. 

محیط مزرعه بسیار سرد و در حال حاضر پرورش قزل آلاي رنگین کمان در دستور کار است، بین گفتگو ها صحبت از مسیر و بار می

 
شود کنجکاو می شوم، اما ساعتی بعد می فهمم بار بچه ماهی قرار است به استخر وارد شود باید دیدنش جالب باشد. 

 
 

 
این ایده چگونه شکل گرفت؟ 

ایده این کار ابتدا برحسب اینکه ما در مزرعه کشاورزي مان در هفته یک نوبت آب داشتیم همان یک نوبت هم کفاف کار کشاورزي

 
مان را نمی داد، شکل گرفت. 

می دیدیم در سطح روستا قنات 50 سال است آبدهی دارد، اما هنوز هیچ توسعه کشاورزي دیده نشده متوجه شدم از این منابع آبی
درست استفاده نشده به شکل دیمی وغرقابی استفاده شده است ما ابتدا درختان مان را آبیاري قطره اي کردیم دیدیم روش خوبی بود

 
همیشه آب داشتیم در ادامه کار در این منطقه در استخر ذخیره کشاورزي مان که خیلی کوچک بود رهاسازي ماهی را انجام دادیم. 

کریمی وقتی درباره آن روز ها صحبت می کند انگار خاطره شیرینی را مزه مزه می کند: درمنطقه کوه باداموئیه روستاي هنوج ما



هفته اي یک نوبت آب را در استخرذخیره کرده بودیم و در آن قزل آلا رهاکردیم، دیدیم رشد ماهی مناسب است و با توجه به اینکه

 
هیچ دستگاه وهوادهی نبود، اما رشد خوبی داشتند استخرمان سیمانی بود که از قبل براي انجام کار هاي باغ بود. 

 
چه شد که به فکر توسعه پرورش ماهی افتادید؟ 

به همراه همسرم تحقیقات مان را شروع کردیم علاوه برکل ایران چند کشورخارجی را گشتیم، معضلات ومزایاي پرورش ماهی را پیدا

 
کردیم و بعد طرح تکثیرماهی را با استفاده ازیک لیترآب در ثانیه که در هفته یک روز نوبتی به ما می رسید آغاز کردیم. 

 
 

استخر هایی که براي طرح درنظر گرفتیم دقیقا یکی از معایبی که کشف کرده بودیم داشت! استخر هاي سیمانی و یا جنس هاي
دیگر و آلودگی شیمیایی در تولید ماهی دخیل بود ما سعی کردیم با استفاده از جنس خاصی شبیه فایبرگلاس این عیب را در استخر

 
رفع کنیم و تمام آفات و آلودگی تکثیر ماهی را حذف کنیم. 

 
به نظر می آید ایده خوب شما ازسطح استان فراتر رفته است؟ 

بله اکنون مرکزما مرکز نمونه کشوري تولید ماهی است و از سراسر ایران از این استخر ها بازدید می کنند، مرکز شیلات ایران نیز
بازدیدي از این مرکز انجام داده و مراکز تحقیقاتی نیز درخواست بازدید داشته اند وحتی برخی مراکز درخواست اجراي این طرح را در

 
میزان آبی که در دسترس دارند براي ما مطرح کرده اند. 

در نمایشگاه شیلات ایران نیز طرح مان بازدید زیادي داشته است و منجر به پیشنهادات کاري زیادي شد، بازدیدهاي زیادي از طرح ما

 
توسط مسئولین شده است و در حال اخذ مدارك ایزو براي این طرح هستیم. 

 
اقدام بعدي شما بعد از راه اندازي این مرکز چه بود؟ 

با استفاده از مجموعه اي از دانش آموختگان رشته هاي مختلف شیلات این مرکز را توسعه دادیم و استانداردسازي هاي علمی را

 
شروع کردیم. 



 
 

ما از سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی درخواست مجوز آموزشی کردیم و مجوز مرکزمهارت آموزي وتوان افزایی
شیلات کرمان را گرفتیم ودانش آموختگان کشاورزي علاقمند به آبزي پروري را در اینجا پذیرش کردیم و دوره هاي تخصصی آبزي
پروري را برگزار می کنیم و توانستیم دیدگاه بهره برداران وسرمایه گذاران حوزه شیلات را تغییر دهیم، به زودي اولین مسئول فنی
هاي شیلات به مجموعه هاي تولید شیلات وارد می شوند و می تواند تحولی بزرگ در شیلات کرمان ایجاد کند پیش بینی من این

 
است که می توانیم افق شیلات استان درپایان 1400 را ارتقا دهیم. 

 
هر حوضچه یک سرمایه گذاري است؟ 

هر یک از حوضچه ها حالا قابلیت تولید 2 تن ماهی قزل آلا رنگین کمان را دارند، ما حتی از آب خروجی این پرورش ماهی می توانیم
در تولید محصولات کشاورزي استفاده کنیم و خوشبختانه روي گلخانه هاي هیدروپونیک نیز این آب خروجی مانند کود بسیار عالی
عمل کرده است، در پرورش صیفی جات، یونجه و درختان میوه اثر بسیارخوب و تجربه شده اي داشته، ادعا داریم که ارگانیک ترین

 
گوشت ماهی قزل آلا در مزرعه ما پرورش داده می شود. 

 
علت این ممتاز بودن کار شما به پشتوانه تحقیقاتی برمی گردد؟ 

ما در بحث تحقیقات به روش ها بیشتر توجه می کردیم در مهندسی سازه خوشبختانه توانستیم روش هایی پیدا کنیم که با مهندسی
معکوس در مزرعه طرح را پایلوت انجام دادیم هرچند هزینه بالایی براي ما داشت، اما خوشحالیم که در نهایت آن شکل نهایی که

 
بدست آوردیم را با هزینه خیلی کم در اختیار مزرعه دار قرار می دهیم. 



 
 

 
مگر استخر اولیه و پایلوت کار به چه شکل بود؟ 

در روستاي هنوج در نزدیکی شهر کرمان با سرمایه 100 میلیون یک استخر کشاورزي خیلی کوچک در ابعاد 10 در 12 مترمکعب

 
ایجاد کردیم. 

 
در ابتداي کار، اینجا بیشتر بحث تحقیقاتی و پایلوت عملی طرح مان بود تا بتوانیم میزان تولید را با توجه به سطح ارتفاع بسنجیم. 

ما بار اول ظرفیت تولید در ذهن مان نبود بیشتر روي این فکر می کردیم که کارعیب یابی شود و تولید گوشت را با توجه به میزان
تغذیه اي که ماهی ها داشتند سنجیدیم تا بهتر بتوانیم نمونه کارمان را به دیگران معرفی کنیم، در سیستم کار گردش یک لیتر آب
تازه و 9 لیتر آب درحال چرخش را تعریف می کنیم و در یک استخر که 55 مترمکعب گنجایش و حجم داشته باشد با یک لیتر آب

 
در ثانیه هر مترمکعب توان تولید 18 کیلو ماهی را دارد که در مجموع هر 6 ماه یک بار یک تن ماهی از آن برداشت می شود. 

 
روش شما حتی کمکی است براي بالا بردن سرانه مصرف ماهی؟ 

ما حدود 5 هزار حلقه چاه در استان کرمان داریم اگر هرکدام یک تن ماهی تولید کنند می تواند آمار استان را تغییر دهد و با ظرفیت

 
بسیار بالاي تولید ماهی دراستان شرایط مصرف هم تغییر می کند. 

البته نگرانی بزرگی که در همه بازار ها وجود دارد شامل شیلات هم می شود و آن هم حضور دلالان در بازار ماهی و تقلب هایی که

 
حتی درحوزه پرورش ماهی ایجاد می کنند. 

 
شما طرح خود اشتغالی هم براي این نوع تولید تعریف کرده اید؟ 

در طرح خوداشتغالی با پتانسیل و زمین با مساحت کمترنیز طرح ارائه شده است، 120 میلیون تومان پول 100 مترزمین اگر وجود
داشته باشد می تواند به تولید یک تن ماهی بیانجامد وحتی این تولید را می توان هر 6 ماه یک بار انجام داد، اکنون 120 میلیون
تومان براي کار خود اشتغالی عدد بزرگی نیست بلکه شروع مسیر اشتغال زایی است حتی درمناطقی که آب شور شده باشد می توان

 
نوع ماهی را تغییر داد ودستگاه ها واستخر هایی که ما به مزرعه داران ارائه می کنیم فرق خواهد کرد. 



 
 

مزرعه هواي سردي دارد، رمضان نگهبان ماهی هاست براي آن ها غذا آورده وماهی ها با چنان ولع واشتیاقی براي قاپیدن دانه هاي
غذایی به هوا می پرند که تصویر بسیار زیبایی همراه با سر وصداي فراوان ایجاد می کنند، همه بینندگان این صحنه مخصوصا مدیر
پروژه لبخند به لب این صحنه را نگاه می کنند، اینجا مزرعه اي پر از شور زندگی است واین ماهی هاي 300 تا 700 گرمی به اندازه

 
یک بچه انسان بازیگوشی وشیطنت دارند. 

 
 

مصاحبه تمام شده است، ولی من پاي رفتن ندارم، با صداي زنگ حیاط آقاي کریمی سریع خود را به پشت درب رسانده وشخصا در را
براي ورود بچه ماهی هایی که تازه از منطقه سرد لاله زار رسیده اند باز می کند، سطل هاي آب پر از بچه ماهی جابجا می شوند
وحوضچه خالی از ماهی کم کم با حضور بچه ماهی ها پراز نشاطی آبی وزلال می شود، یک بچه ماهی بازیگوش جست وخیز کنان از

 
سطح انتقال آب بیرون پریده و مدیرپروژه مانند غواصی مهربان ، روي زمین زانو زده ومهربانانه او را به سطل آب می رساند. 

گزارش مرضیه السادات حسینی راد



عطر سوغات زمستانه خراسان جنوبی در گلفروشی هاي تهران و مشهد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/09/30

گل نرگس که به عروس زمستان معروف است این روزها عطرش تنها مزارع استان فارس(قطب کاشت گل نرگس) را پر نکرده
بلکه رایحه آن در استان کویري خراسان جنوبی نیز به مشام می رسد. در روستاهاي طبس خانواده هایی هستند که از

پرورش این گل زیبا امرار معاش می کنند.

 
حمیرا حیدریان 

گل نرگس که به عروس زمستان معروف است این روزها
عطرش تنها مزارع استان فارس(قطب کاشت گل نرگس) را
پر نکرده بلکه رایحه آن در استان کویري خراسان جنوبی
نیز به مشام می رسد. در روستاهاي طبس خانواده هایی

 
هستند که از پرورش این گل زیبا امرار معاش می کنند. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی
در گفت و گو با «ایران» گفت: برداشت گل نرگس از مزارع
استان همه ساله از اواخر آبان آغاز می شود و در صورت
وجود شرایط مساعد جوي تا نیمه هاي اسفند ادامه دارد.

 
بیشترین سطح کشت و برداشت گل نرگس با 24 هکتار اختصاص به شهرستان خوسف دارد. 

رضایی با بیان اینکه شهرستان طبس نیز با 5/14 هکتار در رتبه دوم قرار دارد، تصریح کرد: سال گذشته 15 میلیون و 800 هزار
شاخه گل نرگس در خراسان جنوبی برداشت شد و امسال پیش بینی ما برداشت حدود 16 میلیون شاخه بود که با توجه به
خشکسالی، افزایش نسبی دما در اوایل بهار و خصوصاً تابستان محقق نشد؛ همچنین کاهش نسبی دما در آذرماه سال گذشته باعث

 
تغییر در روند رشد گل نرگس و زعفران و کاهش میزان برداشت از این نوع گیاهان شد. 

وي با بیان اینکه شرایط اقلیمی و تغییر وضعیت هوا طی سال گذشته و امسال کاشت و برداشت گل نرگس را تا میزان 40 درصد

 
کاهش داده است، افزود: امسال تولید گل نرگس در خراسان جنوبی به 9 میلیون و 480 هزار شاخه می رسد. 

مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي خراسان جنوبی با اشاره به اشتغال 750 بهره بردارگل نرگس در 39 هکتاراز اراضی استان، اظهار
داشت: طبق پیش بینی به عمل آمده قرار بود از هر متر مربع 41 شاخه توسط بهره برداران برداشت شود اما با توجه به تغییرات

 
جوي، این میزان به 24 شاخه در هر متر مربع کاهش پیدا کرد. 

این مسئول بازار این گل پاییزي و معطر را محدود به داخل کشور عنوان کرد و گفت: بیشتر گل هاي نرگس به استان سیستان و
بلوچستان و شهر مشهد در خراسان رضوي ارسال می شود. همچنین نرگس هاي باکیفیت بالاتر به تهران ارسال می شود. این نکته را
باید گفت که یکی از دلایل کیفیت بالاي عطرگل نرگس خراسان جنوبی به علت کویري بودن اراضی آن است. به طوري که این

کیفیت نیز از سوي انجمن گل و گیاه در استان تهران مورد تأیید کارشناسان قرار گرفته است. 



رئیس شوراي اسلامی روستاي کاشانه نیز گفت: جمعیت روستاي کاشانه 50 خانوار است و پیش بینی می شود که حدود 400 هزار
شاخه گل برداشت شود که از این میزان چیزي حدود 400 میلیون تومان عاید بهره برداران این منطقه می شود. خورشیدي با بیان
اینکه برداشت گل نرگس از 12 هکتار از زمین هاي طبس صورت می گیرد، افزود: این اقدام تا پایان پاییز ادامه دارد. عمده کاشت و
پرورش گل نرگس شهرستان طبس در روستا هاي کریت، پیرحاجات، ازمیغان و خرو و شهر طبس انجام می شود و برداشت گل

 
نرگس در طبس تا فروردین سال بعد ادامه دارد. 

وي با اشاره به اینکه کاشت گل نرگس در باغ ها در بین درختان نخل ها صورت می گیرد بیان کرد: گل هاي نرگس شهرستان طبس
علاوه بر مصرف داخل شهرستان و استان خراسان جنوبی به استان هاي تهران، خراسان رضوي و یزد نیز ارسال می شود.



با تحریم هاي خارجی می توان مقابله کرد

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/09/30

رضایی، معاون اقتصادي رئیس جمهور تصریح کرد: با تحریم هاي خارجی می توان مقابله کرد، زیرا کسانی که تحریم هاي
خارجی را اعمال کرده اند چشمشان به شکست داخلی و تحریم هاي درونی است.

رضایی، معاون اقتصادي رئیس جمهور تصریح کرد: با تحریم هاي خارجی می توان مقابله کرد، زیرا کسانی که تحریم هاي

 
خارجی را اعمال کرده اند چشمشان به شکست داخلی و تحریم هاي درونی است. 

به گزارش بازارنیوز، محسن رضایی معاون اقتصادي رئیس جمهور در جمع کارکنان مرکز فناوري بنُ دا خطاب به نخبگان این مرکز
گفت: شما امتداد جوانان دهه اول انقلاب هستید که وقتی کشور با جنگ تحمیلی مواجه شد و ملت ایران در غربت جهان قرار گرفت،

 
ملت را از غربت نجات دادند. 

 
وي افزود: اکنون نیز شاهد ظلمی تحمیلی هستیم و شما جوانان ادامه دهنده پیشرفت و سربلندي ایران هستید. 

رضایی گفت: ایران در رابطه اي بین المللی در عرصه هسته اي به توافق رسید که البته خیلی مطلوب ما نبود، اما براي آنچه حقانیت

 
خود را نشان دهیم به توافق رسیدیم. 

معاون رئیس جمهور تاکید کرد: امروز نیز در مذاکرات هسته اي جدي تر از همه طرف هاي مذاکره هستیم، اما شاهدیم که مشکل

 
آنان برنامه هسته اي ما نیست، بلکه مشکلشان در این است که قدرتی نوظهور شکل نگیرد و ایران پیشرفته سر بلند نکند. 

وي افزود: اساس تولید و ثروت در کشور از فناوري، نوآوري و خلاقیت می گذرد که اگر در جامعه خلاقیت، نوآوري، پژوهش هاي

 
نوآورانه و حرکت در مرز هاي دانش انجام نشود، فقر و بیکاري گسترش می یابد و مسایل فرهنگی ایجاد می شود. 

 
رضایی گفت: بنابراین سرچشمه تولید، ثروت، تجارت و صادرات به مساله پژوهش و نوآوري بازمی گردد. 

وي افزود: بنیاد بنُ دا و موسسات مشابه در کانون تولید ثروت در کشور قرار دارند که می توانند با ثروت آفرینی سبب رفع فقر،

 
اشتغال زایی و افزایش صادرات شوند. 

معاون رئیس جمهور تصریح کرد: مشکل بزرگ فرار دانش و فناوري است که بیش از فرار مغز ها وجود دارد، زیرا دانش را تولید می

 
کنیم، اما به صنعت و تجاري سازي تبدیل نمی شود. 

رضایی گفت: میان تولید دانش براي مراحل بعدي یعنی صنعتی شدن از قدیم موانعی در اقتصاد کشور وجود دارد و تحریم هاي

 
داخلی ده ها برابر تحریم هاي خارجی است. 

وي افزود: جوانان ما دانش تولید می کنند، اما قبل از صنعتی شدن به علت موانع بسیار خسته می شوند و دانش و فناوري از کشور



 
خارج می شود. 

رضایی گفت: برخی خودشان از کشور خارج نمی شوند، اما دانش را در قالب مقالات خارج می کنند پس باید براي جلوگیري از این

 
مشکل فکر جدي کنیم و فکر جدي این است که تحریم هاي داخلی را برداریم. 

معاون اقتصادي رئیس جمهور افزود: حتی با تحریم هاي خارجی می توان مقابله کرد، زیرا کسانی که تحریم هاي خارجی را اعمال
کرده اند چشمشان به شکست داخلی و تحریم هاي درونی است و اگر ببینند که دانش ما به محصول تبدیل می شود و این محصولات

 
در بازار هاي 15 کشور همسایه و حتی عرصه بین الملل عرضه شود، دیگر به خود اجازه نمی دهند ما را تحریم کنند. 

وي با اشاره به ناتوانی آمریکا براي استمرار تحریم چین و روسیه، گفت: تحریم ناپذیري ما نیز از داخل اقتصاد ایران می گذرد و اگر

 
اقتصاد ملی شکوفا شود تحریم ها بی خاصیت می شوند و دنیا حاضر نخواهد بود به تحریم هاي بی خاصیت ادامه دهد. 

رضایی در پایان به کارکنان شرکت بنُ دا وعده داد که مشکلاتشان را در دولت حتما پیگیري می کند تا رفع شوند و با تمام توان از

 
آنان حمایت خواهد کرد. 

معاون اقتصادي رئیس جمهور پیش از ظهر امروز با حضور در مرکز فناوري بنُ دا از بخش هاي مختلف این مرکز فناورانه که از مراکز

 
دانش بنیان فعال در عرصه انرژي، زیست فناوري و توسعه کسب و کار هاي نوپدید است، دیدن کرد. 

 
/بازار 

برچسب ها: تحریم ، رضایی ، مقابله با تحریم



جاي اصلاحات قوانین «بازنشستگی» در بودجه سنواتی است؟

منبع: ایسناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/09/30

یک کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی با اشاره به تصمیم دولت براي اصلاحات پارامتریک در صندوق هاي بازنشستگی و
گنجاندن بندهایی چون افزایش دوساله سن و سنوات بازنشستگی در لایحه بودجه 1401 گفت: لایحه بودجه، یک ساله است

و با توجه به پایداري و دوام یک ساله اش، گنجاندن اصلاحات پارامتریک در آن جاي سوال دارد.

مجید حسن زاده در گفت وگو با ایسنا، در این باره اظهار کرد: اصلاحات
پارامتریک الزاماتی دارد که باید بر اساس آن الزامات، پیش نیازها و

 
محاسبات بیمه اي، اصلاحات پیشنهاد و توصیه شود. 

وي افزود: نقش محاسبات اکچوئري در اینجا بسیار مهم است. تداوم
اشتغال، اشتغال پایدار، مولفه ها و پارامترهایی که باید اصلاح شوند،
پذیرش اجتماعی و اینکه چه افرادي از این اصلاحات متاثر می شوند همه

 
باید دیده شود. 

این کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی با تاکید بر اینکه اصلاحات پارامتریک در صندوق هاي بازنشستگی باید مبتنی بر محاسبات
بیمه اي صندوق انجام شود گفت: معتقدم اصلاحات پارامتریک باید حتما انجام شود. یک علت به تغییرات ساختار جمعیتی و حرکت
به سالمندي برمی گردد. علت دیگر آنکه نسبت پشتیبانی در تمام صندوق ها اعم از کشوري، نیروهاي مسلح و غیره کاهش یافته و

 
اینها منابع شان باید در بودجه دیده شود. 

حسن زاده افزود: تنها صندوق بیمه اي که روي پاي خودش ایستاده، تامین اجتماعی است. هرچند ضریب پشتیبانی یعنی نسبت بیمه

 
پردازان به مستمري بگیران که اکنون به زیر پنج رسیده و به ازاي هر مستمري بگیر حدود چهار بیمه پرداز داریم. 

وي با تصریح این نکته که اصلاحات بازنشستگی در سراسر جهان اعمال می شود و روندي تدریجی دارد گفت: فضاي اشتغال، نرخ
بیکاري، منابع صندوق ها، پرداخت دیون دولت در راستاي قوانین و مقررات تحمیل شده به صندوق تامین اجتماعی براي حمایت از
اقشار و گروه هاي خاص مانند قالیبافان، کارگران ساختمانی و غیره باید در چنین تصمیماتی دیده شود، زیرا بار مضاعفی بر صندوق

 
وارد کرده است. 

این کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی ادامه داد: لایحه بودجه، یک ساله است و با توجه به پایداري و دوام یک ساله اش، گنجاندن
اصلاحات پارامتریک در آن جاي سوال دارد. قطعا صندوق ها نیاز به اصلاحات دارند، ولی باید در قالب یک بسته پیشنهادي پیرامون

 
اصلاح قانون تامین اجتماعی، بیمه بیکاري و غیره باشد و در آن پارامترهاي نظام بازنشستگی دیده شود. 

حسن زاده با بیان اینکه امید زندگی و تغییر ساختار جمعیتی به سمتی رفته است که باید سن بازنشستگی متناسب با آن تغییرات
افزایش یابد گفت: افرادي را داریم که بین سنین 42 تا 50 سالگی بازنشسته شده و از فضاي اشتغال فاصله می گیرند که براي جامعه



زیان آور است. سن بازنشستگی حتما باید متناسب با امید به زندگی افزایش یابد. امید به زندگی طی این سال ها با توجه به بهبود

 
وضعیت بهداشت و سلامت و افزایش طول عمر افراد افزایش یافته و باید سن بازنشستگی متناسب با آن افزایش یابد. 

وي افزود: فرمول محاسبه مستمري نیز پارامتر دیگري است و پیشنهاد ما این بوده که سال هاي بیشتري از حقوق و دستمزد که
مبناي پرداخت حق بیمه است در پرداخت مستمري دخیل شود و صرفا منوط به دو سال آخر نباشد و چه بهتر که حقوق و دستمزد

 
مبناي کسر حق بیمه واقعی باشد و برمبناي آن هر فردي متناسب با میزان پرداختی اش به صندوق ها، امتیاز لازم را کسب کند. 

این کارشناس حوزه رفاه و تامین اجتماعی ادامه داد: این ها تمام راهکارهایی است که باید در آن بسته جامع پیشنهادي دیده شود.

یک سري مقررات درباره برقراري مستمري بازماندگان داریم که نیازمند اصلاح است، بازنشستگی پیش از موعد نیز باید بازنگري شود.
بازنگري در معافیت هاي بیمه اي نظیر معافیت تا پنج نفر کارگر سهم کارفرما در کارگاه هاي تولیدي صنعتی و خدماتی (مصوب سال

 
1361) نیز ضروري است. 

انتهاي پیام



بررسی راهکارهاي توسعه همکاري میان صنایع فولاد کردستان و بانک تجارت

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/09/30

مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کردستان اعلام کرد: راهکارهاي توسعه همکاري میان شرکت صنایع فولاد کردستان و بانک

 
تجارت دیروز بررسی شد. 

به گزارش پایگاه خبري آرمان اقتصادي به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، محمدرضا احمدي به همراه مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري
توسعه معادن و فلزات و معاون هاي آن مجموعه در نشستی به میزبانی مدیرعامل بانک تجارت اظهار داشت: طرح تکمیل زنجیره
فولاد کردستان زمینه مطلوبی براي سرمایه گذاران جهت توسعه صنعت فولاد به عنوان یک صنعت استراتژیک در منطقه غرب کشور

 
است که تحولات اقتصادي و اجتماعی را در این منطقه به همراه دارد. 

وي ادامه داد: شرکت صنایع فولاد کردستان با بانک تجارت سابقه تعامل مناسبی داشته و امیدواریم در طرح هاي آتی نیز از حمایت

 
هاي بانک تجارت بهره مند شویم. 

 
استقبال بانک تجارت از توسعه همکاري با صنایع فولاد کردستان 

هادي اخلاقی فیض آثار، مدیرعامل بانک تجارت در این نشست با اشاره به اینکه صنعت فولاد ستون توسعه پایدار کشور است، گفت:
ایجاد زنجیره تولید و فرآوري سنگ آهن و فولاد با توجه به ظرفیت هاي عظیم اقتصادي کشور و فرصت هاي صادراتی، می تواند

 
ضمن کارآفرینی و ایجاد ارزش افزوده، بر توسعه پایدار اقتصاد کشور نیز نقشی بی بدیل ایفا کند. 

وي ضمن استقبال از توسعه همکاري در قالب تفاهم نامه با شرکت سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات سهامدار عمده شرکت صنایع

 
فولاد کردستان ابراز امیدواري کرد: این دیدار به نقطه عطف گسترش تعامل در حوزه هاي مختلف بانکی و مالی تبدیل شود. 

 
تعامل سازنده با بانک تجارت براي اجراي طرح هاي استان هاي کم برخوردار 

امیرحسین نادري، مدیرعامل سرمایه گذاري توسعه صنایع و معادن نیز در این نشست گفت: اکنون همکاري ما با بانک تجارت در
زمینه هاي مختلف برقرار است و با توجه به طرح هاي معدنی و صنایع معدنی بزرگ در سطح کشور بخصوص در استان هاي کم
برخوردار همچون سیستان و بلوچستان و کردستان، تعامل سازنده با این بانک &– که از سیستم کارآمد مناسبی برخورداراست- به

 
اجراي به هنگام پروژه ها کمک خواهد کرد. 

بنا به این گزارش، طرح تکمیل زنجیره فولاد در استان کردستان شامل ایجاد ظرفیت استخراج سالانه 4.5 میلیون تن سنگ آهن،
ظرفیت تولید سالانه 2.5 میلیون تن کنسانتره، 2.5 میلیون تن گندله، 1.6 میلیون تن آهن اسفنجی و یک میلیون تن فولاد سازي و

ورق نورد گرم فولادي در دست اجراست.



86 طرح اشتغالزا براي دریافت تسهیلات ارزان روي میز بانک هاي فارس

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/09/30

مدیرکل امور اقتصاد ي و دارایی فارس از ارسال 86 طرح اشتغالزا براي دریافت تسهیلات ارزان قیمت به بانک هاي استان
خبر داد.

بابک دائی اظهار داشت: بر اساس قانون بودجه سال 1400،
مبلغ 320 هزار میلیارد ریال به منظور ایجاد و توسعه
اشتغال و کارآفرینی به استان هاي کشور اختصاص یافته
که سهم استان فارس رقمی بیش از 10 هزار میلیارد ریال

 
است. 

دبیر کمیته توزیع تسهیلات بند (الف) تبصره 18 در استان
فارس، با بیان این که دولت و مجلس براي پرداخت این
تسهیلات در سال جاري ساختاري را در نظر گرفته اند تا
به بهترین شکل ممکن براي اهداف یاد شده مصرف شود،

افزود: براي اولین بار بررسی طرح هاي مشمول اعتبارات بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال 1400 کشور به وزارت امور اقتصاد ي و

 
دارایی و مسئولیت دبیرخانه در استان ها به اده هاي کل امور اقتصاد ي و دارایی استان واگذار شده است. 

تسهیلات این تبصره به طرح هاي کارآفرینی، ایجادي، توسعه اي، تکمیلی و سرمایه در گردش و نیز احیاي واحد هاي تولید ي در
موارد ي همچون کسب و کار خانگی، واحد هاي تولید ي خرد، واحد هاي تولید ي کوچک، واحد هاي تولید ي متوسط، واحد هاي

 
تولید ي بزرگ، شرکت هاي دانش بنیان، واحد هاي تولید ي پیشران قابل تخصیص است. 

نماینده وزیر اقتصاد در استان فارس بیان داشت: تا کنون 9 جلسه کمیته توزیع تسهیلات در سطح استان برگزار شده و پرونده هاي
86 متقاضی استفاده از تسهیلات بند الف تبصره 18 بررسی و نهایی شده و به تصویب کمیته رسیده و به بانک هاي عامل استان

 
معرفی شده است. 

او افزود: میزان تسهیلات تصویب شده براي این طرح ها رقمی بیش از 5630 میلیارد ریال است که مبلغ 3 هزار و 470 میلیارد ریال

 
آن براي تسهیلات سرمایه ثابت و مابقی آن براي تسهیلات سرمایه در گردش است. 

دائی، میزان اشتغالزایی پیش بینی شده براي این طرح ها را هزار و 270 نفر اعلام کرد و گفت: دوره بازپرداخت تسهیلات سرمایه در
گردش حداکثر یک سال و تسهیلات ایجادي، توسعه اي و تکمیلی حداکثر هفت سال شامل دوره مشارکت و تنفس جمعا حداکثر د و

 
سال و دوره بازپرداخت حداکثر پنج سال است. 

مدیرکل امور اقتصاد ي و دارایی از متقاضیان استفاده از این تسهیلات یارانه اي و ارزان قیمت خواست با توجه به زمان اندك باقی



مانده تا انتهاي سال، براي بهره مند ي از این ظرفیت قانون بودجه سال جاري هر چه سریع تر به سامانه هاي وزارتخانه هاي جهاد
کشاورزي (سیتا)، صمت (بهین یاب)، تعاون، کار و رفاه اجتماعی- بهزیستی – کمیته امداد (کارا)، ارتباطات و فنآوري اطلاعات (توان

آفرین)، پارك علم و فناوري (سیام) و میراث فرهنگی، صنایع دستی و گرد شگري مراجعه و درخواست تسهیلات خود را ثبت کنند.



86 طرح اشتغالزا براي دریافت تسهیلات ارزان روي میز بانک
هاي فارس

86 طرح اشتغالزا براي دریافت تسهیلات ارزان روي میز بانک هاي فارس

منبع: قلمناشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/09/30

بابک دائی اظهار داشت: بر اساس  قانون بودجه سال 1400، مبلغ 320 هزار میلیارد ریال به منظور ایجاد و توسعه اشتغال و
کارآفرینی به استان هاي کشور اختصاص یافته که سهم استان فارس رقمی بیش از 10 هزار میلیارد ریال است. دبیر کمیته

توزیع تسهیلات بند (الف) تبصره 18 در استان فارس، با بیان این که (...) نوشته ...

86 طرح اشتغالزا براي دریافت تسهیلات ارزان روي میز
بانک هاي فارس فارس_ مدیرکل امور اقتصاد ي و دارایی
فارس از ارسال 86 طرح اشتغالزا براي دریافت تسهیلات

 
ارزان قیمت به بانک هاي استان خبر داد. 

بابک دائی اظهار داشت: بر اساس  قانون بودجه سال 1400، مبلغ 320 هزار میلیارد ریال به منظور ایجاد و توسعه اشتغال و

 
کارآفرینی به استان هاي کشور اختصاص یافته که سهم استان فارس رقمی بیش از 10 هزار میلیارد ریال است. 

دبیر کمیته توزیع تسهیلات بند (الف) تبصره 18 در استان فارس، با بیان این که دولت و مجلس براي پرداخت این تسهیلات در سال
جاري ساختاري را در نظر گرفته اند تا به بهترین شکل ممکن براي اهداف یاد شده مصرف شود، افزود: براي اولین بار بررسی طرح
هاي مشمول اعتبارات بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال 1400 کشور به وزارت امور اقتصاد ي و دارایی و مسئولیت دبیرخانه در

 
استان ها به اده هاي کل امور اقتصاد ي و دارایی استان واگذار شده است. 

 تسهیلات این تبصره به طرح هاي کارآفرینی، ایجادي، توسعه اي، تکمیلی و سرمایه در گردش و نیز احیاي واحد هاي تولید ي در
موارد ي همچون کسب و کار خانگی، واحد هاي تولید ي خرد، واحد هاي تولید ي کوچک، واحد هاي تولید ي متوسط، واحد هاي

 
تولید ي بزرگ، شرکت هاي دانش بنیان، واحد هاي تولید ي پیشران قابل تخصیص است. 

نماینده وزیر اقتصاد در استان فارس بیان داشت: تا کنون 9 جلسه کمیته توزیع تسهیلات در سطح استان برگزار شده و پرونده هاي
86 متقاضی استفاده از تسهیلات بند الف تبصره 18 بررسی و نهایی شده و به تصویب کمیته رسیده و به بانک هاي عامل استان

 
معرفی شده است. 

او افزود: میزان تسهیلات تصویب شده براي این طرح ها رقمی بیش از 5630 میلیارد ریال است که مبلغ 3 هزار و 470 میلیارد ریال

 
آن براي تسهیلات سرمایه ثابت و مابقی آن براي تسهیلات سرمایه در گردش است. 

دائی، میزان اشتغالزایی پیش بینی شده براي این طرح ها را هزار و 270 نفر اعلام کرد و گفت: دوره بازپرداخت تسهیلات سرمایه در
گردش حداکثر یک سال و تسهیلات ایجادي، توسعه اي و تکمیلی حداکثر هفت سال شامل دوره مشارکت و تنفس جمعا حداکثر د و

 
سال و دوره بازپرداخت حداکثر پنج سال است. 

مدیرکل امور اقتصاد ي و دارایی از متقاضیان استفاده از این تسهیلات یارانه اي و ارزان قیمت خواست با توجه به زمان اندك باقی



مانده تا انتهاي سال، براي بهره مند ي از این ظرفیت قانون بودجه سال جاري هر چه سریع تر به سامانه هاي وزارتخانه هاي جهاد
کشاورزي (سیتا)، صمت (بهین یاب)، تعاون، کار و رفاه اجتماعی- بهزیستی – کمیته امداد (کارا)، ارتباطات و فنآوري اطلاعات (توان

آفرین)، پارك علم و فناوري (سیام) و میراث فرهنگی، صنایع دستی و گرد شگري مراجعه و درخواست تسهیلات خود را ثبت کنند.



نامه اي به رئیسی از دل جزیره کیش

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/09/30

آرمــان ملی: جمعـــی از سرمایه گــذاران، مهندســان و فعالان بخش ساخت و ساز و تولید مسکن کــه از کارآفرینی و
تولیدکنندکان جزیره کیش هستند و بیش از 10 سال سابقه فعالیت در این عرصه را دارند، در نامه اي خطاب به سید ابراهیم رئیسی،
رئیس دولت سیزدهم، رسیدگی فوري به مشکلات و موانع این صنعت در جزیره کیش را خواستار شدند که گویا باعث شده تا تعداد
زیادي از این فعالان کارشان را رها کنند و بسیاري هم در معرض ورشکستگی قرار بگیرند. بنا براین گزارش، در این نامه آمده است:
«طی سنوات گذشته در اثر سیاست ها و سوءمدیریت ها و رویه هاي سلبی مدیران وقت، بی مهري ها و زحمات زیادي را متحمل
شدیم که اثرات و تبعات سوء آن و مشکلات ناشی از شیوع ویروس کرونا که به خودي خود از مصادیق بارز «قوه قاهره» یا «فورس
ماژور» و از موانع ایفاي انجام تعهد قراردادي از سوي هر متعهد است. همچنین اثرات سوء و مضاعف ناشی از تحریم هاي ظالمانه نیز
باعث توقف و تعطیلی و تعلیق و کسب وکارها و فعالیت هاي اقتصادي به ویژه در بخش صنعت مسکن و ساختمان در جزیره کیش
شده است به نحوي که بحران هاي مذکور و وخامت اوضاع اقتصادي و آثار تبعی و شوك هاي تورمی آن در افزایش سرسام آور نرخ
خدمات و مصالح ساختمانی منجر به توقف پروژه هاي ساختمانی و از سویی باعث کاسته شدن قدرت تولید و خرید و سبب شکل
گیري رکود تورمی در بازار مسکن و ملک در جزیره کیش شده و ما را از ادامه فعالیت هاي ساختمانی به ویژه در پرداخت هاي گزاف
جرایم تأخیر ساخت و حق پذیره و غیره مقدره و در حال اجرا در شهرسازي آن سازمان، مستأصل درمانده و در آستانه ورشکستگی
حتمی قرار داده است. مع الوصف با توجه به نامگذاري سال 1400 به عنوان تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها از سوي مقام معظم
رهبري و در راستاي سیاست اقتصاد مقاومتی، مقابله با تحریم هاي ظالمانه و با توجه به مشکلات ناشی از شیوع ویروس کرونا، اینکه با
روي کار آمدن دولت جدید بارقه امید و پیام نویدبخشی در میان کارآفرینان و سازندگان در بخش تولید مسکن و ساختمان جزیره
کیش پدیدار شده که یقینا عملکرد انقلابی و جهادي بی تکلف مدیران منصوب دولت جدید منشاء خیر و برکت و توسعه و عمران و
باعث خروج از موانع و مقررات سلبی خواهد شد. بنابراین انتظار می رود با درنظر گرفتن مولفه ها و چشم اندازهاي کسب وکار در
پساکرونا و در برون رفت و نجات از این چالش ها و گرفتاري هاي ایجاد شده در دوره قبلی مدیریت سازمان و نجات از ورشکستگی
این بخش اقتصاد جزیره کیش، راهبردها و تدابیر و تصمیماتی اتخاذ کنید تا از طریق مصوبه ها و بسته هاي حمایتی بتوان ظرفیت
هاي موجود این بخش از صنعت و کارآفرینان و سرمایه گذاران کیش، نقش هدایتگري خویش را ایفا کنند. بر همین اساس انتظار می

 
رود در مورد موارد ذیل تصمیماتی اتخاذ شود: 

1. هدف جذب و تشویق سرمایه گذاري و موانع زدایی و پیشگیري از ورشکستگی کارآفرینان و تولیدکنندگان بخش مسکن و
ساختمان، مقدر کنید تا مقررات و دستورالعمل هاي مربوط به نحوه محاسبه جریمه دیرکرد ساخت و اخذ جرایم دیرکرد ساخت،
تعدیل و مناسب با اوضاع و احوال روز اصلاح شود.2. جرایم تاخیر در ساخت از مصادیق «قوه قاهره» یا «فورس ماژور» در زمان
ویروس کرونا محسوب می شود، مورد معافیت و بخشودگی قرار گیرد. 3. جرایم ناشی از تاخیر ساخت مربوط به دوره قبل از شروع
کرونا، به عنوان بسته حمایتی به تناسب، مورد تخفیف، بخشودگی یا استمحال قرار گیرد. 4. نسبت به مصوبه اخیر کمیسیون اقتصادي
سازمان درباره افزایش حدود 300 درصدي حق پذیره هاي شهرسازي، تجدیدنظر، تعدیل و اصلاح کنید. 5. با توجه به اینکه در اغلب
شهرداري هاي کشور براي تشویق و ترغیب و مساعدت به سازندگان با هدف برون رفت از این اوضاع اسفبار، بسته هاي تشویقی و
حمایتی تا تخفیف 70 درصدي هم در امر پذیره پروانه و پایانکار ساختمانی و در سایر جرایم منظور و تعیین کرده اند، به همین سبب
درخواست می شود ترتیبی اتخاذ شود تا هرگونه بدهی بدهکاران به شهرسازي و سازمان منطقه آزاد منطقه کیش، اعم از پذیره پروانه
و جرایم تاخیر در ساخت و غیره علاوه بر اعمال بخشودگی، تخفیف، استمحال یا تقسیط در نحوه وصول آن مطالبات تسهیل به عمل



آید. بخش هاي صنعتی مختلفی به گشایش هاي دولت سیزدهم چشم بسته اند و امیدوارند که در دوره جدید ریاست جمهوري بخت
بخش مولد و صنعتی کشور باز شود تا شاید آنها هم بتوانند با توسعه فعالیت ها در بخش هاي مختلف از رکود تورمی اي که اقتصاد
ایران را تقریبا به کما برده است بیرون بیایند. با این حال هر تصمیم اقتصادي از سوي دولت نیازمند بررسی دقیق است تا از بروز
خسارت هاي جانبی جلوگیري کند. مشکل اصلی عدم توسعه مناطق آزاد و جزایر مهم ایران که می توانند مراکز اقتصادي باشند این
است ایران در تحریم به سر می برد. قطعا اگر تحریم ها برداشته شود توسعه صنعت ساختمان به عنوان یک صنعت مادر می تواند
باعث رشد همه بخش ها شود چون صنعتی محرك است که بیش از 150 صنعت دیگر را هم فعال کند و رونق اقتصادي را در هر
جاي کشور به ویژه جزیره زیباي کیش فراهم کند که با توجه به موقعیت عالی این جزیره می تواند باعث جذب سرمایه گذاران

خارجی هم بشود. بنابراین توجه به رفع موانع تولید و توسعه در این جزیره کمی به توسعه اقتصادي آن خواهد بود.



پیشنهاد مشاغل سبز به جویندگان کار و فارغ التحصیلان

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/09/30

با وجود آنکه مشاغل سبز و فعالیتهاي مرتبط با آن در دنیا روز به روز در حال گسترش است و چند سالی است که در کشور
ما نیز رخی نشان داده اما این مشاغل همچنان ناشناخته و مغفول مانده اند؛ این در حالی است که مشاغل سبز از یک سو با

کاهش مصرف انرژي و منابع زیستی موجب کاهش هزینه بنگاههاي اقتصادي و کاهش حوادث ...

با وجود آنکه مشاغل سبز و فعالیتهاي مرتبط با آن در دنیا روز به روز در حال گسترش است و چند سالی است که در کشور ما
نیز رخی نشان داده اما این مشاغل همچنان ناشناخته و مغفول مانده اند؛ این در حالی است که مشاغل سبز از یک سو با کاهش
مصرف انرژي و منابع زیستی موجب کاهش هزینه بنگاههاي اقتصادي و کاهش حوادث کار می شود و از سوي دیگر براي کارجویان و

 
فارغ التحصیلان، اشتغال و درآمد پایدار ایجاد می کند. 

 
 

به گزارش ایسنا، کسب و کارها یا مشاغل سبز به مجموعه فعالیتهاي مرتبط با فناوري هاي نوین و انرژي هاي نو گفته می شود که در

 
کشور ما نیز چند سالی است اجراي آن آغاز شده است. 

به طور کلی به مشاغل دوستدار محیط زیست و مرتبط با فناوري پاك و مشاغلی که با تولید انرژي و محصولات پاك در ارتباط باشند،

 
مشاغل سبز گفته می شود. 

کسب وکارهاي سبز به رعایت استانداردهاي ایمنی و بهداشت حرفه اي در واحدهاي شغلی مربوط به خود ملزم هستند و سازمان

 
جهانی کار تخمین می زند که تا سال 2030 حرکت در جهت اقتصادهاي سبز و کم کربن بیش از 60 میلیون شغل ایجاد کند. 

با توجه به مزایاي قابل توجهی که مشاغل سبز دارند، سیاست دولت براي گسترش این کسب و کارها می تواند جایگزین کردن
مشاغل سبز به جاي مشاغل سنتی و پرهزینه و فراهم کردن بستر ورود کارجویان و فارغ التحصیلان به این شغل ها یاشد. در سند
ملی کار شایسته مصوب 29 اردیبهشت ماه 1398 هیات دولت به موضوع مشاغل سبز پرداخته شده و چهار دستگاه وزارت صمت،
وزارت جهاد کشاورزي، وزارت میراث فرهنگی و گردشگري و وزارت کشور و سازمان محیط زیست در جهت ایجاد ساز و کار مناسب و
استانداردسازي براي مدیریت پسماند به ویژه بازیافت پسماند، ایجاد ساز و کار مناسب براي توسعه روستاي سبز، توسعه مراکز بوم



 
گردي و توسعه بازار محصولات سالم و ارگانیک ماموریت یافته اند. 

مشاغل سبز جزو کار شایسته به شمار می روند چرا که هم در کاهش اثرات زیست محیطی واحدهاي صنعتی از طریق کاهش مصرف

 
انرژي و انتشار آلاینده ها و زباله ها موثرند، هم شاغلان آن از دستمزد کافی، حمایتهاي حقوقی و امنیت شغلی برخوردارند. 

اولین و مهمترین مزیت مشاغل سبز این است که به محیط زیست آسیب نمی زند و علاوه بر اشتغالزایی با کارایی بالا می توان آنها را
گسترش داد به همین دلیل مشاغلی که سلامت نیروي انسانی، سلامت محیط زیست و تولید محصول سالم را مدنظر قرار می دهند

 
در زمره مشاغل سبز قرار می گیرند. 

به اعتقاد بسیاري از کارشناسان، اقتصادهاي سبز به بهبود رفاه و عدالت اجتماعی منجر می شوند و به طور قابل توجهی کاهش

 
خطرات زیست محیطی را به همراه دارند. 

تحقق یک اقتصاد سبز نیاز به مهارتهاي جدید دارد چرا که شغل هاي جدید بدون آموزش مهارت ممکن نیست بنابر این حرکت به

 
سمت مشاغل سبز بدون نیروي کار ماهر و آموزش دیده ممکن نخواهد بود. 

حمید حاج اسماعیلی ـ کارشناس حوزه کار ـ در گفت و گو با ایسنا می گوید: مشاغل سبز به کسب وکارهایی گفته می شود که

 
موجب کاهش آثار زیست محیطی بنگاهها و بخشهاي اقتصادي می شوند. 

او می گوید: این دسته کسب وکارها فعالیتهایی را در بخشهاي صنعت، ساختمان، کشاورزي و خدمات شامل می شود که ضمن حفظ

 
محیط زیست، ضوابط کار شایسته نظیر دستمزد کافی، حقوق قانونی کارگران، شرایط ایمن و حمایتهاي اجتماعی را برآورده می کند. 

 استفاده بسیاري از کشورها از خودروي سبز و وسایل نقلیه پاك

 
براي جلوگیري از آلایندگی هوا و حفظ محیط زیست 

این کارشناس حوزه کار از مشاغل سبز به عنوان مشاغلی تاثیرگذار در توسعه جوامع نام می برد که می تواند در شرایط کنونی یکی از

 
راهکارهاي موثر براي برون رفت از معضل بیکاري باشد و پاسخگوي مناسبی براي اشتغال مولد و پایدار به شمار رود. 

حاج اسماعیلی، کاهش حوادث ناشی از کار، توسعه فرهنگ محیط زیست، افزایش بهره وري و سالم سازي محیط کار را از جمله

 
مزایاي مشاغل سبز عنوان می کند. 



در تدوین برنامه هفتم توسعه لازم است وضعیت اقلیمی و شرایط آب و هوایی کشور مدنظر قرار گرفته و به پیامدهاي خشکسالی و

 
آلودگی هوا در طراحی این برنامه توجه شود. 

به گفته وي مشاغل سبز از یک سو با کاهش مصرف انرژي و منابع زیستی موجب کاهش هزینه بنگاههاي اقتصادي و کاهش حوادث

 
کار شده و از سوي دیگر براي کارجویان و فارغ التحصیلان اشتغال و درآمد پایدار ایجاد می کند. 

(ILO) با توجه به ضرورت مقابله با مشکلات زیست محیطی و ایجاد و گسترش شغل هاي سبز در جهان، سازمان بین المللی کار

 
درصدد است تا با گسترش مشاغل سبز، تعداد شاغلان این بخش را تا سال 2030 به مرز 20 میلیون نفر افزایش دهد. 

بر اساس گزارش این سازمان، مشاغل سبز با بهبود بهره وري انرژي، مواد خام و آب و تاثیرات محیطی همراه هستند. این دسته
مشاغل در واقع با کاهش انتشار کربن و کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي، به حداقل رساندن و کاهش تولید انواع اشکال زباله و

 
آلودگی به محافظت از اکوسیستم ها و تنوع زیستی کمک می کنند. 

در حال حاضر در برخی کشورها در فضاي مجازي بر فرصتهاي ویژه در بخش انرژي هاي تجدیدپذیر تمرکز می شود و افراد می توانند

 
رزومه خود را به این سایتها ارسال کنند و از آنها براي پیداکردن شغل راهنمایی بخواهند یا درخواست شغل بدهند. 

به گزارش ایسنا، علیرغم آنکه مشاغل سبز و فعالیتهاي مرتبط با آن در دنیا روز به روز در حال گسترش است و چند سالی است که در
کشور ما نیز رخی نشان داده اما همچنان ناشناخته و مغفول مانده است. با توجه به مزایاي قابل توجهی که مشاغل سبز دارند،
سیاست دولت براي گسترش این مشاغل می تواند یک راهکار مناسب براي ایجاد اشتغال در شرایط کنونی تلقی شود؛ از این رو
جایگزین کردن مشاغل سبز به جاي مشاغل سنتی و پرهزینه، فراهم کردن بستر ورود کارجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی به
مشاغل سبز و اجراي طرح مشاغل سبز و کارآفرینی محیط زیست در کشور در جهت توسعه مشاغل سبز و حمایت و حفاظت از
محیط زیست پیشنهاد می شود؛ همچنین لازم است در تدوین برنامه هفتم توسعه، وضعیت اقلیمی و شرایط آب وهوایی کشور مدنظر

 
قرارگیرد و پیامدهایی همچون خشکسالی ها و آلودگی هوا در طراحی این برنامه به طور ویژه دیده شود. 

انتهاي پیام




